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Lauras Ikaunieces-
Admidiņas spor-

tiskais varoņdarbs
Laura Ikauniece-Admidiņa sep-

 tiņcīņu sāka pamatīgā lietū un 
100 m barjērskrējienā izcīnīja a  s-
toto vietu, nopelnot 1075 punktus. 

R I O D E Ž A N E I R O  3 1 .  O L I M P I S K A J Ā S  S P Ē L Ē S   

Otrajā disciplīnā – augstlēkšanā 
‒ Laurai neveicās tik labi, pie kā, 
iespējams, vainojams pēdas 
savainojums. Pirmos trīs augstu-
mus – 1,68, 1,71 un 1,74 m ‒ Ikau-
niece-Admidiņa pievārēja tikai ar 
otro,  1,77 m – ar trešo mēģi nā-
jumu, 1,80 m nepārvarēja. Augst-
lēkšanā Laura nopelnīja 941 punktu.

Lodes grūšanā Ikauniece-Ad -
midiņa pirmajā mēģinājumā 
sasniedza savu labāko rezultātu 
– 13,52 m. Pēc trim disciplīnām 
viņa bija 14. vietā.

200 metru skrējienā Laura sas-
niedza trešo labāko rezultātu, fini-
šējot 23,76 sekundēs, kas deva 
1004 punktus. Tas viņai kopvēr-
tējumā ļāva pakāpties uz devīto 
vietu.

Otrā sacensību diena septiņcīņā 
sākās ar tāllēkšanu, kur Lauras 
personiskais rekords ir 6,32 m, 
kas sasniegti pagājušajā gadā pa -
saules meistarsacīkstēs. Pirmais 
mēģinājums netika ieskaitīts. Ot -
rajā mēģinājumā – 6,12, trešajā 
– 6,07. Pēc četrām disciplīnām 
Ikauniecei-Admidiņai bija  3782 
punkti un devītā vieta. 

Un tad nāca straujš kāpums 
pretim augstai vietai kopvēr tē-
jumā, varbūt pat medaļai. Šķēpu 
Laura aizmeta 55,94 metru tālu, 
kas ir jauns sportistes personīgais 
rekords. Tas bija labākais rezultāts 
starp visām septiņcīņas sportis-

tēm un ļāva viņai nopelnīt 975 
punktus. No 12. vietas Laura 
pakāpās uz piekto.

800 m skrējienā Ikauniece-
Admidiņa atkal parādīja raksturu 
un veica lielisku skrējienu, distan-
ces beigās cīņā ar kopvērtējuma 
konkurenti Tīseni Ītonu izraujot 
otro vietu skrējienā un sasniedzot 
vēl vienu personisko rekordu – 
2:09.43 (iepriekšējais personiskais 
rekords – 2:11.83). Teicamais 800 m 
skrējiens ļāva Laurai apsteigt vācu 
sportisti Šāferi un iegūt ceturto 
vietu. Līdz bronzai pie  trūka 36 
punktu. Ikauniece-Ad  midiņa kop-
vērtējumā sakrāja 6 617 punktus, 
kas ir ievērojams progress, ja 
salīdzina ar Londonas Olimpis-
kajām spēlēm – toreiz rezultāts 
bija 6 414 punkti un devītā  vieta. 
Par olimpisko spēļu čempioni ar 
6810 punktiem kļuva beļģiete 
Nafisatu Tiama.

Laura Ikauniece-Admidiņa vei  -
kusi sportisku varoņdarbu. Kā 
stāsta pati sportiste,  pietuvošanās 
olimpiskajai medaļai notikusi 

nemitīgā cīņā ar dažādām lik-
stām: „Ar to sportisko kondīciju, 
kāda man ir pašlaik, sasniegtais 
rezultāts ir lielisks. Pēc šķēpme-
šanas biju samierinājusies ar 
piekto vietu, bet ceturtā pozicija 
man ir ļoti liels panākums. 800 
metru skrējiena pēdējos metros 
vēl centos cīnīties, bet atgūt divas 
sekundes bija ļoti grūti. Šodien ir 
sasniegti divi personīgie rekordi, 
esmu priecīga. Šis gads ir viens 
no smagākajiem, kāds man dzīvē 
bijis. Katru reizi, kad ir laba spor-
tiskā forma, kaut kas notiek. Sep-
 tiņcīņas sacensībās Gecisā tāllēk-
šanā sasitu pēdu, bet magnētiskajā 
rezonansē tika konstatēta kaula 
smadzeņu tūska. Trīs nedēļas ne -
varēju skriet,  izārstējām. Tāpat 
jau vairāk nekā pusotru gadu man 
ir iekaisis celis. Tas sāp tikai no 
augstlēkšanas, kur man ir nepa-
reiza technika. Jau Riodežaneiro 
sākām trenēties ar atsperšanos 
uz labās kājas, tāpēc sasniegtie 
1,77 metri ir ļoti augsts rezultāts, 
jo pirms tam treniņā varbūt tikai 
reizi bija izdevušies 1,75 metri. 
Savukārt Eiropas meistarsacīkstēs 
divās vietās tika sastiepts kājas 
augšstilba muskulis. Pēc pirma jām 
četrām disciplīnām ticēju, ka varu 
būt sešniekā, taču pēc tāllēkšanas 
domas mainījās. Tomēr pēc veik-

smīgā šķēpa uz 800 metru skrē-
jienu devos, atkal būdama prie-
cīga. Pirmoreiz mūžā visu dis-
tanci skrēju uzreiz aiz līderēm, jo 
pēdējā laikā ar šo disciplīnu esam 
ar treneri strādājuši.”

Pirms četriem gadiem Lon do-
nas Olimpiskajās spēlēs Laura iz  -
cīnīja devīto vietu, bet vēl skaļāk 
par sevi atgādināja pērn, ar tolaik 
Latvijas rekorda vērto rezultātu – 
6516 punktiem, izcīnot bronzu 
pasaules meistarsacīkstēs. Vēlreiz 
Latvijas rekords tika labots arī 
šogad prestižajās sacensībās 
Gecisā – 6622 punkti.

Ariana Hilborna: 
„Esmu laimīga!”

Pēc nogurdinošā maratona skrē-
jiena ASV latviete sacīja, ka dis-
tance bijusi ļoti smaga, taču galve-
nais bijis finišēt: “Skrējiena laikā 
radās vēdera problēmas,  un tas 
mani ļoti piebremzēja. Tomēr esmu 
ļoti laimīga, ka neskatoties ne uz ko, 
finišēju. Pie 30 kilometru atzī mes 
sāka kļūt ļoti smagi. Labāk būtu 
bijis auksts laiks! Tomēr ne  biju 
vienīgā, kas cieta.” Hilborna mara-
tonam gatavojusies karstā laikā, 
bet Riodežaneiro saule bija īpaši 
karsta. Ariana izcīnīja 106. vietu.

“Man šeit ir ieradusies ģimene,  

un šis starts nozīmē ļoti daudz. 
Mana ģimene un vīrs radīja 
īpašus kreklus ar Latvijas simbo-
liku, un bija grūti neraudāt, pār-
stāvot Latviju. Esmu ļoti pago-
dināta,” uzsvēra  Hilborna.

"Sveika, Latvija!" 36. grupa
ciemojas Laika redakcijā

// FOTO: Ligita Kovtuna

No Arizonas Arianu atbalstīt 
bija ieradušies arī viņas vecāki 
Andris un Rita Zvēri, kuŗi, labi 
visu saplānojot, distancē savu at -
vasi spēja uzmundrināt astoņas 
reizes no dažādām vietām. Tur-
klāt uzmundrinājums skanēja 
latviski: “Skrien, meitiņ, skrien!”

“Tas ir vienreizējs notikums, 
un mēs esam lepni un priecīgi 
šeit būt,” LTV atzina mara-
tonistes vecāki. Viņi ir dzimuši, 
jau bēgļu gaitās esot, un iepa zi-
nās, kad viņu vecāki bija apme-
tušies uz pastāvīgu dzīvi ASV. 
Zvēru ģimenes bērni jau ir 
pabeiguši augstskolas un ātri 
atva   dījušies no mājās.

(Turpinājums 17. un 20. lpp.)
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Latviešu nedēļas laikraksts
Iznāk sestdienās, 48 reizes gadā

Abonēšanas maksa ASV dolaros: 1 gadam US $ 149.00; 
6 mēn. US $ 83.00; 3 mēn. US $ 50.00.

Redakcija Rīgā, Ģertrūdes ielā 27, Rīga, LV-1011, Latvija.
Tālr.: +371 67326761, fakss: +371 67326784

e-pasts - redakcija@laiks.us
mājaslapa - www.laiks.us

Redaktore: Ligita Kovtuna
mob. tālr.: +371 29439423. e-pasts: ligita@laiks.us

Par REKLĀMU un SLUDINĀJUMIEM,
kas iesniegti LATVIJĀ, maksājumi notiek EURO.

Neizlietotus manuskriptus un fotoattēlus redakcija neuzglabā.
Redakcijai ir tiesības iesūtītos materiālus izmantot arī saīsinātus.

Laikrakstā iespiestajos, ar autora vārdu vai iniciāļiem
parakstītajos rakstos izteiktās domas ar redakcijas viedokli

par pašu jautājumu var arī nesaskanēt.
Par reklāmas vai sludinājuma saturu atbild reklāmdevējs.

Administrātore ASV: Rasma Adams
114 4th Ave NW, Largo, FL33770

Tālr.: 727 953 6313, fakss: 727 286 8543
e-pasts: rasma@laiks.us

Kanadas ziņas: Mārtiņš Štauvers

104-3000 Notre Dame Street, Lachine, QC, H8S 2H1

Tālr.: 514-639-8722, e-pasts: stauvers@yahoo.ca, 

Par REKLĀMU un SLUDINĀJUMIEM,
kas iesniegti ASV, maksājumi notiek ASV dolaros.

Sēru sludinājumus un adrešu maiņas sūtiet pēc adreses
50 Sternberger Ave Unit 5, Long Branch, NJ 07740

e-pasts: LaiksDSR@aol.com

Frequency: WKLY EXC 1ST WK - MAY; LAST WK - JUN; 
2nd WK - SEPT; LAST WK - DEC

50 Sternberger Ave Unit 5,
Long Branch, NJ 07740

laiksdsr@aol.com

Lūdzu, maksāt ASV dolaros uz “Laiks” Inc. vārda

Abonējiet laikrakstu LAIKS, neizejot no mājām – lietojiet 

www.laiks.us!
“LAIKA” abonements maksā: 3 mēnešiem.......ASV $ 50.00
                                                6 mēnešiem.......ASV $ 83.00
                                                1 gadam.............ASV $ 149.00

Floridas iedzīvotāju ievērībai! Lūdzu pievienojiet 7% Floridas 
nodokli par laikraksta abonēšanu!

Gada abonenti saņems bez maksas:
četrus JAUNO LAIKS pielikumus;• 

Laiks pa gaisa pastu Amerikā
Gadā ASV $235.00...................6 mēneši $130.00
Laiks pa gaisa pastu Latvijā
Gadā ASV $235.00...................6 mēneši $130.00
Laiks pa gaisa pastu Kanadā
Gadā ASV $260.00...................6 mēneši $140.00
Laiks pa gaisa pastu citur ārzemēs
Gadā ASV $330.00.....................6 mēneši $175.00

JAUNO LAIKS abonements četras avīzes
Gadā..............ASV $20.00
Kanadā gadā...............ASV $23.00

Ārpus ASV LAIKU var pasūtināt tikai pa gaisa pastu.
-------------------------------------------------------------------------
Ar šo nosūtu Jums

US $____________         par_________mēn./___________gadu

Ja abonementu nevēlaties atjaunot, lūdzu, norādiet iemeslu

____________________________________________________

____________________________________________________

Uzvārds, vārds:_______________________________________

Adrese:______________________________________________

____________________________________________________

____________________________________________________

zip: ____________________________

Zvaniet – INESE ZAĶIS
Tālr.: 727-623-4666, e-pasts: rigaven@aol.com

6051A Sun Blvd #604, St. Petersburg, Florida 33715

Čīles vīni, Argentīnas tango ritmi, eksotiska daba un 
silti vakari lielisku ceļabiedru – savējo pulkā...

Pievienojies mums braucienā uz Čīli un Argentīnu 
nākamgad no 31. marta līdz 10. aprīlim.

Godātie ALAs biedri un tautieši ASV!
Šī gada 23. jūlijā, paužot bažas 

par ASV polītiķu aizvadītajos mē -
nešos paustajiem izteikumiem 
par NATO un ASV gatavību 
garantēt Austrumeiropas dro šī bu, 
Amerikas latviešu apvienība nā  ca 
klajā ar paziņojumu sabiedrībai 
un presei, kuŗā mēs izteicām 
organizācijas vēsturisko atbalstu 
stiprām transatlantiskajām sai tēm 
un NATO kā Eiropas drošības un 
miera garantam. ALAs paziņo-
jumā mēs paudām valdes noso-
dījumu tiem ASV polītiķu iztei-
kumiem, kas apšauba ASV starp-
tautiskās saistības un norādījām, 
ka taisnība nav viņu pusē. ALA 
arī aicināja savus biedrus kon tak-
tēties ar polītiķiem un skaidrot 
Baltijas valstu drošības jautā ju-
mus. Vissvarīgākais – mēs centā-
mies skaidrot, kāpēc starptautiskā 
iesaiste ir nozīmīga ASV na  cio-
nālajām un drošības interesēm, 
nenostājoties neviena kandidāta 
pusē. 

Mūsu sabiedrības un ALAs 
biedru lielākā daļa piekrita val-
des ieņemtajai nostājai. Bet bija 
arī cilvēki, kas izteica kritiku, ka 
mūsu pozicija ir slēpts uzbru-
kums Republikāņu partijas kan-
didātam uz ASV valsts prezidenta 
amatu un maskēts atbalsts demo-
kratiem. Savukārt citi izteica kri-
tiku, ka ALA neizdara pietiekošu 
spiedienu uz Latvijas valdību, lai 
tā piešķirtu divus procentus no 
iekšzemes kopprodukta valsts 
aizsardzībai, kā to prasa NATO 
dalības noteikumi.

Neviena no šīm reakcijām 
nebija pārsteidzoša vai negaidīta 
ALAs valdei. ALAs valdes vien-
padsmit locekļi nāk no dažādām 
ASV pavalstīm un pārstāv da  žā-
das paaudzes – visi ir aktīvi lat-
viešu sabiedrībā un zina, ko tauta 
domā. Pats personīgi kā ALAs 
priekšsēdis esmu apciemojis vis-
maz duci ASV latviešu centru, kā 
arī latviešu centru “Gaŗezers” 
Mičiganā un Katskiļu nometni 
Ņujorkas pavalstī. Mēs saprotam 
latviešu sabiedrības uzskatus un 
esam pārliecināti, ka sabiedrība 
kopumā uzticas ALAs valdei, kas 
tiek demokratiski ievēlēta ALAs 
ikgadējā kongresā.

Aizvadītajā nedēļā ALA sa -
ņēma publiski izplatītu aicinā-
jumu, kas pieprasīja, lai ALA šajā 
priekšvēlēšanu kampaņā atsakās 

no savas tradicionālās partejiskās 
neitrālitātes un kā organizācija 
ASV prezidenta vēlēšanās noro-
bežojas no vienas un atbalsta 
otras partijas kandidātu. 

Jautājums, ko pārrunājām 
aizvadītās nedēļas laikā ar ALAs 
valdi, – vai ALAi kā organizācijai 
vajadzētu, pakļaujoties vienas 
sabiedrības daļas aicinājumam, 
riskēt ar savu legālo statusu un 
pārkāpt līdzšinējo neitrālitāti, 
paužot atbalstu vienas partijas 
kandidātam? Atbilde ir vienkārša: 
ņemot vērā mūsu bezpeļņas or -
ganizācijas 501 c (3) statusu ASV, 
ALA, nepārkāpjot likumu, nevar 
atbalstīt polītiskos kandidātus 
un iesaistīties polītisko partiju 
cīņās.

Protams, ALAs valde varētu 
lauzt organizācijas 65 gadu ilgo 
partejiskās neitrālitātes tradiciju, 
bet ir skaidrs, ka tam būs gan 
tālejošas polītiskas, gan finan-
ciālas sekas. ALAs biedru vidū ir 
dažādu polītisko uzskatu cilvēki, 
un mums ir jāspēj stāvēt pāri 
partiju polītikai, iestājoties par 
Latvijas un latviešu tautas inte-
rešu aizstāvību visu partiju 
platformās.

Nav arī noslēpums, ka ALAs, 
tāpat kā citu ASV bezpeļņas 
organizāciju atbalstītāji, atvelk 
savus ziedojumus, pildot ASV 
nodokļu deklarācijas. Tā ir viena 
no galvenajām privilēģijām, ko 
ASV valdība piešķiŗ bezpeļņas 
organizācijām apmaiņā pret ne -
iejaukšanos partiju cīņās.

Gadu gaitā saņemtie ziedojumi 
un testamentārie novēlējumi ir 
padarījuši ALA par vienu no 
turīgākajām un ietekmīgākajām 
latviešu sabiedriskajām organ i zā-
cijām pasaulē. Ziedotāju atbalsts 
palīdz mums financēt tādas ļoti 
vērtīgas, bet dārgas programmas, 
kā “Sveika, Latvija!” un jaun uz-
sākto prakses programmu jau -
niešiem “Pavadi vasaru Latvijā”. 
Gadu gaitā ALA arī ir saņēmusi 
un tālāk nodevusi vairāk nekā 
trīs miljonus dolaru ziedojumos 
lielām un maznodrošinātām ģi -
menēm Latvijā, kā arī studentu 
stipendijām “Sadarbība ar Lat viju” 
nozares ietvaros. Un, protams, 
ALAs līdzekļi tiek lietoti arī 
Informācijas nozares darbam, lai 
paustu ASV latviešu nostāju polī-
tiskajos jautājumos. Jāatceras, ka 

ALA kopā ar PBLA izdeva 
apmēram $500 000, atbalstot 
NATO paplašināšanu. 

Daži no jums varētu jautāt, vai 
ALAs valde nav pārlieku piesar-
dzīga, – vai ASV iestādes vispār 
pamanīs, ka mēs izsakām atbal-
stu kādam polītiskajam kandi-
dātam? To nevaram zināt, bet 
valdes locekļi ir atbildīgi ASV 
likumu priekšā, kuŗus mēs kā 
organizācija respektējam un ie  vē-
rojam. Mēs nepārkāpsim likumus 
cerībā, ka netiksim pieķerti!

Pieslienoties vienai polītiskajai 
partijai, mēs ne tikai apdraudam 
savu juridisko statusu, bet arī 
riskējam sašķelt ALAs biedrus 
un latviešu sabiedrību kopumā. 
ALA vēsturiski ir bijusi bezparte-
jiska organizācija, līdzīgi kā citas 
etnisko kopienu organizācijas 
ASV. Mēs esam strādājuši gan ar 
republikāņiem, gan ar demokra-
tiem. Vai, piemēram, Latvijas 
valdība ir izteikusi atbalstu vie-
nam vai otram kandidātam? Pro-
tams, nē! Viņi saprot, ka būs jā -
strādā un jāsadarbojas ar nā  ka-
mo ASV prezidentu neatkarīgi 
no tā, kuŗu partiju viņš vai viņa 
pārstāv. Lai arī republikāņu par-
tijas kandidāta izteicieni var lik-
ties satraucoši, – mums tomēr 
uzmanīgi jāieklausās to saturā, jo 
īpaši, kas attiecas uz Eiropas at -
bildību savas drošības stiprinā-
šanā un aizsardzības budžeta pa -
lielināšanu līdz diviem procen-
tiem NATO noteiktajā apmērā.

Apzinoties situācijas nopiet-
nību, ALA sadarbībā ar Apvie-
noto baltiešu komiteju turpinās 
mērķtiecīgi un intensīvi strādāt, 
lai vairotu ASV prezidenta amata 
kandidātu, ASV kongresmeņu 
un sabiedrības zināšanas un iz -
pratni par Baltijas reģionu un 
Eiropas drošības jautājumiem. 
Mēs arī aicinām ALAs biedrus 
būt polītiski aktīviem, domāt un 
iestāties par Latvijas un Baltijas 
valstu interesēm. Mūsu oriģi nā-
lais vēstījums 23. jūlijā skaidri 
izklāstīja, par ko ALAs valde 
uztraucas un kam mēs aicinām 
ALAs biedrus pievērst īpašu 
uzmanību šajā priekšvēlēšanu 
periodā.

Šīs ir, iespējams, pašas chao-
tiskākās vēlēšanas ASV moder-
najā vesturē, un zināmā mērā tās 
illustrē pašreizējo nestabilitāti 
pasaulē, ko izraisījis militāro 
konfliktu uzliesmojums Tuvajos 
Austrumos, Krievijas agresija Uk -
rainā, terrorisma draudi, bēgļu 
krize Eiropā, Lielbritanijas balso-
jums par izstāšanos no Eiropas 
Savienības utml. Bet pievieno-
ties pasaules chaosam, salaužot 
Amerikas latviešu apvienības 65 
gadu gaŗumā pārbaudītos prin-
cipus un pārkāpjot ASV likumus, 
man šķiet bezatbildīgi un pretēji 
organizācijas interesēm, kuŗas 
katrs valdes loceklis pirms ievē-
lēšanas amatā ir solījis godāt, 
respektēt un turēt pirmajā vietā.

Kā ALAs priekšēdis iesaku 
“nestrebt karstu” un sekot Dže -
fersona padomam, ka virsroku 
ņems tas, kuŗš saglabās vēsu 
prātu un būs nesatricināms 
jebkuŗos apstākļos!

ALAs valdes vārdā
PĒTERIS BLUMBERGS,

priekšsēdis
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GUNDEGA
SAULĪTE

„Lielākā bagātība ir tā, ko nevar nopirkt par naudu”
Saruna ar vijolnieci Rasmu Lielmani

Pēc Latviešu jauno mū -
ziķu meistarkursiem pāris 
nedēļas paciemojusies pie 
studiju biedrenes Lietuvā, 
Rasma Lielmane ir Rīgā. 
Lai aktīvi atpūstos pirms 
jauna darba cēliena.

Kā tad atpūtas režīmā ar 
vingrināšanos?

 Ja koncerti ir oktobrī, tad jau 
drīz jāsāk vingrināties. Nevar 
jau atpūsties par daudz ilgi, 
aizmirsīsies, kuŗā rokā vijole 
turama. Nu, nē, es laikam vēl 
kapā gulēdama zināšu, ar kuŗu 
roku ķert vijoli. 

Kāda bijusi aizvadītā kon-
certsezona?

Sezona ievilkās. Biju domā-
jusi, ka jau ap Jāņiem būšu Lat-
vijā. Taču es joprojām piedalos 
Meksikas koncertdzīvē. Man ir 
kontrakts ar valsts institūciju, 
kas ir daļa no Daiļo mākslu in  -
stitūta, tas ir līdzvērtīgs mūsu 
Kultūras ministrijai. Mani sūta 
spēlēt pa visu valsti, gadā jā  no-
spēlē zināms koncertu skaits. 
Jāatzīst gan, ka šī koncert orga-
nizācija vienmēr ļoti rēķinās ar 
maniem pienākumiem citās val-
  stīts. Tomēr, kad esmu brīva, 
jāspēlē ir, jābūt viņu rīcībā. Viņi 
zina, ka nav daudz tādu māk-
slinieku, kuŗiem divas dienas 
pirms koncerta var pateikt: jā  -
brauc spēlēt. Viņi zina, ka es 
vienmēr esmu gatavībā, ja kāds 
cits solists saslimst vai citu ie -
meslu dēļ nevar koncertēt. Tā ir 
mūziķa profesijas īpatnība: visu 
laiku jābūt olimpiskā formā, ja 
ne, tad uz skatuves vai koncert-
zālē nav ko meklēt. Uz vietas 
nostāvēt nevar – vai nu ej uz 
priekšu, vai krīti atpakaļ. Ne 
velti Sergejs Rachmaņinovs ir 
teicis: „Ja nevingrinies vienu 
dienu, tu pats jūti, ja nevingrin-
ies trīs dienas, tad to jūt kaimiņi, 
bet, ja nevingrinies nedēļu, to 
jūt publika”. 

Vai koncertējāt arī ārpus 
Meksikas?

Jā, šogad bija jāspēlē arī 
Kanadā. Tur bija sadarbošanās 
ar Irisu Pureni, bija satikšanās 
ar Arturu Ozoliņu, kam šogad 
apritēja 70 gadu. Tieši savā 70. 
dzimšanas dienā viņš ar Toronto 
Ziemeļdaļas simfonisko orķes-
tri spēlēja S. Rachmaņinova 4. 
klavieŗkoncertu. Man bija tik 
bezgalīgs prieks, ka viņš vēl 
arvien ir olimpiskā formā!

Latvijā ieradāties uz Latviešu 
jauno mūziķu meistarkur siem.

Jā. Tas vienmēr ir ļoti jauks 
pasākums, jo alaž ir patī kami 
būt kopā ar studentiem, ar jau-
niem cilvēkiem. Meksikā es 
savu pedagoģisko darbu esmu 
beigusi, mazliet to nožēloju.  
Kaut no vienas puses – it kā  
liels slogs novēlies no pleciem, 
bet no otras – nožēloju, jo, kad 
esi kopā ar jauniešiem, tu esi 
lietas kursā par visu jaunāko, 
kas notiek polītikā, mākslā, 

visās citās dzīves jomās. Jaunie 
cilvēki visu zina, ir atvērti visam, 
līdz ar to arī pedagogs par visu 
ir informēts. Tagad šis informā-
cijas avots ir izsīcis, un tā man 
drusku žēl.

Siguldas meistarkursi droši 
vien sagādāja sirsnīgus tikša-
nās brīžus?

Bija liels prieks satikties ar 
saviem bijušajiem audzēkņiem, 
viņi man tādas slavas dziesmas 
dziedāja, ka tīri vai gribējās sev 
iekniebt,  vai esmu vēl dzīva, jo 
parasti tik dikti slavina, kad cil-
vēks no dzīves ir aizgājis. Dzīves 
laikā kaut ko tādu piedzīvot 
patiešām ir liels gandarījums. 
Viņi mani slavēja ne tikai par 
profesionālām veiksmēm un 
zināšanām, bet arī par to, ka 
esmu viņiem pavērusi skatu uz 
pasauli, viņi varējuši no manis 
mācīties daudz un dažādās dzī-
ves jomās. Tas bija liels ganda-
rījums un patīkams pārstei-
gums! Pedagoģiskais darbs savā 
ziņā ir reizē pateicīgs un nepa-
teicīgs. Tagad tie, kas agrāk bi -
juši bērni,  ir ģimenes tēvi un 
mātes, un viņiem pašiem ir 
bērni, kas arī mācās mūziku. 
Viss turpinās.

Kopš kuŗa laika piedalāties 
meistarkursos? 

Kopš pašas pirmās mūzikas 
nometnes, ko Kanadā sarīkoja 
Štauveru ģimene. Tie ir patiesi 
varonīgi cilvēki. Ko viņi ir da  rī-
juši  latviešu sabiedrībai kultū-
ras un izglītības ziņā, viņus var 
tikai apbrīnot! Cik daudz sava 
personiskā laika un līdzekļu 
veltījuši šim cēlajam mērķim –  
tas nav ne ar ko salīdzināms! 
Tāpēc man bija liels prieks, ka 
viņu meita Dacīte (Aperāne – red.) 
šogad saņēma Latvijas Lielo 
mūzikas balvu. Viņa tik tiešām 
to ir pelnījusi ar nesavtīgo dar-
bošanos latviešu mūzikas un 
mūziķu labā! 

Šādas mūzikas nometnes ir 
ļoti svarīgas, lai uzņemtu per-
soniskos kontaktus, īpaši jau 
tiem jauniešiem, kas nāk no pro -
vinces. Lai viņus iedrošinātu, lai 
viņi pārliecinās, ka tas, ko viņi 
zina, ir labi un pareizi. Un arī 
lai saprastu to, ko vēl nezina, 
kas jāpiemācās klāt. Ir tik svarīgi 
saredzēt perspektīvu.  

Bija ļoti patīkami ieraudzīt, 
ka tie, kas pirms gadiem bija 
nometnes audzēkņi, tagad ir 
pazīstami mūziķi un paši vada 
meistarklases. Šī pēctecība pie -
rāda, ka ideja par latviešu mū -
ziķu meistarkursiem ir ļoti laba 
un auglīga ideja. Paldies Die-
vam, tā var turpināties, jo gu -
vusi plašu sabiedrības atbalstu. 
Meistarkursi Latvijā vispirms 
notika Gulbenē, tad Ogrē, tagad 
tie mājo Siguldā. Kaut neesmu 
siguldiete, man tik tiešām ir 
liels prieks un lepnums, ka ir 
tāda Siguldas mūzikas skola, es 
visā pasaulē nerimstu stāstīt, ka 
par tādu mūzikas skolu varētu 
būt lepna jebkuŗas lielas valsts  
galvaspilsēta. Tas ir ļoti izdevies 
projekts, un arī skolas paš rei-

zējais direktors Guntars Zvej-
nieks ir cilvēks īstajā vietā – 
pie  mērots šim amatam – lie -
tišķs, konstruktīvs, pats arī 
mūziķis, kas ir ļoti svarīgi. 

Mūzikas meistarkursi tiešām 
izvērsušies par veselu jauniešu 
kustību.

Bija prieks satikt „korifejus”, 
ar kuŗiem kopā esam jau ga -
diem strādājuši, tāpat prieks 
pedagogu vidū ieraudzīt jaunas 
sejas. Kā ierasts, mums bija arī 
pedagogu koncerts, es atskaņoju 
Daces Aperānes „Pastorāli”. At -
gādināju par viņas Lielo mū  zi-
kas balvu, kaut pieņemu, daudzi 

priecājos par viņa redzesloku – 
ne visi mūzikas zinātnieki tik 
labi pārzina latviešu mūziku kā 
viņš. Man ir liels prieks, ka arī 
viņš novērtēts ar Lielo mūzikas 
balvu. Viņam bija uzticēts vadīt  
semināru „Kā veidot koncertu 
programmas?” Ventis arī mani 
aicināja dalīties ar savu pieredzi, 
tāpat Paulu Berkoldu, Andru 
Dārziņu un no pūtējinstru men-
tālistiem Gunti Kuzmu. Iznāca, 
ka mūsu visu idejas saskaņojās 
kopīgā akordā, jo pamatideja 
bija līdzīga. Es pieminēju, ka 
parasti cenšos populārizēt lat-
viešu mūziku, vienmēr cenšos 

mā ju – būs jāspēlē „Estrelita”, 
bet publika gandrīz korī sauca: 
„Ga-rū-tu!” Ļoti patīkami, tātad 
šī mūzika viņus ir uzrunājusi. 

Arī Meksikas Universitātes 
raidstacijā, kas būtībā ir sabied-
riskais medijs, tiešraidē spēlēju 
koncertu, kuŗā arī bija iekļauti 
Garūtas darbi. Pēc pārraides 
man jautāja par šīs komponistes 
ieskaņojumiem. Nācās meklēt, 
bet dabūju vienīgi kantāti 
„Dievs, tava zeme deg!” Nu tā 
jau arī tur ir pārraidīta.

Mūzika sagādā daudz ne  gai-
dītu tikšanos. Vai tā ir? 

Par  neklātienes satikšanos vēl 
ir tāds stāsts – braucu au  to  ma-
šīnā un klausos, kāds brī  niš ķīgi 
spēlē Rachmaņinova trešo kla -
vieŗkoncertu. Parasti, ja ne  zi nu, 
kas spēlē, un ja patīk, ļoti gribas 
uzzināt, kas ir at   ska ņotājs. Skais -
tākais bija, ka beigās pateica – 
tas ir bijis Arturs Ozoliņš.

Vēl viena neklātienes tikša -
nās bija Amerikā, kur sabied ris-
kajā televīzijā kādā nedēļas no -
galē skatījos operu „Kar mena”. 
Man ļoti iepatikās tenors – dons 
Hosē. Es domāju, tāpēc vien jā  -
noskatās līdz beigām, lai uzzi-
nātu, kā sauc šo lielisko te  noru. 
Tas bija mūsu Aleksandrs Anto-
ņenko! Pašās beigās vēl īsā inter-
vijā viņš ļoti skaisti pateica par 
Rīgu un savu mūzikas skolu. Īsi, 
kodolīgi un ārkārtīgi patī kami. 

Rasma, kur tagad ir jūsu 
mājas? Dakotā, Meksikā vai 
Rīgā?

Man bieži to jautā. Es parasti 
atbildu tā: ceturto daļu gada 
esmu Meksikā, ceturto daļu 
Dakotā, trešo ceturtdaļu pavadu 
Latvijā un pārējo ceturtdaļu 
kaut kur gaisā – pārlidojot no 
vienas vietas uz citu. 

Un kā ar koncertu plāniem 
tuvākā nākotnē?

Pie tautiešiem par brīvu es 
varētu spēlēt katru dienu… Jau-
tājums ir par menedžmentu un 
financēm. Kādreiz iedomājos – 
ja vairs nespēlēšu vijoli, varbūt 
ķerties pie koncertu mene  dž-
menta? Mums nebūt nav māk-
slas pārprodukcijas, bet jāprot 
gudri savienot visi elementi 
kopā, taču tā jau ir problēma 
visas pasaules mērogā. Ja sākas 
kādas ekonomikas problēmas, 
kāda krize, kam apcērp līdzek-
ļus? Izglītībai un kultūrai. Polī-
tiķi tuvredzīgi uzskata, ka bez 
šīm nozarēm var iztikt. Mana 
pārliecība ir, ka garīgās bagātī-
bas ir daudz vērtīgākas par ma -
teriālām. 

Diemžēl šobrīd mēs visi dzī-
vojam materiālizētas globāli -
zācijas pasaulē, es uzskatu, ka 
vislielākā bagātība ir tā, ko 
nevar nopirkt par naudu. Lie-
lākā bagātība ir mūsu cilvēciskās 
vērtības un talanti. Bet talanti ir 
jākopj!

Kad dzirdēsim jūs atkal 
Latvijā?

Kaut kad ziemā. Domājam tur-
pināt sadarbību ar Venti Zil-
bertu, tā iesākusies jau kopš mūsu 
mācību gadiem Dārziņskolā.

par to zināja, bet atkārtošana 
nav par skādi. Turklāt šī kom-
pozicija  rakstīta pirms 25 gad-
iem un veltīta Pēterim Vaskam. 
Tad vēl es spēlēju skaņdarbu, ko 
liela daļa mūziķu nemaz ne  pa-
zīst – Jāņa Mediņa „Skabargu”. 
Tā miniatūra tiešām ir skabar-
gaina, dažviet, iespējams, ne 
sevišķi raksturīga Jānim Medi-
ņam. Šis skaņdarbs ieinteresēja 
daudzus klausītājus un arī 
atskaņotājus. 

Arī jauna repertuāra iepa-
zīšanā un apguvē meistar kur-
siem ir svarīga nozīme?

Mūzikas meistarkursos var 
iegūt ļoti plašu informāciju. 
Katru rītu notiek tā saucamās 
tematiskās lekcijas, arī es, tāpat 
kā visi citi dalībnieki, par dažu 
labu tematu paplašināju savas 
zināšanas. Nodarbībām ir tik 
plašs spektrs, katrs var kaut ko 
iegūt. Ventis Zilberts šogad bija 
mūzikālais direktors. Es ļoti 

iekļaut programmā arī latviešu 
kompozicijas, jo tās pasaulē ne -
maz nav tik plaši pazīstamas.  

Minēju pat piemēru. Es spē-
lēju Meksikā Nacionālajā mū -
zejā, tur augšējā stāvā ir speciāla 
telpa – mūzikas salons, kur sest-
dienās un svētdienās notiek 
koncerti, dažreiz arī balles. Ir 
tāds meksikāņu komponista 
Manuela Poncas skaņdarbs 
„Estrelita” – dziesmiņa,  ko vijo-
lei pārlicis slavenais vijolnieks 
Jaša Heifecs.  Šī melodija tautā 
ir tikpat iemīļota kā latviešiem 
„Melancholiskais valsis”, to visi 
pazīst. Es biju iekļāvusi pro-
grammā arī Lūcijas Garūtas 
miniatūras. Tām bija liela pie -
krišana. Kad tu spēlē, svarīgāk 
par vētrainiem aplausiem ir tas, 
kā tevi koncerta laikā klausās. 
Ja ir tāds klusums, kas tevi pašu 
sāk biedēt, tad zini – ir noticis 
kaut kas labs. Man bija milzīgs 
pārsteigums, ka piedevās do -
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Ieskats dažās
šīs vasaras norisēs Gaŗezerā

Ar Latvijas archibīskapa Jāņa 
Vanaga svētību par Gaŗezera 
garīgo stāju rūpējās tādas sir snī-
gas mācītājas kā archibīskape 
Lauma Zušēvica, prāveste Ilze 
Larsen un mācītājas Biruta Puiķe-
Wilson, Aija Graham, Sarma 
Eglīte. Jauniešiem un bērniem 
ticības mācības stundas, kā arī 

ALBERTS
LEGZDIŅŠ

K A S  J A U N S  G A Ŗ E Z E R Ā ?

Kādā saulainā rītā pirms rīta 
lūgšanas Graša paviljonā pie pil-
dījās GVV direktores Sandras 
Sīpolas Kronītes ilgi lolotais 
sapnis – redzēt bijušos GVV ab -
solventus kopā ar viņu atvasēm. 
Kā goda sardzē bija nostājušies ap 
20 absolventu, pārstāvot lai ku 
no 1974. līdz  2015. Katram bija 

Šogad piepildījās viena no 
GVV prioritātēm – mākslinieki 
mūsu mājās. Sadarbībā ar Lat-
vijas kultūras ministriju Gaŗ-
ezerā nonāca divas talantīgas, 
pie  redzes bagātas koklētājas 
Rozīte Katrīna Spīča un Iveta 
Ieviņa. Viņas apmācīja vidus-
sko lēnus, sagatavošanas skolas 

audzēkņus koklēšanā un palī-
dzēja izveidot ansambli, kas 
spēja uzstāties un sildīt skatītāju 
sirdis ar kokles skaņām. Jācer, 
ka pēc šīs vasaras panākumiem 
sadarbība ar Kultūras ministriju 
kļūs vēl ciešāka. 

Daudzo nodarbību vidū šogad 
atkal notika divu nedēļu bu  rā-

šana Kārļa Vasarāja vadībā. Brī-
žiem uz ezera līmeņa laivu bal-
tās buras meta sidrabainu at -
spulgu kā tautasdziesmā. 

Voleja nedēļas nogale izdevās 
lieliski – ar simtiem apmeklētāju 
un saistošām spēlēm. Taču liels 
zaudējums Gaŗezera gardēžiem 
bija Indianapoles karsto cāļu 
spārniņu šefu populārais stends, 
kas bija slēgts, tā sagādājot ne -
laimīgas sejas un vēderus ilgga-
dīgiem spārniņu cienītājiem. 

Intelektuāli nosvērtiem cilvē-
kiem tika dota iespēja apmeklēt 
ceturtdienas vakaros mūža iz -
glītības kursus pieaugušajiem 
“Es to nezināju”, kur interesanti 
lektori runāja par aizraujošiem 
tematiem. Pat tie, kas snaudu-
ļoja, kaut ko iemācījās. 

Jaunais pavārs Ēriks Ārums 
gādāja trīs veselīgas maltītes 
dienā. It sevišķi mājīgi jutās Lat-
vijas audzinātāji un skolotāji, 
katrā ēdienreizē atrodot rupj-
maizes riku vai skābēta gurķa 
šķēlīti. Ērika gatavotie sutinātie 
skābie kāposti varēja sacensties 
ar jebkuŗu izslavinātu dāmu 
komitejas pavāri ASV vai pat 
pašu Mārtiņu Rītiņu Latvijā. 
Varbūt skolotāji bija drusciņ 
stin grāki, vērtējot zināšanas, 
sakarā ar jauno Latvijas atzīmju 
sistēmu, bet ko gan jaunības 
gars nespēj pārvarēt. Cepuri 
nost arī audzinātājiem, kas jau-
niešus katru nakti dabūja gultā 
un rītos no tām ārā. 

Kopš 2015. gada ir darbojusies 
jauna informātīvā program ma 
“Lodziņš uz Latviju”. Tur jau-
nieši var apskatīt, kas jauns Lat-
vijā, pilsētās un reģionos. Div-
desmit minūšu gaŗā programma 
tiek pārraidīta vienu reizi mē -
nesī ar TV 24 starpniecību. Ilze 
Jēgere, Jānis Labucis, Imanta 
Nīgale un Katrīna Dimanta ir 
raidījuma praktiskie veidotāji. 
Raidījums domāts trimdas jau-
niešiem, kuŗiem ziemas laikā 
nav pieejamas latviešu skolas, 
bet kuŗi vēlas būt informēti par 
notikumiem Latvijā. Šo pro-
gram mu var atrast youtube.com. 
Pašreiz tiek aktīvi meklēti lī -
dzekļi raidījumam. Tas maksā 
no $1500 līdz $3000 par katru 
epizodi. Vēlam milzīgas sekmes 
šim vajadzīgajam pasākumam! 

NOSLĒGUMS
Viss, ko varu teikt, mīļie ve -

cāki un vecvecāki, jūsu bērni 
tika aprūpēti kā prinči un prin-
ceses uz zirņa un bez tā. Jācer, 
ka visi beigs skolu ar izcilām 
liecībām un, aizbraukuši mājās, 
neaizmirsīs pateikties saviem 
sponsoriem un atbalstītājiem. 
GVV skolēni – ja esat iepazi nu-
šies ar kādu zēnu vai meiteni, 
neaizmirstiet sūtīt īsziņas, foto 
un video, saglabājot draudzības, 
lai kuŗā pasaules malā jūs atras-
tos – kā jau 21. gadsimta lat-
viešiem pienākas! Ar labiem 
novēlējumiem un uz satikšanos 
2017. gadā Baltimorā, 2018. ga  dā 
Eslingenā un Latvijā un, kā 
katru gadu, – mūsu Gaŗezerā!

Šīs vasaras vidusskola ar 125 audzēkņiem, 12 audzinātājiem, no kuŗiem astoņi ir atbraukuši strādāt no Latvijas, un 25 skolotājiem, no 
kuŗiem savukārt 18 ir no Latvijas

Koklētājas Rozīte Katrīna Spīča un Iveta Ieviņa ar GVV skolēniem

4 klases skolēni gatavi valodas pārbaudījumam. No kreisās: Zigurds 
Beķeris, Solvita Kārkliņa, Nilss Jansons, Sandija Linde, Daina Rei-
mane, Aleksandrs Konters, Dāvis Berkolds, Imants Cers, Pauls Švalbe

Alberts Legzdiņš intervē Gaŗezera sporta nodarbību pārzini un 
vienu no raidījuma “Lodziņš uz Latviju” veidotājiem Jāni Labuci

visiem Gaŗezerā dievkalpojumus 
vadīja prāv. emer. Dāvis Kaņeps, 
priesteris Juris Jalinskis, baptistu 
mācītājs Pauls Barbins, mācītāji 
Ojārs Freimanis un Roberts 
Franklins. 

kāds labs vārds veltījams GVV. 
Visemocionālākā bija R. Gren-
dzes pateicība GVV par to, ka 
palīdzēja saglabāt ģimenē lat-
viešu valodu. Kaut daudzi tā 
justos! 
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LIGITA KOVTUNA

Righteous Riga: The best of Europe!

Latviešu mīkla: 
„Balta pļava, melnas 

aitas, vajag gudra 
ganītāja.”

Ar Vairas Pelēķes Kristoferes 
(Christopher) laipnu roku manās 
rokās nonāca brīnišķīga, infor-
mātīva grāmata – Birutas Abulas 
2012. gadā izdotā „Latviešu lite-
rārie pulciņi ASV 1950-2011”. 
Vēl jo intere santāka man per-
soniski tāpēc, ka 2011. gadā biju 
nokļuvusi viena literārā pulciņa 
saietā – Atlantas latviešu literārā 
pulciņa kārtējās tikšanās reizē 
viesmīlīgajās Jalnas un Andŗa 
Salnīšu mājās. Todien „dienas-
kār tībā” bija Gunara Janovska 
daiļrade, un biju tik priecīga, ka 
sarunām varēju pievienot savas 
atmiņas par cienījamo klasiķi. 
Tolaik izdošanai gatavoju viņa 
romānu „Purvā”– abas daļas ar 
komentāriem vienā grāmatā. 
Jebšu otrā daļa jau tika nodru-
kāta tikai laikrakstā Laiks. Pirmo 
grāmatu izdeva Helmars Rudzītis 
savā Grāmatu Draugā, turklāt 
viņš bija iedrošinājis Janovski otro 
daļu uzrakstīt, neraugoties uz 
Anšlava Eglīša „ieteikumu” Gu -
naram „līst no tā purva laukā”. 
Rudzītis prata novērtēt labu lite -
rātūru, arī Janovska tālredzību 
un neapšaubāmo talantu, gan 
piebildis, lai citkārt rakstot kaut 
ko romantiskāku... 

Todien satiku bezgala intere-
santus cilvēkus – Annu Ragaušu, 
Rūtu Brēmani, Astrīdu Greco, 
Viju Moori, Visvaldi Ķimeni. 
Jalna, būdama izcila saimniece, 
bija sarūpējusi cienastus, Andris 
raudzīja, lai fonā skanētu pie mē-

Par gudrajiem ganītājiem
rota un gaumīga mūzika un 
glāzēs dzirkstītu vīns. Atminos, 
kā, Latvijas latviete būdama, no -
brīnījos, ka dažs labs pulciņa 
biedrs šurp mēro ceļu divu stundu 
gaŗumā (vienā virzienā!). Vaira 
man pastāsta, ka pie viņas Sietlā 
kāds kungs ceļā pavadot piecas (!) 
stundas (vienā virzienā!). Acīm-
redzot tas ir tā vērts. Jo, kā raksta 
Biruta Abula, „te mēs bagātinām 
savu dzīvi – ar idejām, kopīgiem 
pārdzīvojumiem un draugiem. 
Pārdomātā grāmatu iztirzāšana 
ir ieinteresējusi simtiem mūsu 
laikabiedru, un mūsu valoda ir 
dzīva.” Un vēl: ”Rakstnieku dar-
bos mēs pārdzīvojam mūsu lik-
teņ gaitas laikmetu griežos. Dzejā 
un prozā mēs saskatām sevi – 
dažreiz ideālizētā, citu reizi arī 
greizā spogulī.”

Grāmatā stāstīts par 25 literā-
riem pulciņiem, piebilstot, ka 
daži gan jau pārstājuši aktīvi dar-
boties. 

Sietlā, kur vadības groži ir 
Vairas rokās, viss joprojām no -
tiek. Vaira: „Pulciņā esam apmē-
ram 20 dalībnieku. Apsprieža-
mās grāmatas izraugāmies demo-
kratiskā ceļā, bet priekšplānā ir 
klasika – „Mērnieku laiki”, „Stra-
mēni”, Brigadere, Uldis Ģērmanis, 
Valdemārs Kārkliņš, protams, ap -
spriestas arī Rudzīša „Manas 
dzīves dēkas”. Savulaik pierunāju 
izlasīt pat Andreja Upīša „Zaļo 
zemi”. Esam lasījuši Vizmu Bel-
ševicu, Māru Zālīti, Regīnu Eze ru. 
Jaunākais darbs bija Kaspara 
Pū ces „Pūcesbērna piedzīvojumi 
Padomijā”. Augustā lasīsim dzeju 
– paldies par Valda Grēviņa „Veca 
cilvēka dziesmām”! (Šis dzeju 
krājums nule iznācis Laika grā-
matas serijā – L. K.) Lai pulciņa 

vakarus padarītu interesantākus, 
izdomājam visādas „blakusno-
dar bības” – iestudējam skečus, 
ietērpjamies attiecīgā laikmeta 
apģērbos (īpaši interesantī iz  nā-
ca, apspriežot Augusta Deglava 
„Rīgu” – te bija vaļa fantazijai 

para Pūces speciālo plovu!), ie -
griežoties bibliotēkās un anti kva-
riātos. Tā mums izdodas piesaistīt 
arī jaunus dalībniekus. Un vēl – 
mēs savos saietos neatstāstām 
izlasītās grāmatas saturu, bet 
apspriežam to. Lai nerunātu visi 

iedzīvoties grāmatas saturā.”
... Pabeigusi savas darba gaitas 

ārstes – patoloģes profesijā, Vaira 
2002. gada 1. martā savā mājā 
uzaicināja ieinteresētus cil vēkus 
apspriest brāļu  Kaudzīšu „Mēr-
nieku laikus”. Ieradās vienpad-
smit sievietes vecumā no 60 līdz 
75 gadiem. Un līdz ar to darbību 
sāka Sietlas literārā grupa. Un 
jau šai pirmajā tik šanās reizē, pēc 
Vairas „elegantām pusdienām” 
(B. Abula), domubiedri nolēma 
katrā sanāksmē ziedot 25 dola-
rus labdarības mēr ķim. Tā tika 
iesākta ziedojumu vākšana Bal-
tijas studiju programmai Vašing-
tonas univer si tātē, un šis ziedo-
jums gadu gaitā izauga līdz 30 
tūkstošiem dolaru. Turpināta tiek 
arī „eleganto pusdienu” tradicija 
– apspriežot V. Kār  kliņa „Jaunavu 
ielu”, galdā tika celta Vīnes šni-
cele, Alek san dra Grīna „Zemes 
atjaunotāju” noskaņās – „bat viņu” 
zupa (kūpi   nātas gaļas, putraimu 
un dārzeņu vira), bet Pāvila 
Rozīša „Cepļa” dienā gaŗais galds 
tika „dekorēts” ar ķieģeļiem.

Ziedojumi vākti arī Okupācijas 
mūzejam, kad 2008. gadā pulciņa 
saieta viesis bija Juris Petričeks 
un 2011. gadā, kad visu pulkā 
bija viens no Tornas grāvračiem 
(atminamies G. Janovski!) – Voi-
cehs Upenieks. Savulaik Laikā 
bija lasāms par dzejas vakariem 
„ar goda viesi – pilnmēnesi”, kad, 
apaļās bumbas apspīdēti, klāt-
esošie lasa gan klasiķu, gan jaun-
laiku autoru dzejoļus. 

„Sietlas lasītāji ir satinuši vienā 
kamolā literātūru, humoru, kuli-
nāro mākslu un labdarības 
darbu,” raksta Biruta Abula. Lai 
Vairas un citu Sietlas „gudro 
ganītāju” piemērs iedvesmo!                   

Vaira Pelēķe Kristofere Rīgas redakcijā šovasar, tiekoties ar 
Heritage Latvia – 2016  bērniem un stāstot par to, kāpēc viņa jop-
rojām lasa Laiku

tērpu izvēlē!), izdomājam īpašu 
galda klājumu un ēdienus. Idejas 
smeļos Latvijā, tiekoties ar inte-
resantiem cilvēkiem, ar autoriem 
(piemēram, pagatavojām Kas-

kopā, iešķindinu zvaniņu – kār-
tībai jābūt! Un vēl ir interesanti 
atrast, uzzināt un pastāstīt kaut 
ko jaunu un varbūt nezināmu 
par autoru, kas vēl labāk palīdz 

Returning to Riga for the sec-
ond time in my life has been a 
wonderful experience. I really feel 
I am becoming more familiar with 
a city that was the birthplace of my 
Father. Coming to Latvia for me 
was about reconnection, uncover-
ing the secrets and gems of this 
magical city. It is an experience I 
have thoroughly enjoyed.

My last few days were adven-
tured solo. I was staying in an 
AirBnb not far from the city cen-
tre, an easy tram ride away. After 
my first day at the beach I was 
looking forward to returning to 
the markets, wandering through 
the city and stumbling across 
new hidden treasures.

What I have discovered, Riga is 
full of the most impressive archi-
tecture I have ever seen. And it is 
not just a few buildings, there are 
so many beautiful, opulent, 
colourful and posh mansions I 
really couldn’t believe my eyes.

I walked through the parks, 
along the river and wandered 
back and forth and around the 
old city, getting lost through the 
maze of cobblestone streets. I 
made my way back over to the 
markets, nibbling on fresh cher-
ries and strawberries as I wan-
dered through the massive old 

Zeppelin storage sheds. There 
are four main sheds, one each for 
cheeses, meats, vegetables and 
fruits and fish. Can you imagine? 
This is one of the biggest and 
best markets all through Europe.

I visited a few different muse-
ums and the National Art Gallery, 
which holds one of the most 
impressive collections of art I have 
ever seen. I had a few favourites, 

been challenging to let my par-
ents go. Being in my Dad’s birth-
place reminded me of him so 
much. It was wonderful to be 
walking the streets of Riga, but I 
so yearned to have my parents 
back with me again. Returning 
to Latvia has helped me feel clos-
er to my Dad in a new way. I am 
understanding his culture and 
his past and his way of life. Even 

endures. Cultural practises and 
traditions continue, and for me, 
experiencing this fascinating 
country first hand reconnects 
me to my Dad and makes me 
understand him even more. He 
came to Australia as a foreigner 
with no English, making his way 
as a new Australian was tough! 
He sure did come a long way, 
and he never returned to live in 
his native country Latvia, which 
he continued to speak fondly of 
throughout his life.

You can see here an image of  
one of the beautiful buildings I 
saw, and the tree is a little Oak 
tree, which is me! This is what 
my name Ozolins means!

I understand my heritage more 
after my time travelling around this 
beautiful country, and feel proud to 
be a half Latvian. Even though my 
name Anita Ozolins is a very Latvian 
name, and I wear two Latvian rings; 
not speaking the language feels like 
a travesty! So this is one area I would 
like to improve on!

One main objective of coming 
to Latvia was to collect my 
Latvian passport. I am proud to 
tell you I have managed to do 
just this! On my first day arriving 
here, we went along and filed the 
paperwork, they took my photo 

and fingerprints, then 5 days 
later I came back to collect my 
new shiny passport! I am a very 
proud member of the EU now 
and pleased to have a passport 
which reflects my heritage and 
honours my Father’s past.

I know I will be back to Latvia. 
I have loved all the amazing 
experiences I have had here on 
this trip. From eating all the tasty 
food at the markets and local 
restaurants, to walking the pic-
turesque streets and admiring 
the buildings, to smelling the 
thick green forests and aromatic 
flora; to picking bright colourful 
flowers for Ligo festival. I have 
loved every minute of my time 
here, and I know I will be back in 
the future to do it all over again!

I hope you have enjoyed reading 
about my travels here in Latvia.  

Paldies! Labdien! Labi!

ANITA
OZOLINS

but overall really enjoyed the dis-
play of art, both old and modern.

As I wandered around the gal-
lery and then back onto the 
streets I became emotional, out 
of the blue, tears streaked my 
face as I shed a moment of grief. 
Death is a part of life, but it has 

though he left Latvia when he 
was a teenager in troubled times 
of war, I feel like he did not get 
the chance to experience the best 
of Latvia. Latvia has had a very 
difficult past, war after war, being 
occupied by different countries, 
but the strength of its people 
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JURIS ZOMMERS,
JBPF valdes priekšsēdis

Sakausējot klasiku ar modernismu
Galerija „Daugava” sarīkojusi, 

kā pati izsakās, „kamerrakstura 
izstādi” vienam no mūsdienu 
izcilākajiem tēlniekiem Kārlim 
Baumanim (1916-2011), kuŗam 
šogad 3. maijā apritēja 100 gadi. 

Šajos laikos ir visai dīvaini – tu 
vari būt ģēnijs, bet, ja par tevi 
kāds necīnās vai tevi neprotežē 
ietekmīga persona, tevi neat ce-
rēsies pat tie, kuŗiem tas būtu jā -
dara pienākuma pēc. Kārlis Bau-
manis, tā vien šķiet, no 20. gad-
simta otrās puses latviešu tēlnie-
cības vēstures ir izkritis. Ja viņu 
neatcerētos meita gleznotāja Lai ne 
Kainaize un galerijas „Daugava” 
vadītāja Anda Treija, nebūtu ne 
šīs izstādes, ne grāmatas, kuŗas 
sastādītāja un teksta autore arī ir 
Anda Treija. Diemžēl Latvijas Na -
cionālā mākslas mūzeja jaunajā 
ekspozīcijā nav iekļauts neviens 
Kārļa Baumaņa darbs, pat tēlnie-
cības kollekcijas aprakstā viņa 
vārdu velti meklēt. Tajā pašā laikā 
blakus Teodoram Zaļkalnam, Kār-
lim Zālem, Burkardam Dzenim, 
Emīlam Melderim un Kārlim Zem-
 degam simtgadnieks ir viens no tiem 
meistariem, kas latviešu tēl nie cību 
pavērsis vēl nebijušā virzienā. 

Nākamais tēlnieks nāca pasaulē 
Pirmā pasaules kaŗa gados Raunā, 
kur tēvam bija maiznīca. Kaŗš 
Baumaņu ģimeni izputināja, tā 
pārcēlās uz Rīgu, bet, kad tēvam 
radās izdevība atvērt maiznīcu 
Limbažos, kuplā ģimene – vecāki ar 
meitu un trim dēliem – acu mirklī 

devās turp. Šajā pilsētā Kār lis Bau-
 manis mācījās ģimnazijā; skolas 
laikā radās nopietna interese par 
mākslu, ko veicināja zīmēšanas 
skolotājs, bijušais latviešu māk sli-
nieku pulciņa „Rūķis” dalībnieks 

Pēterburgā Aleksandrs Ramlavs, 
pēc tam Ģederta Eliasa skolnieks 
Rūdolfs Pētersons. 1936. gadā 
Kārlis Baumanis iestājās Latvijas 
Mākslas akadēmijā. Te viņa pir-
mais tēlniecības skolotājs bija Bur-

 kards Dzenis, vēlāk Kārlis Zāle 
un Kārlis Zemdega, bet diplom-
darba vadītājs – Teodors Zaļ-
kalns. „Klasisko formu izpratni, 
smalkāko slīpējumu es guvu tieši 
no Teodora Zaļkalna,” Kārlis Bau-
 manis vēlāk rakstīja. Teodors 
Zaļkalns visu mūžu palika viņa 
skolotājs un nepārspēta auto ri-
tāte, kas atklājas arī monografijā 
„Teodors Zaļkalns” (1966). 

Kopš Latvijas Mākslas akadē-
mijas beigšanas 1947. gadā Kārlis 
Baumanis nākamajiem architek-
tiem mācīja zīmēšanu, akvareļ-
glezniecību (laikam tāpēc tik 
daudz architektu blakus pamat-
profesijai sevi izteica akvareļ glez-
niecībā), tēlniecības un mākslas 
vēsturi. Cieņu pret Kārli Baumani 
kā pedagogu vairoja viņa inte li-
ģence, plašās zināšanas literātūrā 
un mūzikā. Viņa draugu vidū bija 
daudzi viņa paaudzes dzejnieki, 
piemēram, Eriks Ādamsons. Kas 
nācis saskarē ar tēlnieku, atce  rē-
sies ļoti saturīgās, dzīves pieredzē 
un atmiņās balstītās sarunas, 
kuŗas vienmēr šķita par īsām. 

Jaunības gados Kārlis Baumanis 
aizrāvās ar glezniecību, gūdams 
tajā panākumus, taču redzes dēļ 
viņš izvēlējās tēlniecību, kam 
veltīja visu savu mūžu. Meistars 
pievērsās portretam, veidoja kul-
tūras darbinieku un kapu pie mi-
nekļus, kā arī medaļas. Viņš pa -
nāca, ka Rīgā ierīkoja pirmo 
skulptūru dārzu, kas veicināja 
tēlniecības uzplaukumu.

Pagājušā gadsimta septiņdes mi-
tajos gados jubilārs pievērsās, kā 
dažviet rakstīts, dekorātīvajai tēl-
niecībai, faktiski abstraktajai māk-
slai. Šis bija laiks, kad gandrīz vai 
katrs tēlnieks Latvijā darināja 
Ļeņina pieminekļus. Bet ne Kārlis 
Baumanis. Viņam, kā raksta Anda 
Treija, „izdevās ignorēt pieņē mu -
mu, ka mākslai ir labvēlīgi un 
nelabvēlīgi laiki. Visu vienmēr 
noteikusi viņa paša izvēle, viņa 
attieksme pret mākslu un dzīvi. /../ 
Viņš vienkārši atļāvās būt savas 
pasaules saimnieks.” Tas noteica 
arī to, ka Kārlis Baumanis, nerau-
goties uz ideoloģisko spiedienu, 
ko īpaši izjuta tēlnieki, pirmais 
padomju okupācijas gados daudz 
mācījās no Henrija Mūra (Henry 
Moore) formveides, kas tāla no 
naturālisma, ierastā reālisma, bet 
uzsveŗ mākslinieka subjektīvās 
emocijas.

Abstraktos darbus Kārlis Bau -
manis kala marmorā, bet visbie-
žāk granītā, kas tepat Latvijā at  -
rodams. Tajos nav nekas konkrēts 
attēlots, bet autora tā brīža emo-
cijas, kas materializējušās izteik-
smīgos siluetos, līnijās, ritmos, 
plūdenās vienas formas vai tēl nie-
cisko masu pārliešanās citā. Ne -
kas te nav izdomāts, visu diktējusi 
intuīcija, sajūtas. Šo tēlniecisko iz -
jūtu Kārlis Baumanis mācījies no 
Teodora Zaļkalna un citiem meis-
tariem, sakausējot formveidē kla-
siku ar modernismu. Viņa pēdās 
gāja nākamās paaudzes.

Šogad piešķiŗ divdesmito Jāņa 
Bieriņa Piemiņas fonda balvu. 
Pirmo, 1997. gadā pasniedza Viz-
mai Maksiņai. Pagājušā gadā to 
sa  ņēma Andra Zommere (Port-
landes Zommeru pārstāve!). Ag  -
rā kos gados balvu saņēmuši tādi 
izcili klaida latviešu kultūras dar-
binieki kā Juris Dreifelds, Valters 
Nollendorfs, Sarma Muižniece-
Liepiņa, Vita Gaiķe, LATV (Jānis 
Valdmanis un Niks Ozoliņš), un 
Kristīne Stivriņa. Jānis Bieriņš 
dzīvoja Hamiltonā un bija žur-
nāla Jaunā Gaita galvenā redak-
tora Laimoņa Zandberga vietnieks. 
No Bieriņa testamenta līdzekļiem, 
kuŗus tagad apsaimnieko Lat-
viešu fonds, katru gadu  piešķi-
ŗam atzinības balvu vismaz 
$1000 (US) lielumā, kādam izci-
lam kultūras darbiniekam vai 
projektam. Šogad Bieriņa fonda 
valdei bija pilnīga vienprātība – 
balvu pelnījis Jānis Mateus at  zi-
nībā par viņa darbu Montrealas 
latviešu sabiedrībā un vasaras 
nometnē Tērvetē.

Jānis Mateus piedzima Bruk-
linā, pavadīja jaunības gadus 
Ņujorkā, kur viņš apmeklēja St. 
Thomas Church Choir School un 
četrus gadus dziedāja profesio-
nālā līmenī. Viņš ieguva graduate 
diploma, izglītojoties McGill uni-
versitātē, un maģistra gradu no 
Otavas universitātes. Vasarās viņš 
strādāja latviešu bērnu nomet-
nēs, sākumā Katskiļos, tad dažus 
gadu desmitus Tērvetē. Profesio-
nāli viņš jau kopš 1980. gada 

Atzinība Jānim Mateusam
nodarbojas kā “guidance coun-
sellor”.

Savas dzīves darbības pārskatā 
viņš raksta (šeit sniegts saīsināti):  
“ (..)Nonākam pie manām divām 
dedzībām, tas attiecas uz manu 
darbošanos latviešu sabiedrībā, 
proti – mūzika un jaunatne. Par 

Par Tērveti. Tērvetes Vasaras 
bērnu nometnē es darbojos vai-
rākus gadu desmitus par  nomet-
nes valdes priekšsēdi, bet it īpaši 
par nometnes galveno audzi nā-
tāju un mūzikālo vadītāju. Kopā 
ar Robertu Klaiši, Robertu Kal-
niņu, Vincentu Dindzānu, pama-

pret otru ir nepieciešamas. 
Nometnei jābūt ģimenīgai. Šīs 
vadlīnijas uzsveŗ to, ka nometne 
notiek latviešu valodā, taču ne ar 
uzspiešanu, bet gan ar bērnu 
sajūsmu to darīt. Nometnei vien-
mēr bijusi liela piekrišana.

Bērni un ģimenes mērojuši 
gaŗus ceļus, lai to apmeklētu, it 
īpaši no Toronto un Hamiltonas, 
tagad daži arī no Vermontas un 
Bostonas apkārtnes.

It īpaši liels iespaids bērniem 
paliek no Tērvetes dziedāšanas 
programmas, kuŗa tiek veidota 
no bērnu pašu izteikumiem par 
to, kuŗas ir viņu mīļākās dzies-
mas (..). It īpaši populāras ir Juŗa 
Mazuša rakstītās jeb kompo-
nētās. Man šķiet, ka tas ir man 
pašam personīgi nozīmīgākais 
gandarījums. 2008. gadā saņēmu 
LNAK Atzinības rakstu par 
manu nodarbošanos ar jaunat-
nes audzināšanu. Kas attiecas uz 
Tērvetes nometnes dziedāšanu, 
tai ir saistība ar to, ar ko es tagad 
nodarbojos. Pašreiz Tērvetes Tru-
 badūri ar savu uzstāšanos nes 
Tērvetes dziesmas tālāk sabied-
rībai. Tāpēc domāju savu god-
algu ziedot par sēklas naudu 
mūsu projektam, lai pabeigtu 
ieskaņot dziesmu krā jumu. 

Turklāt vēl pēdējos apmēram 
desmit gadus esmu kalpojis par 
Montrealas Trīsvienības drau-
dzes valdes priekšsēdi. Kalpoju 
draudzei arī kā laja mācītājs, kas 
man dod iespēju pašam attīstīt 
savu garīgo dzīvi un ieskatus. 

Smeļos no saviem  psīcholoģijas 
pamatiem, lai ieteiktu, kā katrs 
individs var gūt garīgo atveldzi 
un atrast katrs savu reliģiju. Reiz 
kāda nometņotāja rakstīja otrai, 
un saņēmēja tos vārdus uzrakstīja 
uz nometnes tāfeles: “ Ņem savu 
bērnību pie rokas un nekad neat-
laid to vaļā!” Tur atrodama liela 
tiesa mūsu spēka avotu, kur atro-
dam dzīves sajūsmu. Es to esmu 
uzņēmis par savu dzīves devīzi.

Pateicība radiniekiem Kaniņu 
ģimenei par labestību uzņemt 
manu ģimeni savā Tērvetes va -
sarnīcā daudzus gadus.

Abi mani bērni Kaiva un 
Mārtiņš ir apmeklējuši nometni 
gan kā nometņotāji, gan kā au -
dzi  nātāji. Pieminēšu savu sievu 
Zintu, kuŗas gudrie padomi mani 
ir vadījuši, bez viņas pašaiz lie-
dzīgās līdzdalības es nebūtu 
ticis galā. Viņa bieži ir bijusi 
ideju un ierosinājumu dvesme, 
es tikai izpildītājs!”

Paldies, Jāni, par Tavu saistīgo 
dzīves darbības pārskatu. Apsve-
cam Tevi kā 2016. gada Bieriņa 
fonda balvas saņēmēju!

Nākamais Bieriņa fonda pie -
šķīrums paredzēts 2017. gadā. 
Lasītāji ir lūgti iepējamu bal-

vas kandidātu vārdus un 
motīvāciju sūtīt Jurim 
Zommeram. Telefons:

905 - 522 - 5738,
e-pasts:  jurzom@yahoo.com

Liene Kainaze. Tēlnieka Kārļa Baumaņa portrets

mūziku. Kad ierados Montrealā 
1979. gadā, atradu sabiedrību, 
kuŗā gan jaunatne, gan vecā 
paaudze ar sajūsmu un izdomu 
nodarbojās dažādās kulturas no -
zarēs. Pats arī iesaistījos (..) deju 
kopā Ačkups, dziedāju vīru korī 
Junda, ansamblī Mērnieku Laiki 
un sastāvēju Motrealas Jaunatnes 
Dziesmu svētku rīcības komitejā. 
Pašreiz piedalos Tērvetes Tru ba-
dūru ansamblī.

tojoties uz iepriekš iesākto darbu, 
ko veica Alda Steprāne (dz. Plū-
me), izveidojām īpašas vadlīnijas 
visām nometnes norisēm. Šīs 
vadlīnijas nodrošina, ka nometnē 
tiek uzsvērta ne programma, bet 
gan katra bērna un audzinātāja 
personīgā attīstība. Kā psīcho lo-
ģisko pamatu lietojam Rudolph 
Dreikur grāmatu Discipline Wi t h-
out Tears. Bērnu labklājība un 
savstarpējās attiecības vienam 
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Even Pro-Moscow Writer Says Ethnic Russians in 
Baltic States Will Defend Them if Russia Invades

PAUL GOBLE

Padomāsim labi!

Staunton, August 10 – In an 
article that is both worrying 
and reassuring, a pro-Moscow 
commentator says that ethnic 
Russians in Estonia, Latvia and 
Lithuania are loyal to these 
countries and would fight for 
them if the Russian Federation 
were to invade them at some 
point in the future.

Such a statement is worri-
some because it suggests that 
some in the Russian govern-
ment are now focusing on the 
Baltic countries as possible tar-
gets for Vladimir Putin’s next 
round of aggressive action and 
considering who might be 
Moscow’s allies and who would 
be its opponents.

But it is reassuring because it 
suggests that at least some in 
Russia recognize a reality that 
nationalist commentary in the 
Baltic countries and Russia often 
obscures: the ethnic Russians in 
the three are overwhelmingly 
integrated in and loyal to those 

countries in much the same way 
that ethnic Russians in Ukraine 
were and are overwhelmingly 
loyal to Kyiv.

Writing on the pro-Moscow 
portal directed at the Baltic 
countries, Rubaltic.ru, today, 
Laima Katse says that many 
Estonians, Latvians and Lithu-
anians remain uncertain about 
the loyalty of ethnic Russians in 
their midst and continue to ask 
whether the latter would shoot 
at or welcome a Russian inva-
sion.

“When Putin’s MIGs land in 
Riga and [Russian] tanks enter 
Narva, whom will the Russian 
speakers shoot at? Will they 
stand in defense of their Baltic 
Motherlands? Or perhaps they 
will be supporters of Russian 
aggression as in Crimea?” are 
questions, Katse says, that some 
Baltic politicians and comme-
ntators regularly pose.

Because political leaders are 
posing such questions, Katse 

says, scholars in the three ques-
tions routinely conduct research 
on their attitudes; and their 
studies show that ethnic 
Russians and Russian speakers 
in the three Baltic countries are 
far more loyal than some Baltic 
politicians and Russian officials 
expect.

Last month, the Lithuanian 
polling company Baltijos tyri-
mai asked 500 Poles, ethnic 
Russians and representatives of 
other national minorities if they 
would defend Lithuania were it 
attacked. The survey found that 
the percentage saying they 
would was just as high as the 
percentage of Lithuanians 
making that declaration.

Last year, Katse continues, a 
similar study was conducted in 
Latvia. There, the share of eth-
nic Russians and Russian speak-
ers who said they would defend 
Latvia in the event of a Russian 
attack was slightly lower but 
only slightly than the share of 

ethnic Latvians who made that 
declaration.

And the year before that, in 
the wake of Russia’s occupation 
of Crimea, another study asked 
the same kinds of questions in 
Latvia and reached the same 
conclusions: Russians and 
Russian speakers were just as 
prepared to defend Latvia against 
Russians as Latvians were.

What was especially striking 
in that study, Katse says, is that 
only just over one ethnic 
Russian in four in Latvia 
declared that he or she felt an 
attachment to Russia, “and only 
six percent had a positive atti-
tude toward organizations 
which promote the Kremlin’s 
policy on compatriots” in the 
Baltic countries and elsewhere.

This month, she continues, a 
Latvian sociologist reported that 
ethnic Russians who live and 
work elsewhere in Europe now 
identify with Latvia. They say 
that they are “Russians from 

Latvia,” an identity that calls into 
question the notion of some 
universal “Russian world”.

Even Western observers are 
struck by how pro-Baltic the 
ethnic Russians of Estonia, 
Latvia and Lithuania now are. 
Writing in “Die Welt” this week, 
Alan Pozener said that the loy-
alty of the Russian minorities 
was quite striking given the 
problems that some of them 
have in the Baltic countries 
(welt.de/debatte/kommentare/
a r t i c l e 1 5 7 5 1 6 0 5 0 /
Am-Baltikum-koennte-sich-
Putin-die-Zaehne-ausbeissen.
html).

Katse says she too is surprised 
by this reality and repeats 
Pozener’s conclusion that 
Moscow won’t be able to play 
the ethnic card in the Baltic 
states successfully at least at the 
mass level, something she sug-
gests both Baltic governments 
and the Russian one should take 
into consideration.

Lasot Laika jaunākos numu-
rus, priecājos, ka latviešiem ir 
interese par polītiku, it sevišķi  
par priekšā stāvošajām prezi-
denta un citām vēlēšanām. 
Savas domas izteikuši gan la -
sītāji, gan mūsu laicīgo orga-
nizāciju (PBLA, ALA) vadītāji. 
Gribu izpaust arī savus uzska-
tus.

Kopš 1956. gada, kad kļuvu 
ASV pavalstnieks, esmu bijis 
Republikāņu partijā. Tāpat lie -
lākoties balsoju par šīs partijas 
kandidātiem, izņemot Gold-
vateru (Goldwater) un, piemē-
ram, Bušu (G.W.H. Bush) 1992. 
gadā, jo viņš bija stipri vienal-
dzīgs pret Baltijas valstu cīņu 
par neatkarību. Bet, sākot ar 
otro Bušu (G.W.Bush), secināju, 
ka man ar republikāņiem, viņu 
prezidenta kandidātiem un par-
tijas polītiku maz kopīga. Otrs 
Bušs sāka divus kaŗus, tajā pašā 
laikā vairakkārt samazināja no -
dokļus lielākoties turīgākajiem 
cilvēkiem. Tas radīja milzīgu 
iztrūkumu federālajā budžetā.

Kādu citu iemeslu dēļ esmu 
mainījis savus uzskatus par Re -
publikāņu partiju?

Pirmkārt un vissvarīgāk – 
republikāņi netic globālās sasil-
šanas briesmām un iespējām 
lietas labā kaut ko izdarīt. Tas 
nozīmējot tikai izdot daudz 
naudas, bet bez labvēlīgiem re -
zultātiem, Tā republikāņu par-
tijas kandidāte viceprezidenta 
amatam 2008. gadā Sāra Peilina 
izteicās, ka sasilšana gan no  tie-
kot, bet darīt tur nekā nevarot, 
varot tikai izdot daudz naudas. 
Izbijušais partijas kandidāts 
pirms Trampa (D.Trump) izrau-
dzīšanas Marco Rubio izteicās 

līdzīgi. Vispār globālās sasilšanas 
jautājumi republikāņu debatēs 
bija tabu.

Manuprāt globālā sasilšana ir 
lielākais drauds cilvēces nā  kot-
nei. Sasilšanai var būt lielākas 
sekas nekā ISIS teroram, prezi-
denta Putina agresijai vai pat 
kaŗam.

Otrkārt, republikāņi ASV kon-
gresā, sākot ar apm. 2010. gadu, 
niekojušies, blēņojušies un ālē-
jušies, mēģinot atcelt t.s. Oba-
macare (ACA) kādas 60 reizes. 
Manuprāt, tautas veselība ir tik-
pat svarīga kā valsts aizsardzība 
pret ārējiem ienaidniekiem. 
Vispārēja veselības apdroši nā-
šana, vismaz pavalstniekiem, ir 
katras valdības un valsts uzde-
vums un pienākums. Pateicoties 
Obamacare, kādi 20 miljoni 
ieguva veselības apdrošināšanu, 
lai gan apm. Kādi 25 miljoni ir 
bez tās. Gandrīz visas attīstītās 
valstis Eiropā un citur apdrošina 
savus iedzīvotājus pret slimī-
bām un nelaimes gadījumiem, 
bet ne ASV, jo republikāņi ir 
pret.

Treškārt, attieksme pret ie -
roču kontroli. Republikāņi uz -
traucas par ISIS un citu terro-
ristu darbību ASV, kur pēdējā 
laikā cietuši varbūt simt cilvēku. 
Tajā pašā laikā no mūsu no -
ziedzniekiem ar šaujamiero-
čiem katru gadu mirst kādi 30 
tūkstoši. Republikāņi, ieskaitot 
pat dažus Augstākās tiesas 
tiesnešus, ir pret jebkādiem 
ieroču ierobežojumiem, arī ne 
pret tiem, kas galvenokārt do -
māti kaŗam. Svētais ASV kon-
stitūcijas 2. papildinājums!!!

Ceturtkārt, starp republikā-
ņiem ir vairāk reliģisko fanātiķu 

un sieviešu tiesību noliedzēju 
nekā starp demokratiem. Daļa 
republikāņu pat grib aizliegt 
abortus un sodīt sievietes, kas 
tos izdara (D. Tramps). Tajā 
pašā laikā tie grib ierobežot vai 
pat aizliegt kontraceptīvus.

Piektkārt, republikāņi apsūdz 
demokratus, ka viņu prezidenta 
laikā stipri vājinājušies bru ņotie 
spēki un valsts aizsardzība, lai 
gan ASV militārajām vajadzī-
bām izdod apmēram 40% no tā, 
ko visa pārējā pasaule kopā. 
ASSV kopā ar savien NATO 
sabiedrotajiem ir lielākais mili-
tārais spēks pasaulē un tālu 
pārspēj to, ko izdod Krievija, 
Ķīna un Ziemeļkoreja. Tikai 
republikāņu prezidenta kandi-
dāts Tramps grib vājināt NATO 
kopību! Aizsardzības izdevumu 
palielināšana, kā to iesaka Re  pub -
likāņu partija, var atraut līdzek-
ļus izglītībai un tautas veselībai.

Seškārt, republikāņi uztrau-
cas par nelikumīgiem emigran-
tiem, bet līdz šim viņi šajā lietā 
nekā nav darījuši. Viņi norai-
dījuši demokratu un prezidenta 
Obamas priekšlikumus, bet pa -
šiem republikāņiem nekādu 
konkrētu ideju nav bijis. Vai Do   -
nalda Trampa „Berlīnes mūris” 
atrisinās imigrācijas lietas?

Beidzot varētu minēt, ka re -
publikāņi strādājuši pret prezi-
dentu Obamu, lai viņam kaitētu, 
ar mērķi panākt to, lai tas būtu 
viena termiņa prezidents. Kad 
tas neizdevās, tad noraidīja 
visus viņa priekšlikumus un  
ierosinājumus un pat apturēja 
valdības darbību.

Tagad nonākam pie paša Re -
publikāņu partijas kandidāta 
perezidenta amatam Donalda 

Trampa vai viņu trumpja dūža. 
Liekas, viņš iemantojis lielu 
daļu republikāņu uzskatus un 
polītiku. Vai Tramps būs atri-
sinājums ASV problēmām? 
Esmu dzirdējis vairākus lat-
viešus, ka tie šoreiz vēlēšanās 
nepiedalīšoties, jo nevarot bal-
sot pret saviem tradicionālie 
uzskatiem un par Hilariju 
Klintoni. Manuprāt, šāda no -
stāja var būt vieglprātīga, bez-
atbildīga. Protams, Hilarijai ir 
trūkumi, viņa ir kļūdījusies, bet 
viņu nevar salīdzināt ar to, kas 
Latvijai, ASV un pārējai pasaulei 
var draudēt, ja D. Tramps kļūs 
par prezidentu. Viņš grib būt 
draugos ar Krievijas prezidentu 
V. Putinu, ko viņš apbrīno un 
sauc par stipru vadoni. Stiprs 
vadonis esot bijis Musolini un 
citi diktātori.

Nākošajās vēlēšanās iznā-

kums varētu būt tāds, ka, ie  spē-
jams, Trampu ievēlēs, pat patei-
coties tam, ka ASV latvieši vēlēs 
par viņu, nebalsos par H. Klin-
toni vai vispār vēlēšanās ne  pie-
dalīsies. Kā jutīsies šie latvieši, 
kad Putins uzbruks Latvijai vai 
Igaunijai un Lietuvai un ASV 
tās neaizstāvēs, jo Baltijas val-
stis nav izpildījušas savas sais-
tības ar mums? Vai ar to domāts 
pats D. Tramps, ASV, NATO?

Esmu pārliecināts, ka šoreiz 
visiem latviešiem jābalso par 
Demokratu partijas kandidāti 
Hilariju Klintoni. Tikpat svarīgi, 
lai ASV nākamajā kongresā būt 
pēc iespējas mazāk globālās 
sasilšanas noliedzēju, ieroču un 
reliģisko fanātiķu, sieviešu tie-
sību noliedzēju, Tējas partīb-
nieku un citu ekstrēmistu, kas 
Republikāņu partijā atraduši 
patvērumu.
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Rūta Dimanta: “Mēs esam
tā palīdzības balss, kas skan.”

Ziedot.lv – šo pirms 13 ga -
diem izveidoto labdarības or -
ganizāciju tikai retais Latvijā 
nav dzirdējis. Sabiedrībā to 
pazīst, tai uzticas, sadarbojas, 
augstu vērtē, par ko liecina arī 
daudzās atzinības.Tikai daži 
piemēri: Par pozitīvu pārmaiņu 
veicināšanu valstī balva “Labā 
zvaigzne” (jau 2004), Kārļa 
Ulmaņa Draudzīgā aicinājuma 
medaļa (2009), Vairas Vīķes- 
Frei  bergas pateicības raksts un 
sudraba piemiņas nozīme ar 
Maizes fonda simbolu – rudzu 
vārpu (2010). Vairākus gadus 
Zie  dot. lv ieguvusi reklāmas 
balvas “ADwards” finālista dip-
lomu... Un tam visam no pirmās 
dienas līdzi dzīvojusi Ziedot.lv 
vadītāja Rūta Dimanta, kuŗas 
darbs arī augstu novērtēts (arī 

organizācijām. 
Tolaik es tikko pēc sava otrā 

bērniņa kopšanas atvaļinājuma 
biju atgriezusies darbā Neval-
stisko organizāciju centrā un 
man piedāvāja vadīt šo, manu-
prāt, interesanto projektu.

Tobrīd maz ko sapratu no 
mājaslapām, e-pastiem... vispār 
jau mums visiem bija sveša pat 
iepirkšanās internetā, kur nu 
vēl ziedošana ar tā starpniecību. 
Pamazām sākām atsaukties uz 
cilvēku lūgumiem un to, kas 
sabiedrībai vajadzīgs. Mums 
bija skaidrs, ka cilvēks nekad 
neziedos tam, ko neuzskata par 
svarīgu. Atceros, ka pirmā in -
dividuālā palīdzība bija kādam 
bērniņam acu operācijas veik-
šanai. Slimnīcas ārsti ieteica 
bērnu vest uz Tulu Krievijā. 

rentspējai kooperatīvā filan-
tropija”. Un tad 2005. gads – 
kopā ar UNICEF tiek rīkots 
starptautisks projekts “Palī-
dzība cunami cietušajiem bēr-
niem Indonēzijā” un pirmo 
reizi Ziedot.lv gada laikā zie-
dojumos saņem vairāk nekā 
pusmiljonu latu... Ziedot.lv 
darbībā veidojas jauni virzieni 
un programmas, kuŗas īsteno-
jot tiek palīdzēts slimiem bēr-
niem un jauniešiem, bērniem 
no trūcīgām un sociālā riska 
ģimenēm organizēta bezmak-
sas piedalīšanās vasaras no  met-
nēs un interešu pulciņos. So -
ciālas palīdzības programma 
tiek uzsākta ekonomiskās kri-
zes laikā – zināmākie rīkotie un 
atbalstītie projekti ir “Paēdušai 
Latvijai”, “Kopgalds – siltas 

segtas no ziedojumiem – tās 
apmaksā Swedbank un SEB. 
Katru gadu esam pakļauti 
zvērinātu auditu pārbaudei. Un 
ne velti Valsts Ieņēmumu die -
nests mums piešķīris Sabied-
riskā labuma statusu (kas dod 
zie dotājiem iespēju saņemt 
ienā kuma nodokļa atlaides). 
Mūsu darbā ir uzstādījums – 
labda rībā katrs eiro ir jāiegulda 
tikpat rūpīgi, kā to dara banka 
– lai būtu pēc iespējas lielāks 
sabiedrības labums un nevie-
nam netiktu nodarīts pāri.

Taču arī jums nākas saskar-
ties gan ar negodprātīgiem 
palīdzības lūdzējiem, gan ar 
tā saucamajām „labdarības 
organizācijām”? 

Labdarības organizācijas ir 
sabiedrības spogulis. Ir godīgi 
uzņēmēji un ne tik godīgi... 
Protams, esam saskārušies ar 
dažādiem gadījumiem, piemē-
ram, kad organizācijas pieņem 
ļoti līdzīgu nosaukumu mū -
sējam. Īslaicīgi varbūt tām par 
labu tas nostrādā... bet šādi 
iegūti līdzekļi svētību nenesīs. 
Mums žēl, ja kāds ziedotājs 
uzķeŗas uz viltībām. No savas 
puses varu tikai ieteikt: ja vē -
laties ziedot caur kādu orga-
nizāciju, tad iepriekš painte-
resējieties par tās pagātni.

Cilvēki parasti nenāk šurp, 
atsperot durvis ar kāju, nenāk 
ar saukli „es esmu trūcīgais, ko 
jūs man tagad dosiet?” Lai gan 
ikvienā sabiedrībā arī tādi ir 
sastopami. Mums nav tiesību 
kādam aizrādīt, ka viņš dzīvo 
pārāk izšķērdīgi vai pārāk 
trūcīgi. Bet, nākot pie mums, 
jābūt konkrēti formulētai vaja-
dzībai, kuŗu objektīvi pats 
nevar nodrošināt. Un to nu mēs 
rūpīgi izvērtējam. 

Lūgt ir ļoti grūti. Pārsvarā 
cilvēks cenšas pats tikt galā. Ir 
smagi sev atzīt, ka nevar savam 
bērnam palīdzēt... Nāk ar 
kaunu, ka jāgriežas pēc palī-
dzības pie sabiedrības. Mēs 
esam tā palīdzības balss, kas 
skan.

Vai sadarbojaties arī ar so -
ciālajiem dienestiem?

Jā, jo ir gadījumi, kad cilvē-
kam vajadzētu saņemt palī-
dzību no valsts, bet viņi to ne -
prasa. Un tad gan mēs ziņojam 
sociālajiem dienestiem, ka cil-
vēkam pienākas, bet viņš nez 
kādēļ ir palicis bešā. Tā notiek, 
kad cilvēki pēkšņi ir saslimuši 
un neorientējas, ka uz viņiem 
attiecas sociālā dienesta palī-
dzība. Jautāju: “Vai esat mak-
sājis nodokļus?”, man atbild: 
“Jā, visu mūžu to esmu darījis.” 
“Nu, tad tagad ir pienācis tas 
brīdis, kad arī jūs varat prasīt 
atpakaļ.” Labdarība nav valsts 
budžeta caurumu lāpīšana. Bet 
latviešiem vispār ar palīdzības 
lūgšanu iet visai grūti. 

Vai redzat, ka sabiedrība 
pēc krizes sākusi dzīvot 
labāk?

Es varu teikt, ka kļūst labāk, 
jo labdarības organizācija ir 
tāds kā lakmusa papīrītis, kas 
rāda, kas sabiedrībā ir vaja-
dzīgs. Ja aizbrauktu, piemēram, 
uz Vāciju un tur labdarības 

organizācijai pajautātu, kādas 
viņiem ir aktuālitātes – tad tās 
stipri atšķirtos no mūsu (arī no 
Krievijas, Ukrainas utt.). Ja 
pirms pāris gadiem cilvēki nāca 
mums palīdzībai prasīt 50 vai 
60 eiro, lai apmeklētu ārstu, tad 
šodien viņi (protams, ne visi) 
spēj to sakrāt. Atceros, kā kri-
zes laikā kāda mamma nāca 
prasīt bērniņam pretsāpju lī -
dzekļiem piecus eiro, tagad 
tādu lūgumu nav. Tas parāda, 
ka mēs dzīvojam arvien labāk... 
tagad nāk lūgt līdzekļus, lai 
iegādātos pretvēža tabletes, ko 
valsts neapmaksā... Un tad 
iestājas tas moments, ka valsts 
no sava budžeta cilvēku nevar 
glābt, bet es, Rūta Dimanta, to 
varu ... 

Man ir paveicies, ka mans 
darbs man visu laiku norāda – 
redz, kur ir īstās vērtības!

 Es ar ļoti lielu cieņu izturos 
pret senioriem, kaŗa paaudzi, 
kuri zina, kā ir, kad NAV ... 
kuŗi pārdzīvojuši laikus, kad 
nebija ko ēst. Viņi bieži vien ir 
pirmie, kas nāk un palīdz.

Bet, ja par pārdzīvoto krizi – 
tad šodien uz to varam at -
skatīties kā pārbaudījumu un 
reizē mācību mums visiem. 
Bijām pārlieku tālu aizgājuši 
materiālismā, un piepeši vien-
kārši tika norauts „stop krāns”. 
Svētīgi, ka tika skarta augst-
prātība, savtīgums...

Pirms pusgada Ziedot.lv 
īstenoja kādu skaistu savu 
sapni, ar kuŗu lepojas. 

Arī mēs, labdarības organi-
zācija, domājām, ko savai val-
stij simtgadē varētu uzdāvināt. 
Un tas varētu būt mūsu ilgā 
sapņa īstenojums – bērnu reha-
bilitācijas centrs. Nu mūsu 
jaunajā mājvietā Rīgā, Indrānu 
ielā 13, jau pusgadu darbojas 
šāds centrs „POGA”. 

Drīzumā jums ir tikšanās ar 
ārpus Latvijas dzīvojošiem 
latviešiem.

Septembrī došos uz Dauga-
vas Vanagu rīkoto saietu “Strau-
mēnos”. Jūtos pagodināta, jo 
esmu ielūgta nolasīt referātu 
“Vai Latvijas valsts var pastāvēt 
bez labdarības?”

Un ko domā pati Rūta? Vai 
var?

Pagaidām referātam man vēl 
ir tikai sagatavotas tēzes, bet 
esmu pārliecināta, ka bez lab-
darības Latvijas valsts nebūtu 
izveidojusies. Prātā nāk Augusta 
Deglava romāns „Rīga”, kuŗā 
autors parādījis arī mecenā-
tisma uzplaukumu 19. gadsim-
ta Rīgā. Spožs piemērs tam – 
pašā galvaspilsētas centrā, Mer-
ķeļa ielā, stāv unikālais Rīgas 
Latviešu biedrības nams. Un lai 
atceramies Džeimsu Armit-
stedu, Rīgas Lielās ģildes ve -
cāko, kuŗš Rīgas pilsētai novē-
lēja savus naudas līdzekļus, par 
kuŗiem 1899. gadā tika uzcelta 
un uzturēta pirmā bērnu klī-
niskā slimnīca Latvijas terri-
torijā... Arī Daugavas Vanagi 
visu okupācijas laiku nesavtīgi 
deva pienesumu Latvijas valsts 
atgūšanai... Vai mēs atgūtu savu 
valsti, ja cilvēki neziedotu laiku, 
darbu, savu dzīvi...?

daži piemēri): Ministru Kabi-
neta Atzinības raksts (2007), 
Atzinības raksts no Ipašu uzde-
vumu ministra sabiedrības in -
teg rācijas lietās (2008), LASAP 
Sabiedrisko attiecību gada balva 
(2009), Spīdolas balva (2010), 
Triju Zvaigžņu ordenis (2010), 
2012. gadā Rūta ieņem 23. vietu 
starp žurnāla “Forbes” izrau dzī  -
tajām 25 visveiksmīgākajām 
biznesa sievietēm. Pērn Ziedot.lv 
vadītāja saņem Eiropas Pilsoņu 
balvas goda medaļu, bet šī gada 
maijā mecenātu Ināras un 
Borisa Teterovu fonds piesķiŗ 
Rūtai īpašo apbalvojumu – 
Goda zīmi ar pirmo kārtas 
numuru...

Bet kāds bija Ziedot lv. ceļa 
sākums? 

2003. gadā, kad sākām darbu, 
mērķis bija izmantot Swedbank 
(toreizējās Hansabankas) inter-
netbanku labdarībai. Un doma 
bija tāda, ka mēs – Ziedot. lv – 
kā labdarības organizācija bū -
sim tāds kā tilts – no vienas 
puses tie, kuŗiem vajadzīga 
palīdzība, un no otras – kuri 
vēlas palīdzēt. Vārdu sakot, mēs 
palīdzēsim vākt līdzekļus, lai 
darītu labus darbus. Sākotnēji 
bija tikai uzstādījums (nebija 
lielas vīzijas) būt vairāk par 
tādu kā rīku, palīdzot citām 

Toreiz, 2004. gadā, mums vēl 
nebija pieredzes darbā ar 
Rietumiem, nebija attīstījusies 
sadarbība ar ES valstīm, nebija 
vēl tik brīva pārvietošanās ie -
spēja, turklāt pastāvēja stipras 
valodas barjeras... Tagad, pro-
tams, skatoties 15 gadu grie-
zumā, daudz kas ir mainījies 
(un es redzu savas valsts attīs-
tību), mums ir pieejama ES 
medicīna, ir pieejamas daudzas 
lietas, kuŗas pirms 10 gadiem 
bija iespējamas tikai ar lab-
darības palīdzību. Jāpiebilst – 
kopš Krievijas iebrukuma Krimā 
mēs pieņēmām arī savu iekšējo 
lēmumu nesadarboties ar Krie-
viju. Ja mūsu valsts un ES pie-
ņēmusi sankcijas, tad arī mēs, 
labdarības organizācija, tām 
sekojam. 

Acīmredzot veiksmes rosināja 
un deva spēku darboties tālāk 
– 2003. gada darbības pārskatā 
teikts – 5 darbības nedēļās 5 
labdarības projektiem ziedoti 
3826,19 lati, 2004. gadā jau 
uzsākta palīdzības sniegšana 
smagi slimu bērnu ārstēšanai 
un rehabilitācijai, reizē orga-
nizējot mācību programmu 
citām nevalstiskām organi zā-
cijām “NVO institūts”, kā arī 
rīkojot konferenci “Jaunas 
iespējas uzņēmuma konku-

maltītes atbalsts” un “Sasildi 
Latviju”, veselības programmu 
ietvaros īstenoti projekti “Smagi 
slimu cilvēku atbalstam”, “Otr-
reiz piedzimt”, “Onkoloģisko 
pacientu atbalsta programma”, 
invalīdu un veco cilvēku atbal-
stam rīkoti un sniegta palīdzība 
projektiem “Mājas aprūpe”, 
“Dzīvespriecīgi pensionāri”, 
“Uzdāvini vecmāmiņai Ziem-
svētkus”... Ziedot.lv rīkotajos 
un atbalstītajos projektos iz -
paužas patiesas rūpes gan par 
cilvēkiem, gan apkārtējo vidi 
un dzīvniekiem, gan par mūsu 
vēsturi un kultūru ... Šogad zie-
dojumu statistika līdz 15. au -
gustam uzrāda jau 554 702,40 
eiro.

Vai šis ir stāsts par to, ka 
sabiedrības uzticība pamato-
jas uz labdarības organizācijas 
nevainojamo reputāciju?

Labdarības organizācijai vis-
svarīgākais ir tās reputācija – 
par to mēs stāvam un krītam. 
Visa ziedotā nauda 100% ap -
mērā nonāk rūpīgi izraudzī-
tiem un pārbaudītiem lab da-
rības projektiem (visām ārst-
niecības palīdzībām ir ārstē jošo 
ārstu norīkojums). Ziedot.lv ne -
ietur nekādas komisijas maksas 
vai starpniecības naudas, ad -
ministrātīvās izmaksas netiek 
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PBLA dalīborganizāciju 
paziņojums, pieminot 

Molotova ‒ Ribentropa pakta 
parakstīšanas dienu 

Šajā nedēļā, konkrēti ‒ 23. au -
gustā, pirms 77 gadiem divu liel-
varu slepena vienošanās izšķīra 
Eiropas likteni un noveda pie 
Ot rā pasaules kaŗa, kas prasīja 
vairāk nekā 60 miljonu cilvēku 
dzīvību. 1939. gada 23. augustā 
tika parakstīts Molotova  – Ri -
ben tropa pakts un tam pievie-
notie slepenie protokoli, tādējā -
di sadalot ietekmi Eiropā un no -
lemjot trīs 1918. gadā neatkarību 
ieguvušās Baltijas valstis okupā-
cijai 50 gadu gaŗumā. (..)

Šobrīd esam jaunu izaicināju-
mu priekšā. Pēdējos gados Krie-
vija, raušoties uz Padomju Sa -
vie nības krāsmatām, demonstrē 
ar   vien lielāku agresiju un grauj 
pēc Aukstā kaŗa beigām iedibi-
nāto starptautiskās drošības kār-
tību, pārkāpjot citu valstu robežas 
un to suverēnās tiesības. Mēs ka -
tēgoriski nosodām Krievijas mi -
litāru iejaukšanos Ukrainā un 
īstenoto Krimas aneksiju, un ie -
stājamies pret tās atzīšanu starp-
tautiskos forumos. (..)

PBLA, kas savulaik ieguldījusi 
lielas pūles un enerģiju, lai pa -
nāktu Latvijas uzņemšanu Zie-
m eļ atlantijas līguma organizā-
cijā, pauž bažas par izteikumiem, 
kas apšauba šīs organizācijas no -
zīmīgo lomu un kolektīvās aiz-
sardzības principus. Mēs atkārto-
ti vēršamies pie Latvijas valdības 
ar aicinājumu apliecināt savas 
rūpes par Latvijas drošību un iz -
pildīt NATO saistības, nekavējo-
ties atvēlot valsts aizsardzībai 
vismaz 2% no IKP. (..)

Ņemot vērā informācijas tel-
pas lielo mūsdienu nozīmi, arī 
dro  šības izaicinājumu kontek - 
s tā, mēs aicinām tautiešus un 
Lat vijas valstspiederīgos stāvēt 
Lat vijas drošības sardzē, aizstāvot 
to privātās sarunās un publiskos 
forumos. Tas ir mūsu pienākums 
pret mūsu senčiem, kas izcīnīja 
Latvijas neatkarību, un pienā-
kums pret latviešu tautu šodien 
un nākotnē.

PBLA dalīborganizāciju vār - 
dā Amerikas latviešu apvienības 
priekšsēdis Pēteris Blumbergs, 
Dienvidamerikas un Karību lat-
viešu apvienības priekšsēde Re -
nāte Albrehta, Eiropas latviešu 
apvienības priekšsēdis Kristaps 
Grasis, Latviešu apvienības Aus - 
t rālijā un Jaunzēlandē priekš sēde 
Kristīne Saulīte, Latviešu Nacio-
nālās apvienības Kanadā priekš-
sēdis Andris Ķesteris.

***
21. augustā svinam 

mūsu valstiskuma de facto 
atjaunošanas 25. gadadienu
1991. gada 21. augustā Latvijas 

Republikas Augstākā padome pie-
 ņēma konstitūcionālo likumu 
“Par Latvijas Republikas vals tis-
ko statusu”, de facto atjaunojot 
Latvijas valsts neatkarību. Tādē-
jādi mūsu valsts kā pilntiesīgs 
starptautisko tiesību subjekts at -

griezās pasaules apritē. Ar šo li -
kumu tika atjaunota 1922. gada 
Satversme ar tajā ietvertajām 
Rie tumu demokratiskas un tie -
siskas valsts vērtībām. Līdz ar 
konstitūcionālā likuma pieņem-
šanu savu juridisko spēku Lat -
vijā zaudēja PSRS likumi un aiz-
sākās de facto atjaunotās valstis-
kās neatkarības starptautiskā 
atzīšana.

21. augustā svinības sāksies 
Saeimas namā, kur notiks 1991. 
gada 21. augusta vēsturiskajiem 
notikumiem veltītās pastmarkas 
un aploksnes pirmās dienas zī  mo-
gošana. Svētku sarīkojumi tur  pi-
nāsies ar Ekumēnisko diev kal-
pojumu Doma baznīcā. 25. ga -
dadienas svinību centrālais noti-
kums būs ziedu nolikšanas ce  re-
monija pie Brīvības pieminekļa, 
kur klātesošos uzrunās Valsts 
prezidents Raimonds Vējonis, 
Saeimas priekšsēde Ināra Mūr-
niece un Baltijas un Ziemeļvalstu 
parlamentu (NB8) spīkeru vārdā 
Latviju sveiks Islandes parla-
menta priekšsēdis Einars K. Gud -
finnsons (Einar K.Gudfinnsson). 
NB8 valstu parlamentu priekš-
sēži, kuŗi 21. augusta svinīgajos 
sarīkojumos Rīgā piedalīsies pēc 
Saeimas priekšsēdes ielūguma, 
ceremonijas laikā parakstīsies 
Brīvības pieminekļa viesu grā-
matā. Jēkaba laukumā pie Saei-
mas nama notiks koku stādīša -
na, kas turpina jau agrāk iedibi-
nātu tradiciju – Baltijas valstu un 
Ziemeļvalstu parlamentu priekš-
sēži kopā ar bijušajiem Augstā-
kās padomes deputātiem, kuŗi 
pirms 25 gadiem pieņēma izšķi-
rošo lēmumu par Latvijas Repub-
likas valsts varas atjaunošanu, ie  -
stādīs ošus un ceriņus. Dzintaru 
koncertzālē Jūrmalā notiks neat-
karības de facto atjaunošanas ga -
dadienai veltīts svinīgs koncerts.

***
1991. gada 

barikāžu mūzejā konference 
“25 gadi Latvijas Republikas 

atjaunošanai de facto”
Šogad aprit 25 gadi kopš 1991. 

gada 21. augusta, kad LR Aug - 
s tākā Padome pieņēma konsti - 
 tū cionālo likumu “Par Latvijas 
Republikas valstisko statusu”, ka -
mēr OMON bruņutranspor tieri 
atradās dažu metru attālu mā – 
Doma laukumā. 19. augustā 
1991. gada barikāžu mūzejā (Krā-
  mu ielā 3, 3. stāvā) notiks konfe-
rence “25 gadi Latvijas Republi-
kas atjaunošanas de facto”. Kon-
ferenci rīko 1991. gada barikāžu 
dalībnieku biedrība un Latvijas 
juristu apvienība. Konferencē 
tiks aplūkoti 1991. gada augusta 
puča notikumu juridiskie un 
vēs turiskie aspekti. Pēc zināt nis-
kajiem referātiem atmiņās da -
līs ies tā laika Latvijas Tautas    
fron tes vadītājs Romualds Ra   - 
ž uks, Ministru Padomes priekš-
sēža Iva ra Godmaņa apsardzes 
priekš nieks Andris Bunka, Velta 
Puriņa u.c.

***
Latvijā ieradīsies ASV 

viceprezidents Džo Baidens
Pēc Valsts prezidenta kance-

lejas informācijas, vizītē Latvijā  
23. augustā ieradīsies ASV vice-
pre zidents Džo Baidens (attēlā).  

Baidens tiksies ar triju Baltijas 
valstu prezidentiem. ASV vice pre-
zidentam paredzētas arī divpu-
sē jās tikšanās ar Raimondu Vē -
joni un Ministru prezidentu 
Mā ri Kučinski. Paredzēta arī 
Demokratu partijas pārstāvja 
Džo Baidena publiska uzruna 
Baltijas valstu iedzīvotājiem.

Aģentūras BNS aptaujātie ār -
po lītikas eksperti un polītologi 
gaidāmo ASV viceprezidenta vi -
zīti Latvijā nodēvējuši par ne  -
pār  protamu polītiskā atbalsta 
signālu, kas būs īpaši nozīmīgi 
pēc Varšavā notikušās NATO ga -
     lotņu apspriedes (samita).1942. 
gadā dzimušais Baidens ir pie  -
re dzējis ASV polītiķis no Demo-
kra tu partijas. ASV vicepreziden-
ta amatā viņš tika apstiprināts 
2009. gadā. Pirms tam, kopš 
1973. gada, Baidens bija ASV se -
nātors. Kopumā viņš šajā amatā 
ticis pārvēlēts sešas reizes. Lat vi-
jas augstākās amatpersonas ar 
Baidenu iepriekš tikušās ārvalstu 
vizītēs. 2014. gadā Baidens ap -
meklēja arī Lietuvu. 2011. gadā 
toreizējais Latvijas Valsts prezi-
dents Valdis Zatlers Vašingtonā 
Baidenam pasniedza Triju Zvaig  -
ž ņu ordeņa II šķiras apbalvojumu.

Eiropas vizītes ietvaros līdz     
25. augustam Baidens apmeklēs 
arī Turciju un Zviedriju.

***
Aizsardzības ministrs 

Bergmanis Nova Odesā tiekas 
ar Brazīlijā dzīvojošajiem 

latviešiem
Oficiālās vizītes laikā Brazīlijā 

aizsardzības ministrs Raimonds 
Bergmanis apmeklēja Nova Ode-
su Sanpaulu pavalstī, kur tikās ar 
Brazīlijā dzīvojošajiem latvie - 
š iem un Nova Odesas mēru Ben-
jaminu Bilu Vjeriu de Suzu (Ben-
jamim Bill Vieria de Souza). Mi -
nistrs ar Brazīlijas latviešiem 
pār runāja gan Latvijas un Brazī-
lijas aktuālitātes, gan sportistu 
sniegumu Riodežaneiro 31. Va -
saras olimpiskajās spēlēs. Latvie-
šu biedrība savukārt iepazīsti-
nāja ministru ar biedrības aktuā-
litātēm un nākotnes plāniem.

Ministrs viesojās Nova Odesas 
1. Latviešu baptistu baznīcā un 
Latvijas goda konsulātā Brazī -
lijā, kā arī svinīgā ceremonijā 
iestādīja koku vietā, kur plānots 
celt Latviešu centru. Nova Odesu 
mēdz dēvēt par “zaļo paradīzi”, 
tāpēc vides aizsardzībai šeit 
pievērš ļoti lielu nozīmi.

Aizsardzības ministrs tiekas ar 
Brazīlijas latviešiem

Nova Odesai bija gods uzņemt 
Latvijas Republikas aizsardzības 
ministru Raimondu Bergmani, 
kuŗš savu Olimpisko spēļu vizīti 
izmantoja arī, lai apmeklētu pil-
sētu. Galvenais apmeklējuma ie -
mesls bija satikt Nova Odesas 
lat viešu kopienu un apskatīt ze -
mi, uz kuras paredzēta Latviešu 
Kultūras centra būvniecība. Mi -
nistrs kopā ar latviešu kopienu 
par godu šim apciemojumam 
svinīgi iestādīja koku – Balto Ipe 
(Tabebuia roseoalba). Ministrs 
arī tikās ar Nova Odesas mēru 
Benjaminu Bilu Vjeriu de Souzu 
(Benjamim Bill Vieria de Souza). 
Tikšanās laikā ministrs pateicās 
pilsētas vadībai par ieguldīju - 
mu latviešu kultūras saglabāšanā 
un pārrunāja nākotnes sadarbī-
bas iespējas. Dienas nobeigumā 
Berg manis Latvijas Goda kon su-
lāta telpās tikās ar Nova Odesas 
latviešu kopienu, ar kuŗiem pār-
runāja gan Latvijas un Brazīlijas 
aktuālitātes, gan sportistu snie-
gumu Riodežaneiro  Olimpiska-
jās spēlēs. Brazīlijas Latviešu kul-
tūras apvienība savukārt iepazīs-
tināja ministru ar Brazīlijas lat-
viešu ieceļošanas vēsturi un lie -
lākajām latviešu kolonijām Bra-
zī lijā, kā arī ar apvienības aktī-
vitātēm, lielākajiem pārbaudī-
jumiem un nākotnes plāniem.

***
Rīgas svētki kino zīmē

Trīs dienas Rīgā plaši tika svi-
nēta galvaspilsētas 815 gadu ju -
bileja. Šogad svētki norisinājās 
ki no zīmē un kino valdīja visur. 
Bija kino meistarklases un priekš-
nesumi, kuŗos iesaistījās ne tikai 

pašmāju kino mākslinieki, bet 
arī viesmākslinieki no sadrau-
dzības pilsētām. Svētku viesi sa -
rī kojumu gaisotnē varēja baudīt 
kino maģiju. Īpaša uzmanība ti -
ka pievērsta režisoram Jānim 
Streičam. Bija iespēja sēsties pie 
viena galda ar izcilo režisoru un 
viņa aktieriem, lai izzinātu Strei-
ča karjēru un dzīvi.  

Vecrīgā, Līvu laukumā, 12. au -
gustā tika  atklāta piemiņas zīme 
pirmajam publiskajam kino se -
ansam Rīgā, kas notika pirms 
120 gadiem – 1896. gada 28. mai   -
jā (pēc vecā stila) Kaļķu ielā 11. 
Līdz ar šo simbolisko sarīkojumu 
tika atklāti šā gada Rīgas svētki, 
kas šogad noritēja kino zīmē.

1896. gadā tika demonstrētas 
brāļu Ogista un Luī Limjēra (Au -
guste Lumière, Louis Lumière) 
veidotās filmiņas. Avīzēs rakstī-
ja, ka visvairāk Rīgas publikai 
pa  tikušas “Vilciena pienākšana 
Sjotas stacijā” un “Londonas ie -
las”. Piemiņas zīme turpmāk at -
radīsies Līvu laukuma bruģētā 
gājēju celiņa vidū, apbūves lau-
kuma territorijā, kuŗā vēsturiski 
atradās Kaļķu ielas 11. numura 
nams. Piemiņas zīmes autors ir 
tēlnieks Ģirts Burvis, un tajā 
atveidoti brāļu Limjēru “kine-
matografa” Rīgas un Parīzes ki -
noseansu datumi, tā ka pirmais 
kinoseanss Rīgā notika tikai ne -
pilnu pusgadu pēc pirmā publis -
kā kinoseansa Eiropā 1895. ga -
da 28. decembrī Parīzes Grand Café.

Enerģiskais latviskums zemes pretējā pusē ‒ 
tā varētu dēvēt Anitu Andersoni. Viņa gan 
dzimusi Austrālijā, bet visu dzīvi aktīvi ie -
saistījusies latviskuma kopšanā  un tagad 
ar vērienu gatavojas Latvijas simtgades 
svi nībām.

Intervijā žurnālā Sestdiena  Anita stāsta 
par savu dzīvi tālajā kontinentā, par kultū ras 

norisēm un par daudz ko citu. Viņai tika jau - 
t āts, ko viešņa stāstījusi  konferencē “Latvieši pasaulē – piederīgi 
Latvijai”, kas jūlija beigās notika Latvijas Nacionālajā bibliotēkā?

Piedalījos paneļdiskusijā Latvijas valsts simtgade – iespēja stip-
rināt latvisko kultūrtelpu, ko vadīja Eiropas Latviešu apvienības 
priekšsēdis Kristaps Grasis. Aprakstīju veidus, kā mēs varētu sa -
dar boties ar Latvijas simtgades biroju un Kultūras ministriju, lai 
arī Austrālija un Jaunzēlande varētu piedalīties lielajos svētkos. 
Vēl nozīmīgāk ir, kā Latvijas tēlu saredz ārpusē. Tas būs vēl sva rī  -
g āk nākotnē, jo Austrālijas plašsaziņas līdzekļos reti nonāk infor-
mā cija par Latviju. Lielākais informācijas avots esam mēs paši, jo 
daudziem no mums darba ikdienā ir vairāk sakaru ar austrāliešu 
nekā ar latviešu sabiedrību. Mēs esam kā sūtņi, vēstnieki. Bēdīgi 
satraucošie Donalda Trampa vēstījumi izskanēja arī Austrālijā, 
un tāpēc vēl jo svarīgāk Latvijas tēlu uz ārpusi būvēt, cik vien spē-
cīgu un pozitīvu varam. Mums, paaudzēm, kas piedzimušas 
Austrālijā, ir tāds liktenis, ka Austrālijā neesam īsti austrālieši un 
Latvijā neesam īsti latvieši. Bet tas nav slikti. Tas vienkārši tā ir. 
Esmu ļoti pateicīga saviem vecākiem, ka viņiem bija tik svarīgi 
mani audzināt kā latvieti, sākot ar pirmajiem vārdiem. Man tas ir 
bijis tik ļoti pozitīvs pārdzīvojums un tā mani bagātinājis, ka mēs 
ar vīru nolēmām: šo ceļu ies arī mūsu kopīgie bērni.

“Būvēt spēcīgu Latvijas 
tēlu uz ārpusi...”
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L A T V I J A  D I E N U  R I T Ē J U M Ā 
lielākais atbalsts ir starp iedzīvo-
tājiem vecumā pēc sešdesmit   
ga  diem, savukārt viszemākais – 
vecuma grupās no 15 līdz 29   
ga  diem un no 40 līdz 49 gadiem. 
Lai arī liela sabiedrības daļa pauž 
atbalstu bēgļiem, tomēr vairā-
kums jeb 55% ir pilnībā vai drī  - 
z āk pret bēgļu uzņemšanu un 
uzskata, ka viņu dzīves kvalitāte 
ciestu, ja kaimiņos dzīvotu bēg -
ļu ģimene, Latvijas Nacionālajā 
bib liotēkā notikušās kampaņas 
“Mēs darītu tāpat!” atklāšanas 
sarīkojumā norādīja UNHCR re -
ģionālās pārstāvības Ziemeļ ei-
ropā komūnikācijas koordi nā-
tors. Pilnībā bēgļu uzņemšanu 
neatbalsta viena ceturtā daļa Lat-
vijas iedzīvotāju. Latviski runā-
jošo vidū atbalsts bēgļiem ir uz 
pusi lielāks nekā krievvalodīgo 
vidū. Ja raugās pēc ienākuma lī -
meņa, vidusslānis ir pozitīvi no -
skaņots, bet iedzīvotāji, kuŗi sa -
ņem minimālo algu vai lielāku 
nekā vidējo, ir negatīvāk noska-
ņoti. Rīgā un Latgalē pret bēg - 
ļ iem izturas visskeptiskāk, bet 
visatvērtākie bēgļu jautājumā ir 
Pierīgas un Vidzemes iedzīvotā-
ji. Kurzemnieki salīdzinājumā ar 
citiem vismazāk uzskata, ka viņu 
dzīves kvalitāte ciestu, ja kaimi-
ņos dzīvotu bēgļi.

***
Bauskas pilī atklāj 

Kārlim IV veltītu izstādi
Čechijā šis gads tiek aizvadīts 

Čechijas karaļa un Romas ķeiza -
ra Kārļa IV 700. dzimšanas die -
n as zīmē. Kārlis IV ir bijis ne 
vien nozīmīgs tā laika polītiķis, 
bet arī uzskatāms par Čechijas 
galvas pilsētas Prāgas izaugsmes 
pa -mat licēju. Joprojām Prāgā ir 
viņa vār dā nosauktā universitāte, 
Kārļa tilts un Kārļa laukums.

Atceroties apaļo jubileju, Baus-
kas pilī atklāta Kārlim IV veltīta 
ceļojošā izstāde, ko sagatavojis 
Čechijas Nacionālais mūzejs. Iz -
stādes atklāšanā klātesošos svei-
ca Čechijas vēstnieks Latvijā Mi -
roslavs Koseks, bet septembrī 
izstādi plāno apmeklēt arī Če -
ch ijas Republikas kultūras mi -
nistrs. Iespējams, tas dos jaunu 
im  pulsu Latvijas – Čehijas kultū-
ras attiecību stiprināšanā. 

***
Rīgā jauns tēlniecības 
objekts – milzu bute

Rīgā, Daugavas promenādē 
Spīķeros, pie skeitlaukuma, Rīgas 
svētku laikā, 13. augustā, atklāts 
tēlnieces Olgas Šilovas veidotais 
vides objekts “Leste”. 

Tēlniecības darbs ir kā veltī-
jums Rīgas pirmajiem iedzīvo-
tājiem – lībiešu zvejniekiem. 
“Leste” tulkojumā no lībiešu va -
lo das nozīmē bute. Atklāšanā 
klāt bija pati darba autore Olga 
Šilova, Rīgas domes vadītāja viet-
nieks Andris Ameriks, Lat vijas 
Zinātņu akadēmijas prezidents 
Ojārs Spārītis un citi.

Ziņas sakopojis
P. KARLSONS

Tik šanās laikā A. Pildegovičs ap -
sveica vēstnieku ar jauno poste -
ni un apmainījās viedokļiem par 
Latvijas un Lietuvas sadarbību 
un attiecību attīstību. 

Puses bija vienisprātis par abu 
valstu ciešo un intensīvo dialogu 
un aktīvo amatpersonu vizīšu 
apmaiņu visos līmeņos. Par veik-
smīgu pārrobežu sadarbības pie-
mēru, kas veicina arī iedzīvotā - 
ju savstarpējos kontaktus, tika 
pieminēta Baltu vienības diena. 
Šogad Baltu vienības diena nori-
sināsies Liepājā 24. septembrī un 
priecēs vietējos iedzīvotājus ar 
plašu un daudzveidīgu kultūras 
programmu.

***
Vēstniecība atbalsta Latviešu 

bērnu nometni Sandbijā
Latvijas vēstnieks Zviedrijā 

Gints Jegermanis apciemoja Lat-
viešu bērnu nometni Sandbijā, 
Ēlandes salā. Nometne darbojas 
kopš 2. augusta. Latvijas vēstnie-
cība Zviedrijā financiāli atbalsta 
nometnes norisi. Sarunā ar bēr -
n iem un vecākiem vēstnieks pa -
stāstīja par savu darbu, par to, ko 
nozīmē būt Latvijas vēstniekam. 
Atvadoties vēstnieks Gints Jeger-
manis uzsvēra, ka no pašu lat-
viešu gribas un pašapziņas ir 
atkarīgs tas, kāda uzaugs jaunā 
diasporas paaudze, kā arī izteica 
pateicību par vecāku darbu šajā 
nometnē un ikdienā, gādājot   
par latviešu kultūras un valodas 
turpināšanu savos bērnos. Šogad 
nometnē piedalījās arī trīs lat-
vieši, kas tajā satikās pirms 30 
gadiem. Tagad viņi uz nometni 
Sandbijā ved savus bērnus.

Latviešu bērnu nometne Sand-
bijā notiek kopš 20. gadsimta   
50. gadiem. Tā atrodas bijušajā 
Sandbijas mācītāja muižā, kuru 
savā īpašumā ir ieguvušas Zvied-
rijas un Vācijas latviešu ev. lut. 
draudzes. Sākotnēji šo nometni 
izveidoja mācītājs Jānis Sviķis,  
lai Vācijas latviešu bērni varētu 
vasarās kopt latviešu patību, mā -
cīties valodu, apgūt mūsu tautas 
garamantas un kultūru. Šogad 
nometnē piedalījās latviešu ģi -
me nes no Zviedrijas, Vācijas, 
Somijas un Latvijas.

***
Par bēgļu uzņemšanu Latvijā
Pētījumu aģentūra Norstat  sa -

darbībā ar ANO Bēgļu aģentū - 
ru (UNHCR) veikusi aptauju par 
bēgļiem, kuŗi ieradušies Latvijā. 
Aptauja veikta tīmeklī, un tajā 
pie  dalījušies 702 cilvēki. Gandrīz 
puse jeb 45% Latvijas iedzīvotāju 
atbalsta bēgļu uzņemšanu. Vis-

lingas un Alpenas poligonā. Mā -
cībās piedalījās vairāk nekā 5000 
kaŗavīru un jūras kājnieku no 
ASV, Kanadas, Polijas un Latvijas, 
trenējoties veikt uzdevumus bri-
gādes līmenī. Gaisa atbalstu snie-
dza lidmašīnas, iznīcinātāji, bum b-
vedēji, transporta lidmašīnas un 
uzpildes lidmašīnas. 

***
Indijā atklāts Baltijas kultūras 

un studiju centrs
7. augustā Dev Sanskriti uni-

ver sitātē Haridvārā tika atklāts 
Baltijas valstu kultūras un valo-
du centrs. Tajā tiks mācītas lat-
viešu, lietuviešu un igauņu valo-
das, kā arī veikti pētījumi baltu 
kultūras un tradiciju jomā. Cen -
t ra atklāšanā piedalījās Utark -
han das pavalsts gubernātors Dr. 
Kriš na Kants Pols (Dr. Krishna 
Kant Paul), Latvijas, Lietuvas un 
Igaunijas vēstnieki, kā arī Latvi-
jas Universitātes prorektore Ina 
Druviete.

Latvijas vēstnieks Aivars Groza 
centra atklāšanas ceremonijā uz -
svēra Baltijas reģiona vēsturiskās 
saites ar Indiju, kā arī sasaisti 
starp Indijas nevardarbīgās pre-
tošanās kustību un Baltijas ceļu. 
Vēstnieks informēja par Baltijas 
valstu sadarbību Baltijas Asam - 
b lejā un Baltijas Ministru pado -
mē. 2016. gads ir īpašs Baltijas 
valstu sadarbībā, jo aprit 25. ga -
dadiena kopš Baltijas valstu neat-
karības atjaunošanas starptau-
tiskās atzīšanas 1991. gada au -
gustā, kā arī 25 gadi kopš Latvi -
jas un Indijas diplomātisko at -
tiecī bu nodibināšanas. Vēstnieks 
pau  da gandarījumu, ka šogad 
Latvijā studēs jau apmēram 1000 
studentu no Indijas, kas liecina – 
pieaug interese par mūsu valsti. 
Vēstnieks izteica pārliecību, ka 
centrs kļūs par svarīgu impulsu 
Baltijas valstu un Indijas sa  dar bī-
bas veicināšanā.

Latvijas Universitātes prorek-
tore Ina Druviete uzrunā pauda 
gandarījumu par Baltijas studiju 
centra izveidošanu Haridvārā  
un cerību, ka tas veicinās studen-
tu interesi par Baltijas reģionu.   
I. Druviete arī atzīmēja intere - 
s es pieaugumu par Indiju mūsu 
valstī – Latvijā tiek rēgulāri rī -
ko tas Indijas dienas, un arvien 
vai r āk studentu izrāda interesi 
studēt indiešu valodas. Pirms 
vairākiem gadiem Latvijas Uni-
ver sitātē tika atvērts Indijas kul-
tūras un studiju centrs, kuru iz -
veidoja Latvijas Universitātes 
profesore Sigma Ankrava. Dev 
Sanskriti universitātes vicekan-
clers Dr. Činmajs Pandja (Dr. 
Chinmay Pandya) savukārt uz -
svēra, ka Baltijas valstu un Indi-
jas kultūrām ir daudz kopīga,  
kas bija pamatā idejai par centra 
izveidošanu, un izteica cerību 
veidot ciešu sadarbību ar Balti -
jas valstīm nākotnē. Universitā-
tes territorijā Baltijas kultūras un 
studiju centram ir atsevišķa ēka, 
kuŗā atrodas tā galvenais birojs.

***
Amatā stājies jaunais 

Lietuvas vēstnieks
4. augustā Rīgā pie Ārlietu mi -

nistrijas valsts sekretāra Andre -
ja Pildegoviča ieradās jaunais 
Lietuvas vēstnieks Latvijā Artūrs 
Žurausks (Artūras Žurauskas). 

mērījumus, kā arī ievācot ledus 
un ūdens paraugus no virsledā -
ja un pieledāja ezeriem. Tāpat arī 
pētnieki izstaigājuši plašu piele-
dāja territoriju un ievākuši aug -
s nes un nogulumu paraugus. 
Ko  pējais visu paraugu skaits pār-
sniedz divus simtus. To analizei, 
kuŗai nepieciešami vismaz vai-
rāki mēneši, ir piesaistīti vēl vai-
rāki eksperti. Iegūtie dati zināt-
niekiem ļaus noskaidrot zemle-
dāja reljefa izmaiņas, iekšledāja 
tuneļu izplatības likumsakarības 
un tādus ekoloģiskus jautāju -
mus kā augšņu veidošanos pēc 
ledāja atkāpšanās, aļģu un ciān-
baktēriju attīstību gan virs paša 
ledāja, gan pieledāja ezeros. Tā -
pat arī tiks analizēta cilvēku un 
dabisko procesu rezultātā radīto 
kvēpu ietekme uz ledāju kušanu 
Grenlandē.

***
Pārveidos bijušo 

Ķemeru sanatoriju
Pēc LETA sniegtās informāci-

jas, bijušās Ķemeru sanatorijas 
pār veide par pieczvaigžņu vies-
nīcu Park Hotel Ķemeri izmak - 
s ās 22 miljonus eiro. Viesnīcas 
iz   veide ir pirmais Ķemeru bijuš-
ās sanatorijas atjaunošanas pos ms. 
Otrais posms būs wellness jeb 
labsajūtas klīnika, ko plānots at -
klāt 2022. gadā, bet viesnīcas 
atklāšana paredzēta 2018. gada 
maijā. Klīnika atradīsies bijušās 
Ķemeru kūrorta poliklīnikas ēkā, 
kuŗas platība ir aptuveni 12 000 
kvadrātmetru. Klīnika būs iz -
vietota trīs stāvos.

***
Dzejnieks un tulkotājs 

Juris Kronbergs 
svin 70 gadu jubileju

Zviedrijā dzimušais latviešu 
dzejnieks un tulkotājs Juris Kron-
bergs 9. augustā svinēja 70. dzim-
šanas dienu. Par godu šim noti-
kumam Latvijas Nacionālajā bib-
liotēkā sarīkota tikšanās ar dzej-
nieku un atklāta izstāde, kur 
sakopoti bibliotēkas krājumā 
esošie Juŗa Kronberga darbi. 
Kron bergs saņēmis vairākus no -
zīmīgus Latvijas un Zviedrijas 
ap  balvojumus par ieguldījumu 
abu valstu literātūras attīstībā.

Juris Kronbergs

Viens no Kronberga lielāka-
jiem ieguldījumiem ir Vizmas 
Belševicas darbu populārizēša -
na Zviedrijā. Belševica vairākas 
reiz es ir izvirzīta Nobela miera 
prēmijai literātūrā. Kronbergs ir 
arī vairāk nekā 10 dzejoļu krā-
jumu autors.

***
Latvijas kaŗavīri piedalās 

mācībās Northern Strike ASV
No 8. līdz 20. augustam Nacio-

nālo bruņoto spēku gaisa atbal -
s ta kontrolieŗi un apvienotā uguns 
priekšējie novērotāji piedalījās 
Mičiganas Nacionālās gvardes 
organizētajās apvienotajās saus-
zemes un gaisa spēku mācībās 
Northern Strike 2016 ASV, Grei-

Otrajā dienā, 13. augustā, rīdzi-
nieki un pilsētas viesi tika  aicināti 
apmeklēt sarīkojumus  gan pilsē-
tas centrā, gan apkaimēs, baudot 
daudzveidīgos koncertus un la -
bāko restorānu piedāvājumu, ak -
tīvi iesaistoties sporta aktīvitātēs 
Lucavsalā, kopā ar bērniem pie-
daloties radošajās darbnīcās, kas 
saistītas ar kino temu, iepērkoties 
svētku tirdziņos, kā arī dodoties 
uz svinību kulminācijas notiku-
mu “Tā nav dzīve, tas ir kino!” 
11. novembŗa krastmalā un va -
karā vērojot svētku uguņošanu.

Visi varēja priecāties uz ne -
bēdu

Vērmanes dārzā notika sarī ko-
jums “Kino ceļojums” ar vairā  - 
k ām koncertprogrammām kino-
filmu mūzikas noskaņās. Intere-
senti varēja līdzdarboties Tartu 
zinātnes centra AHHAA rado-
šajās aktīvitātēs un vērot Prāgas 
cirka Long Vehicle Circus māksli-
nieku priekšnesumus. Darbojās 
Grāmatu un Maizes iela.

Arkādijas parkā notika sarī-
kojums “Latvijas zirgi senāk un 
tagad”, lidlaukā “Spilve” bija aviā-
cijas salidojums Riga Fly-In 2016, 
Spīķeros darbojās “Rīgas svēt -   
ku restorāns” un varēja klau sī -
ties Taipejas perkusionistu kon-
cer tu, pie kultūras centra Iman  ta 
notika filmas “Mans draugs – pa -
  tiešām nenopietns cilvēks (2016) 
uzņemšana jeb Rīgas svēt ki 
Imantā, Kalnciema kvartālā bija 
sarīkojums “Nebeidzamais kop-
dzīves piedzīvojums”.

***
Latvijas polārpētnieki 
ekspedīcijā Grenlandē

Latviešu ģeologi atgriezušies 
no ekspedīcijas Grenlandē, kuŗā 
pētnieki savākuši vairāk nekā 
200 paraugu un uzņēmuši aptu-
veni 2000 fotografiju. Desmit 
dienas viņi pavadīja ledājos – 
starp ziemeļbriežiem un lapsām, 
tālu prom no civīlizācijas.

Sniega un ledus valstībā

Ekspedīcijas gaitā savākti ne -
pieciešamie dati to tālākai ap -
strā dei, kā arī pētnieki savākuši 
vairāk nekā 200 paraugu, uzņē-
muši aptuveni 2000 fotografiju, 
no kuŗām labākās drīzumā būs 
aplūkojamas izstādē, un piecu 
stundu garu video, no kuŗa ma -
teriāla plānots izveidot doku-
mentālo filmu. Pirmajā pētnieku 
ekspedīcijā uz Rasela ledāju 
Grenlandē izdevies izpildīt visus 
izvirzītos uzdevumus. Vairākas 
dienas zinātnieki pavadīja uz 
paša ledāja, veicot ģeofizikālos  
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L A I K U  U N  V I E T U  M I J Ā S

Augustā, kad ļaudis dodas atva-
ļinājumā, polītikā valda tāda spie-
dīga svelme, un neatvairāmi tu -
vojas trauksmains rudens, pretim 
8. novembrim, kad par ASV prezi-
dentu kļūs Hilarija Klintone vai ‒ 
ak, vai ‒ Donalds Tramps.

Šajā jautājumā ļoti atklāts ir 
Maskavas portāla un laikraksta 
Zavtra publicists Vladislavs Šuri-
gins, kam nav jāpieturas pie polīt-
korektuma: “Ja uzvarēs Hilarija 
Klintone, tas nozīmēs, ka pastip-
rināsies Amerikas iejaukšanās pa -
saules polītikā un tātad pieaugs 
spiediens uz Krieviju, ko izdarīs 
gan ASV un ES, gan Krievijas rie-
tumnieciskā (!) elite. Bet ja uzvarēs 
Donalds Tramps, tad līdz ar viņu 
uzvarēs izolacionistiskas tenden-
ces, un Krievija iegūs vairākus rela-
tīvas stabilitātes gadus, un tai būs 
iespējas īstenot savas nacionālās 
intereses.”  Manuprāt, šai jautāju-
mā viss ir pateikts ‒ kas ir kas un 
ko var sagaidīt.

Sadalītās un daļēji ielenktās Ale -

Tuvojas trauksmainais rudens
VĒROJUMI UN PĀRDOMAS 

po iedzīvotāju ciešanas ir neap rak-
s tāmas, un Der Spiegel atzīst, ka 
Vācijas kanclere Merkele te ir bez-
spēcīga (ohnmächtig), un ne tikai 
Merkele, bet arī ASV prezidents 
un Lielbritanijas jaunā premjēre.
New York Times šai sakarā atgādina, 
ka Anglija un Francija 1915. gadā, 
sadalot vēl neiekaŗoto laupījumu 
Tuvajos Austrumos, ar lineālu uz 
kartes “uzzīmēja” divas mākslīgas 
(!) valstis ‒ Iraku un Sīriju, igno - 
rēj ot reliģiskās, etniskās un sociā-
lās īpatnības un atšķirības. Kopš 
2003.,  respektīvi,  2011. gada,  mēs 
redzam, kādās liesmās šīs abas 
zemes deg. Tikmēr Krievijas mili-
tārā iejaukšanās cīņās, kas mutuļo 
Alepo perimetrā, pastiprinās, un 
ASV, nesaskatot izeju no haosa, 
“ļauj Krievijai iestigt šajā muklājā”, 
kā izteicies kāds analitiķis.

Kārtējais, šoreiz pamatīgs polī - 
t isks pārsteigums Maskavā: Putins 
atcēlis no amata Krievijas prezi-
denta administrācijas vadītāju Ser-
geju Ivanovu, ‒ faktiski otro cilvē-

ku valstī, un viņa vietā iecē lis līdz-
šinējo Ivanova vietnieku  ‒  44 g. v. 
igauni Antonu Vaino, kuŗa vec -
tēvs Kārlis Vaino no 1978. līdz 
1988. gadam bija Igaunijas KP CK 
pirmais sekretārs. 

Ivanovs ir ilggadējs Putina līdz-
gaitnieks ‒ vēl no kopīgām gaitām 
KGB aparātā. 2008. gadā, kad Pu -
tinam konstitūcionālu aspektu    
dēļ vajadzēja uz četriem gadiem 
aiziet, dodot prezidenta amatu kā -
dam citam, padomā bija izvirzīt 
Ivanova kandidātūru, taču Putins 
acīmredzot baidījās, ka šis vīrs var 
izrādīties pārāk patstāvīgs, un iz -
vēle krita uz Dmitriju Medvede - 
vu, kuŗš patiešām šos četrus gadus 
bija tikai izkārtne, lelle, faktiski ‒ 
klausot Putinam kā pagaidu prem-
jēram...

Neilgi pirms Ivanova atstādi  - 
nā šanas Putins šķīrās no cita veca 
līdz gaitnieka ‒ konglomerāta “Krie-
 vijas dzelzceļi” ilggadējā va dī tāja 
Vladimira Jakuņina, kuŗš acīm-
redzot bija kļuvis pārāk ie  domīgs.

Interesanti, ka Putins, atstādinot 
vēl nupat tik vareno Ivanovu no 
prezidenta administrācijas vadī -
tāja amata, iecēla viņu par  ‒ ievel - 
c iet elpu ‒ “prezidenta speciālo pār-
stāvi dabas aizsardzības, ekoloģijas 
un transporta jautājumos”. Skan  
kā izsmiekls. Atgādināsim, ka Sta-
ļins, iekāms apcietināt vai “novākt” 
savus pretiniekus vai sāncenšus, 
uzticēja viņiem, teiksim, pasta vai 
ūdensceļu resoru... Tagad laiki 
mai gāki, bet paņēmiens līdzīgs.

Iezīmējas šāda aina: Putins at -
brīvojas no saviem “kursabied - 
r iem” un līdzgaitniekiem, kuŗi 
viņu “pārāk labi pazīst”, un aizvieto 
vi  ņus ar gados jaunākiem, paklau-
sīgiem un disciplinētiem ierēd  - 
ņ iem, kuŗi pazīst Putinu tikai kā 
“nācijas vadoni” un autoritāru 
“valsts galvu”. Nelielās liberālās 
partijas “Rietumu izvēle” priekš-
sēža vietnieks Kirills Šulika raksta: 
“Putins baidās no galma apvērsu ma.”

Vēl pavisam nesen, gubernāto - 
ru maiņas dienās, tika mēļots, ka 

Putins baidoties pārāk attālināties 
no Maskavas. Tagad viņš jau de -
vies uz Pēterburgu, lai tur “svinētu 
izlīgumu” ar nupat vēl “nekaunīgo 
un neciešamo” Turcijas preziden -
tu Erdoganu, un uz Baku, lai tur 
tiktos ar Azerbaidžānas  preziden-
tu Ilhamu Alijevu un, galvenais, ar 
Irānas prezidentu Ruhani. Inte re-
santa diplomatiska spēle! Atgādi-
nās im, ka Azerbaidžānā vēl nav 
iz  sapņots sapnis ‒ pievienot sev 
Irā nas ziemeļu novadus ar centru 
Tebrizā, ko apdzīvo turciskie brāļi, 
kas runā tai pašā valodā. Un 
Azerbaidžāna uztur ciešas stratē-
ģiskas partnerības attiecības ar 
Izraēlu – šo “cionistisko veidoju-
mu”, kas, kā uzskata Irānas varneši, 
esot “lemts iznīcībai”.

Situācija “Krimā un ap Krimu” 
šobrīd ir tik juceklīga, Maskava   
un Kijeva svaidās ar savstarpējām 
apsūdzībām, ka atliek vien nogai -
d īt, kamēr izklīdīs migla. Tik un tā 
tuvojas rudens, viss kas vēl var 
notikt.

Šovasar Latvijā uzsāktas divas   
so  ciālas kampaņas, kas piesaistī  -
juš as ievērojamu uzmanību vis -
maz daļēji tāpēc, ka ir jautājumi par 
to iespējamo efektīvitāti un rezultā-
tiem. Abos gadījumos runa ir par 
migrantiem, vienā gadījumā par 
tiem, kas migrējuši no Latvijas, ot -
rā – par tiem, kuri migrē šurpu no 
citām pasaules valstīm.

Pirmā ir Latvijas institūta izlolo -
tā programma “Gribu tevi atpa -
kaļ.” Kampaņas organizētāji bilst, 
ka kat ru gadu no mūsu valsts aiz-
braucot ap 20 tūkstošiem cilvēku, 
tas ir aptuveni Valmieras iedzīvo-
tāju skaits. Kā zināms, kopumā 
laikā kopš Latvijas neatkarības at - 
j aunošanas un it īpaši kopš mūsu 
valsts iestājās Eiropas Savienībā ar 
visām attiecīgajām tiesībām par 
brīvu cilvēku kustību un darba 
tiesībām, koferus ir sapakojuši bur-
tiski simtiem tūkstoši latviešu (un 
ne tikai latviešu), lai darbu un veik-
smi meklētu citur. Par to runāts un 
rakstīts daudz – zemeņu lasītāji un 
istabenes Anglijā, medmāsas Nor-
vē ģijā un tamlīdzīgi, Latvijas insti-
tūta piedāvājums ir tiem, kuŗi jo -
projām dzīvo Latvijā, sociālajos 
tīk los aicināt draugus, radus un pa -
ziņas atgriezties mājās, izmantojot 
tā dēvēto tēmturi #gributeviatpa-
kal. Institūts stāsta, ka jau pirmajās 
kam paņas dienās kāda Latvijas 
iedzīvotāja pārliecināja draudzeni, 
kuŗa Lielbritanijā ir dzīvojusi jau 
astoņus gadus, un draudzene arī 
atgriezās mājās.

Tomēr ir iemesls domāt, ka īpaši 
veiksmīga “Gribu tevi atpakaļ” 
kam paņa tomēr nebūs. Pirmām-
kārtām Latvijas valdībai reemigrā-
cijas plāns bijis jau sen, portālā 
Latvija.lv apkopota informācija, 
kāda potenciāliem reemigrantiem 

Par kampaņām
būtu jāzina, valsts piedāvā stipen-
dijas jauniešiem ar attiecīgu iz -
glītību, kuŗi piekrīt atgriezties un 
strādāt valsts pārvaldes iestādēs 
(700 eiro mēnesī, tiesa, pērn tikai 
10 jauniešiem, šogad – tikpat), 
piedāvāta informācija par vakan-
tām darbavietām Latvijā, organizē-
ti latviešu valodas apguves kursi 
tiem, kuŗiem tie ir vajadzīgi.

Tas viss labi domāts, taču reakci  -
ju no emigrantiem var reducēt uz 
kādas Tīnas rakstīto vienā no Lat-
vijas portāliem, kuŗā bija vēstīts par 
plānu: “Latvija ir brīnišķīga zeme, 
bet es te neatgriezīšos uz palikša -
nu, nebarošu 100 resnvēderus, la -
bāk svešumā dzīvošu cilvēka cie-
nīgu dzīvi un maksāšu nodokļus 
tiem, kuŗi rūpējas par cilvēku lab-
klājību. Jūtu līdzi tiem Latvijas ie -
dzīvotājiem, kuŗi cīnās par savu 
eksistenci, un arī tiem, kuŗi vairs 
necīnās.” Jeb arī portāla apmeklē tājs 
ar palamu “Valsts aparāta kai tēklis”: 
“Brauciet, brauciet, valsts gaidīs tevi, 
lai izspiestu no tevis nodokļus. Alga 
minimālā tik uz papīra 370 eiro ga -
rantēta, bet slim nīcas kvotu nav.”

Tur tā lieta. Tie 370 eiro ir mi -n-
imālā alga, pētījumi rāda, ka to 
saņem apmēram katrs piektais cil-
vēks Latvijā, kuŗam ir darbs. Vis-
aug stākā vidējā alga 2016. gada 
pir majā pusē bija informācijas 
tech noloģiju industrijā, tā, pro-
tams, ir joma, kuŗā ir vajadzīga ļoti 
konkrēta izglītība un specializā -
cija. Citās jomās tik spoži nav, cik 
nav runāts par skolotāju algām, 
ārstu algām. It īpaši, ja migrants 
svešumā sevi ir apgādājis ar otro 
pusīti un bērniem, nekāda milzīga 
kompensācija par darbu Latvijā 
nav gaidāma. Reemigrācijas plānā 
minētie latviešu valodas kursi tur  
ir tāpēc, ka svešumā dzimuši lat-

viešu bērni bieži vien nav apguvuši 
valodu tādā līmenī, lai iestātos sko-
lā un pēc tam sameklētu darbu. 
Tīna savā komentārā minēja ve -
selības aprūpi, tā ir hroniska pro-
blēma Latvijā. Lielu uzmanību šī 
gada sākumā piesaistīja fakts, ka 
jau janvāŗa pirmajās divās nedēļās 
tika izsmeltas valsts apmaksātās 
kvo tas dažādiem izmeklējumiem 
un procedūrām, būtībā jau sen 
mūsu valstī ir sistēma, kuŗā, ja tev 
nauda ir, ej un ārstējies, ja naudas 
nav, stāvi “pie ratiem”. Dažos gadī-
jumos jāgaida pat vairākus gadus.

No tā izriet, ka Latvijai tomēr nav 
īsti, ko migrantiem piedāvāt. Vien 
atse višķos gadījumos, kā redzams ar 
minētajām stipendijām tiem, kuŗi 
piekrīt strādāt valsts pārvaldē, bet 
ne jau masveidā. Tas ir daudz pla-
šāks jautājums par ekonomisko 
attīstību, kuŗa patlaban mūsu valstī 
un plašākā nozīmē arī visā Eiropā 
ir visai švaka. Ar to, protams, ne -
gribu teikt, ka “Gribu tevi atpakaļ” 
kampaņa ir slikta lieta, tā ir labi 
domāta, un varbūt dažos gadīju-
mos arī nostrādās. Taču Laika un 
Brīvās Latvijas lasītāji, tie, kuŗi 
pārstāv tā dēvēto veco emigrāciju, 
zina, ka pārcelties no vienas valsts 
uz citu nemaz tik viegli nav. Ir 
darbs, ir māja, ir bērni, kas mācās 
skolā, varbūt ir suns. Pagājušā gad-
simta 90. gadu sākumā, kad Lat -
vija bija atjaunojusi neatkarību, 
trimdā bija saruna par to, ka nu gan 
latvieši brauks mājās. Cik no viņiem 
atbrauca? Liels skaits tas nav.

Taču lielajai migrācijai ir arī otrs 
aspekts, un tas ir konteksts, kuŗā pie-
vērsīsimies otrai sociālajai kam pa-
ņai, kāda uzsākta pagājušajā ne -
dēļā. Migrācija, starp citu, ir nozī-
mējusi Latvijas iztukšošanu, daudz-
viet laukos ir ciemati, kuŗos vairs 

dzīvo tikai gados veci cilvēki, lielā-
koties sievietes (Latvijā vīrieši mēdz 
mirt jaunāki nekā daiļā dzimuma 
pārstāves). Atceros, pirms pāris ga -
diem radio raidījumā intervēju 
Rēzeknes galvu, kuŗš stāstīja par 
automechāniķi Rēzeknē, kuŗš krus-
tu šķērsu ne vien savā pilsētā, bet 
arī apkārtējos novados bija meklē-
jis darbiniekus, bet velti. “Viņi visi 
ir Anglijā,” mērs nopūtās.

Daba un arī darba tirgus vaku-
umu nepanes, ja nav latviešu, ir jā -
meklē kāds cits. Un tas kāds cits 
līdz ar to būs citas tautības cilvēks. 
Celtniecības industrijā jau sen strā-
dā ukraiņi, baltkrievi, citi ļaudis no 
apkārtējās ģeografiskās territorijas. 
Savukārt mūsdienās aktuāls ir jau-
tājums par bēgļiem un patvēruma 
meklētājiem, konkrēti no Tuva -
jiem Austrumiem. Latvijas bēgļu 
centrā Muceniekos patlaban ir 40 
cilvēki no kaŗa plosītās Sīrijas un 
Irakas, kopumā mūsu valsts Eiropas 
bēgļu uzņemšanas kontekstā pie-
kritusi uzņemt vairāk nekā 700. 
Pašreizējā situācijā ir ievērojams 
skaits bērnu, viņiem aktuāls ir izglī-
tības jautājums, taču pieaugušie cer 
atrast darbu, lai var aprūpēt ģime-
ni. Kamēr viņi dzīvo Muceniekos, 
no valsts saņem 3 eiro dienā, tā, 
protams, nav nekāda nauda.

Nelaime tāda, ka Latvijā kseno-
fobija nav nekas neparasts, ļaudis 
uz “citādiem” cilvēkiem skatās grei-
zi. Vēl arī tas, ka ļaudis baidās no 
terrorisma, raugi, migranti citur 
Eiropā ir sarīkojuši asinspirtis. Tas 
nekas, ka vairumā gadījumu tie iz -
rādās turpat Eiropā dzimuši, arī  
tad latvieši kurn, jo pašreizējie bēr-
ni Muceniekos kādreiz pie augs, 
var būt arī tur sanāks kāds terrorists?

Tieši tāpēc ANO Bēgļu aģentūra 
Latvijā ir uzsākusi kampaņu “Mēs 

darītu tāpat,” doma tāda, ja mums 
būtu vajadzīga palīdzība, mēs ce -
rētu, ka kāds to sniegs, savukārt, ja 
palīdzība vajadzīga citam, tad to 
sniegsim mēs. Kampaņas transpa-
rentos redzama sieviete no Irakas 
ar tekstu “Man draudēja piespiedu 
precības, bet es gribēju mācīties. 
Topošais vīrs par šo ideju izteica 
dzī vības draudus man un manai 
ģimenei. Mēs bēgām.” Blakus ir 
latviete: “Es nevarētu izturēt, ja pati 
nedrīkstētu izvēlēties savu nākotni 
un vīru, un ja manu tuvāko cilvēku 
dzīvībai draudētu briesmas. Mēs 
bēgtu.” Un kopumā: “Mēs visi esam 
cilvēki. Mēs darītu tāpat.”

Protams, Latvijā nav dzirdēts par 
spiestām laulībām, tas varbūt nav 
pats labākais piemērs, taču doma 
kā tāda ir pareiza. Bēgļi ir bēgļi tā -
pēc, ka savā valstī viņiem draud 
briesmas, arī latvieši savulaik muka 
no boļševisma un bija gandarīti, 
kad viņus uzņēma Amerika vai 
Lielbritanija, vai Austrālija, Brazī-
lija, kāda cita valsts. Pagājušajā ne -
dēļā Muceniekos notika mazs pro-
tests, bēgļi kurnēja, ka naudas nav, 
medicīnas pakalpojumu nav, viens 
vīrietis stāstīja, viņš bēgļu centrā ir 
jau piecus mēnešus, nekas nav vir-
zījies uz priekšu par viņa statusa 
noteikšanu, bet strādāt viņš grib, 
ģimeni apgādāt grib. Latviešu valo-
du mācās, bērnus latviešu skolās 
grib sūtīt. ANO Bēgļu aģentūras 
programma atgādina, ka viņam 
vajag nākt pretī. Bezgalīgu iespēju 
sīrietim, kurš vēl tikai mācās valsts 
valodu, protams, nav, taču ir arī tā -
das darbavietas, kuŗas no valodas 
prasmes tomēr nav atkarīgas. Ja 
pat laban attiecīgā darbavieta ir tuk-
ša, jo nevar atrast iezemieti, tad lai 
nāk ārzemnieks. Jo pareizi ANO 
atgādina: “Mēs visi esam cilvēki.” 
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Latvijas institūta (LI) rīkotā 
kampaņa ar šādu nosaukumu 
raisījusi ne vien plašu atsaucību 
sabiedrībā, bet arī pretējus vie-
dokļus. Tā, piemēram, sociālan -
t ropologs Klāvs Sedlenieks žur-
nālā Sestdiena raksta:  

Kampaņas nerodas no rūpēm 
par cilvēkiem, kuŗi pārcēlušies uz 
dzīvi ārzemēs, no empātiskas iz -
pratnes par to, kā tiem cilvēkiem 
sokas. Manā interpretācijā rūpes 
par reemigrāciju izriet no tā, ka 
problēma ir nevis aizbrauku ša-
jiem, jo viņi ārzemēs savu dzīvi ir 
nokārtojuši, bet gan te palikuša-
jiem, kuŗiem zūd dzīves kvalitāte, 
tāpēc viņi emigrējušos cilvēkus 
grib atpakaļ darbaspēka, tostarp 
melnā darba darītāju, trūkuma 
dēļ. Ir aizbraukuši gudrie, un ir 
aizbraukuši daudz strādnieku. 
Daudzi te palikušie ir labāk situē-
ti, jo veicies bizness, ir sakari, iz -
glītība. Palicēji, būdami augstā -
kos sabiedrības slāņos, emigrā-
cijas dēļ jūtas apdraudēti. (..) 
Vienkāršojot un pārspīlējot ‒ 
mums gribētos, lai Latgalē aiz -
pildītos tukšās sētas, kad mēs rei -
zi desmit gados aizbrauksim tur 
paceļot. (..)

Galvenā motivācija aizbraukt 
nav bijusi tāpēc, ka cilvēki te sa -
jutušies nevajadzīgi. Daļēji tas ir 
saistībā ar nesakārtotību un ne 
pārāk pozitīvo valsts iestāžu at -

Gribu Tevi atpakaļ

tieksmi, bet galvenais iemesls ir 
tieši ekonomiskās grūtības.  

10. augustā Latvijas Institūts 
rīkoja diskusiju žurnālistiem, 
kuŗas laikā tika pārrunāta kus-
tības stratēģija, mērķi un turp-
mākie soļi. Tajā piedalījās LI di -
rektore Aiva Rozenberga, divi 
nesen no ārzemēm atgriezušies 
jaunie profesionāļi – Liene Pēr-
kone un Ņikita Kazakevičs, kā 
arī plašsaziņas līdzekļu pār - 
stāvji. Ņ. Kazakevičs uzsvēra, ka 
jauniem cilvēkiem galvenā mo -
tīvācija atgriezties Latvijā ne 
vienmēr ir finances, bet vērtības 
un iespējas. Problēma nav algas 
apjomā, bet gan attieksmē pret 

jaunajiem profesionāļiem un 
jaunu priekšlikumu uzklausī -
šanā. Viņam piekrīt arī L. Pēr-
kone, un saka, ka salīdzinājumā 
ar Londonu vai Parīzi strādājot 
Latvijā, rodas sajūta, ka profe-
sionālajai attīstībai ir “griesti”, 
kuŗiem cauri izsisties ir neie - 
spē jami. Jaunie profesionāļi arī 
minēja, ka viņus Latvijā motīvē 
atgriezties dzīves kvalitāte, daba 
un tīrā vide, kā arī start-up  
potenciāls.

Žurnālisti, kuŗu vidū arī valdīja 
dažādi viedokļi par šo sociālo 
kustību, izteica daudzas vērtīgas 
replikas un ierosinājumus par  
to, kā virzīt šo iniciatīvu uz 

priekšu. Piemēram, nepiecie ša-
mību aktīvāk iedzīvināt jaunas 
idejas un atvērtību Latvijas sa -
biedrībā, kas daudziem atgrie-
šanos no citām Eiropas valstīm 
padarītu vienkāršāku. Arī to,     
ka Latvijā vajadzētu nonākt pie 
vienotas definīcijas par to, kas    
ir latvietis, lai sabiedrībā nebūtu 
dalījuma pēc tautības. Mediju 
pārstāvji runāja par uz vajadzī -
bu pēc konkrētiem praktiskiem 
rīkiem, kas atvieglotu pārcelša-
nos uz Latviju, kā arī nepie cie-
šamību dažādas aizbraukušo 
grupas uzrunāt ar dažādiem 
vēstījumiem.

Rozenberga informēja mediju 
pārstāvjus par līdz šim izdarīto, 
kā arī par saņemto reakciju, kuŗa 
ir bijusi gan kritiska, gan pozi-
tīva, gan nosodoša, gan pateicī-
bas pilna. 

Aiva Rozenberga: 
Gribu tevi atpakaļ nebūtu sau-

cama par kampaņu, kādas iz  - 
vērš nedēļas vai mēneša gaŗumā 
ar konkrētu budžetu. Šis ir pasā-
kumu kopums, kas ir tikai sācies 
un notiks ilgtermiņā kā atvērta 
platforma, kuŗā var iesaistīties 
ikviens. Šī platforma un citi pa -
sākumi ir vajadzīgi, jo temats    
par aizbraukušajiem no Latvi -  
jas ir bijis neērts, neizrunāts, ir 
daudz emociju gan tiem, kuri 

aizbraukuši, gan tiem, kuri ir 
Latvijā. Tāpēc arī turpmāk tiks 
organizētas diskusijas, lai sa -
prastu, ko vēlamies, kas ir tā Lat-
vija, kuras simtgadi svinēsim, un 
kādu to veidosim. Tāpēc negribu 
nodalīt cilvēkus ārpusē no cilvē - 
k iem Latvijā – šī kustība vienlīdz 
ietver šeit dzīvojošos un aiz brau-
kušos. Būs arī praktisks turpi nā-
jums: rudenī kopā ar Latvijas 
Pašvaldību savienību plānojam 
sākt mācības pašvaldībām par 
palīdzību tiem, kuri vēlas atgriez-
ties.

Dažu nedēļu laikā akcijai ir 
milzu atpazīstamība, kas šādai 
bezbudžeta kustībai ir ļoti labi 
mērāms rezultāts. Notiek disku-
sijas, un tas ir tikai sākums. Ir 
atsaukušies cilvēki un institūci -
jas, piemēram, Latvijas Nacio-
nālā bibliotēka. Tādējādi mēs do -
dam iedvesmu aizbraukuša  jiem 
atgriezties un parādīt veidu, kā to 
izdarīt.

Nākamie sociālās kustības soļi 
ir dažādu partnerību veidošana 
ar Latvijas pašvaldībām un ne -
valstiskajām organizācijām, kas 
palīdzētu caur praktiskiem 
priekš likumiem veidot ciešāku 
saikni starp cilvēkiem Latvijā    
un tiem, kas emigrējuši, kā arī 
veiktu nepieciešamās izmaiņas 
Latvijā pieejamo pakalpojumu 
kvalitātē.

No kr.: Liene Pērkone, Ņikita Kazakēvičs, Aiva Rozenberga diskusijā

Uz Paula Bankovska jaunākās 
astoņpadsmit īsās prozas darbi-
ņu grāmatas vāka virs virsraksta 
Trakie veči skatāms normāls 
pui šelis ar savainotu labo roku 
un divām malkas pagalēm krei-
sajā. Vāka bilde signalizē, ka grā-
matas tekstā varētu būt daudz   
kā tāda, kas “nesader kopā” un no -
 nāk savstarpējās pretrunās. Un 
patiesi: Paula Bankovska īpašā 
kvalitāte ir prasme stāstiņu bei-
gās lasītāju pārsteigt ar tādu lie -
tu attīstību, kāda viņam sākumā 
nebūtu varējusi ienākt prātā. 
Daudzas Bankovska “es” – per-
sonas (visi stāsti rakstīti pirma - 
jā personā!) sākumā izskatās kā 
vai nu gluži normāli,  vai ar kādu 
nelielu dīvainību ķerti cilvēki, 
bet beigās parādās kā patiesi traki.

Stāstā Eksistences pierādī-

Noved līdz absurdam
Pauls Bankovskis, Trakie veči, izdevniecība “Dienas Grāmata”, 2016. g., 198 lpp.

jumi, lūk, stāstītājs sākumā iz -
rāda gluži veselīgu neapmieri-
nātību ar mūsdienu technolo-
ģijas un elektronikas ekstrē - 
m iem ieviesumiem: ar mobilaj-
iem telefoniem, kuŗos iebūvēta 
foto kamera, un ar visādu citādu 
“ie  rīču un mašīnu diktātu”. Nor-
māls cilvēks brīvi izvēlētos, kā -
dus no mūsdienu izgudroju - 
m iem savā ikdienas mājas dzīvē 
izmantot un kādus ignorēt, bet 
Bankovska dīvainulis, tā sakot, 
spēlē uz visu banku, atsakoties 
pat no tādām ērtībām, ar kādām 
labi pratušas sadzīvot jau vairā-
kas paaudzes. Tieksme pēc da -
bis kāka, vienkāršāka dzīvesvei -
da noved līdz absurdam.

Pirmā stāsta, Atgriežoties pie 
galvaskausa jautājuma, ie  snie-
guma rakstītājs valsts iestādēm 
sākumā liekas izrādām zināt-
nisku interesi par Raiņa galvas-
kausu (tiesa, persiflāža stāstā ir 
jau no paša sākuma!), bet beigās 
atklājas, ka vienīgā vēstules rak -
s tīšanas motīvācija ir viņa god-
kāre un, vēl jo vairāk, naudas kā -
re. Latvijas valsts ierēdņi, stāstu 
lasīdami, droši vien apbrīnos 
rakstnieka veiksmi rakstīt “kā    
iz dzīves”, jo iesniegumus ar dau-
dzējādā ziņā līdzīgu virzību viņi 
būs lasījuši simtiem.

Šķietami nopietns interesents 
par mēness iedarbību uz cilvēku 
aktīvitātēm stāstā Mēness nere-
dzamā puse stāstījuma gaitā tā -
pat pārvēršas par dīvainuli jeb 
“traku veci”.

Bankovskis mēdz iestrādāt sa - 

  v os stāstos polītikas un sabiedris -
kās dzīves aktuālitātes. Žēl, ka 
stāstos, kur tās ietilpinātas visai 
sabiezināti, kā Es aizeju mežā 
(Eiropas Savienība, Putins, Ma -
laizijas lidmašīnas notriekšana, 
Ukraina...),  tās panāks, ka saules 
mūžu stāsts vis neizdzīvos. Pub-
licists Bankovskis brīžiem kolli-
dē ar rakstnieku Bankovski.

Bet kur aktuālitātes stāstā ie -
tvertas ar vieglāku pieskārienu, 
tur tās mūsdienu lasītājam liek 
iekšēji pasmaidīt. Kad celtnes 
novietnes ierosinātājs Raiņa gal-
vaskausam kā labāko vietu uz -
skata “tagadējās Zaķusalas neap-
būvēto ziemeļu galu lejpus 
dzelzceļa tilta”, rīdzeniekam tū -
daļ nāk prātā ilggadējā gudro-
šana, kur vislabāk celt Rīgai ne -
pieciešamo koncertzāli. Īso stā s-
tu Lielveikalu jaunavas lasot 
(“Ja tu nemūrē – neko nevarēsi 
uzcelt”), nevar nedomāt par grā-
matas izdošanas gadā pirm - 
iz rādi piedzīvojušo Ērika Ešen-
valda operu Iemūrētie. Tikai 
Ešenvalda opera neiztiek arī bez 
pompa, kurmet Bankovskim  
sejā viens vienīgs smaids.

Ārpus Latvijas, bet it īpaši 
ilgāku laiku ASV dzīvojošos la -
sītājus saistīs stāsta Superva rons 
vidējā daļa, kur no ASV Latvijā 
atgriezies cilvēks par sevi veselās 
septiņās lappusēs stāsta šādā 
valodā:

“Mans vecais bij latvietis, mana 
vecāmāte bija latviete; mans tēvs 
bij amerikāns, mana māte bij 
vistīrākā amerikāniete. Manu 

tēvu sauc Roberts, bet viņš gri-
bēja, lai viņu sauc – Bob. Manas 
mātes vārds ir Jennifer, viņa 
nomira no cancer. Es pats esmu 
supervarons...

Divreiz nedēļā es eju uz gym. 
Kādreiz katru dienu es skrēj iekš 
Central Park, tagad es skrien 
pāri Daugavai pa vienu tiltu,     
bet pa otru atpakaļ. Tas nav tikai 
vingrināšanās vai hobby pēc. Es 
teiktu, ka tāds ir mans darbs.”

Paula Bankovska novērošanas 
vai, precīzāk, noklausīšanās spē-
jas ir augstas uzslavas vērtas, to -
mēr septiņu lappušu gaŗumā 
tādu valodošanu uzturēt nav 
viegla lieta, tāpēc supervaroņa 
stāstījumā vairakkārt iezogas ne -
vainojami latviešu literārās va -
lodas teikumi:

“Manas kājas no stāvēšanas 
no  tirpa, seja no labvēlīgā smaida 
sāka sāpēt, kaklā bija putekļu un 
dūmu kamols,  bet acīs asaras.”

Rodas jautājums, vai ir cienīgi 
Latvijas latviešu rakstniekam ka -
riķēt “supervaroņa” kļūmīgo ru -
nasveidu. Vai laikā, kad daudzi 
latvieši lielākas peļņas labad pa -
met savu dzimto zemi, nebūtu 
jāpriecājas par katru, kaut vārām 
un trauslām latviskām saknēm, 
kas tajā atgriežas? – Atbilde va -
rētu būt, ka nebūs jau, kam uz -
traukties, jo tādi, kas runā kā 
supervarons, nedz nu lasa šīs 
rindas avīzē, nedz jebkad lasīs 
Paula Bankovska grāmatu.

Grāmatas pamanāmākās īpat-
nības? 

Ja īsās prozas krājumu virs-

rakstiem autori tradicionāli 
mēdz izvēlēties kāda atsevišķā 
stāsta, noveles, skices, miniatūras 
vai tml. virsrakstu, tad šoreiz ne -
viena darbiņa ar nosaukumu 
Trakie veči grāmatā nav. Tomēr 
krājuma tituls ir trāpīgi izvēlēts, 
jo gandrīz katrā sacerējumā ir pa 
burtiski vai drusku pārnestā no -
zīmē ņemamam trakam vecim.

Duŗas acīs izteikts dialogu de -
ficits, kas lasītāju tomēr netrau-
cē. Dialogi prozā tiek normāli 
izmantoti dažādības un springu-
ma, arī personāža tuvākas iepazī-
šanas nolūkā, un tie spēj atdzī-
vināt autora stāstījumu, kad tas 
draud kļūt monotons. Bankov - 
s ka dīvainuļi jau paši par sevi ir 
gana saistoši un neprasās pēc au -
tora atbrīvošanās laiku pa lai - 
k am no viņa visvairāk iecienītā 
tiešā stāstījuma.

Cik grāmatā stāstiņu, tik tajā 
“es-u”, un neviens pats no viņiem 
nebūs Pauls Bankovskis. Kā ak -
tieris saģērbjas dažādās drēbēs 
un kļūst par kādu gluži citu, ne -
vis vairs savu privāto personu,   
tā dažādās lomās iejūtas mūsu 
autors. Nekādas vainas: “es”, bū -
dams viens no īsākajiem latvie -
šu valodas vārdiem, ietaupa arī 
telpu.

Vai autors savus tēlus mīl vai 
drīzāk nīst? – ne viens, ne otrs! 
Viņš tikai brīnās, cik dažādi var 
cilvēki pasaulē būt, un par sa - 
  v iem radījumiem brīžiem pa -
smaida, pasmīn un noteikti arī 
iesmejas.
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Pēc Apvienotajā Karalistē no -
strā dātajiem četriem gadiem An -
dris Teikmanis ir saņēmis no Lat-
vijas Valsts prezidenta akreditā-
cijas vēstuli vēstnieka darbam 
ASV. Tāpat kā Apvienotajā Kara-
listē, arī ASV nozīmīga vieta vēst-
nieka darbā būs latviešu diaspo - 
rai un kultūras norisēm.

Augošā nepatika pret migrā-
ciju bija viens no galvenajiem 
ie mesliem, kāpēc referendumā 
pilsoņi nobalsoja par Lielbri ta-
nijas izstāšanos no Eiropas Sa -
vie  nības. Vai jums kā diplomā - 
t am nācās dzirdēt britu valdības 
pārmetumus par to, ka daudzi 
Latvijas valstspiederīgie tur dzī-
vo un strādā?

Nē, pārmetumus nav nācies 
uzklausīt. Protams, kā diplomāts 
esmu sekojis tam, ko britu valdība 
domā par migrāciju arī no Eiro-
pas Savienības valstīm. Jāteic, ka 
no mūsu, diplomātu, viedokļa tā 
gan uzskatāma par brīvu perso nu 
pārvietošanos ES ietvaros, kas tā 
arī ir. Un, protams, mēs, diplomāti, 
apmainījāmies ar informāciju par 
britu valdības nostāju šajā jautā-
jumā pirms referenduma, jo jautā-
jums par migrāciju tiešām bija 
referenduma svarīgākais un jūtī-
gākais jautājums. Domāju, ka tas 
arī lielā mērā izšķīra referenduma 
rezultātu, kaut gan bēgļu krize 
Eiropā bija vēl papildu faktors. 
Bēgļu krizes risinājumam Lielbri-
tanija arī izvēlējās individuālu pie-
eju. Tādēļ migrācijas jautājumi 
pirms referenduma bija un ir arī 
tagad Eiropas diplomātu rūpju lokā. 

Kā daudzās Eiropas valstīs, arī 
Lielbritanijā var runāt par veco 
un jauno latviešu diasporu. Vai 
jums ar šīm diasporām nenācās 
strādāt atsevišķi, lai rastu labāku 
kontaktu?

Pilnīgi noteikti nē. Lielbritanija 
ir unikāla šajā jautājumā ne tikai 
kā lielākā latviešu diaspora, bet tā 
ir arī vieta, kur abas šīs diasporas 
cieši sajaukušās. To var redzēt tajā, 
kā tiek veidotas dažādas iniciatī-
vas – vai tās ir latviešu skoliņas vai 
kultūras projekti un pašdarbības 
kopas – kā kori, deju kopas un 
teātri – vai biedrību vadība, visur 
ve cā trimda un jaunā imigrācija ir 
sajaukušās. Latviešu Nacionālajā 
padomē Lielbritanijā puse ir no 
jaunās, puse no vecās diasporas. 
Lielbritanija ir labs piemērs, kur 
cilvēki skatās un vērtē, kāda ir 
cilvēka vēlme iesaistīties latvietī-
bas kopšanā, kāda ir vēlme atbal -
st īt dažāda veida kultūras iniciatī-
vas, kādas ir paša cilvēka spējas un 
uzņēmība kaut ko darīt lietas la -
bā, nevis vērtēt pēc tā, kad viņš ir 
atbraucis.

Vai jaunā diaspora labi sapro-
tas savā starpā? Nav noslēpums, 
ka, piemēram, Īrijā savulaik aši 
izveidojās vairākas latviešu bied-
rības un katra sevi uzskatīja par 
“pareizākiem latviešiem”?

Kaut kādā mērā tas ir arī Liel-
britanijā, vienā pilsētiņā, piemē - 
r am, ir divas latviešu skolas un 
ne  vis viena. Tādi mēs esam, un 
rei z ēm personīgās ambīcijas gūst 
virs roku pār kopīgo mērķi, bet tā 
nav liela problēma.

Vai nav tā, ka aktīvie cilvēki, 
kuri vēlas kaut ko darīt, ir ma -
zākā diasporas daļa?

Starp Lielbritaniju un Ameriku
Žurnālistes Sallijas Benfeldes saruna ar jauno Latvijas vēstnieku ASV Andri Teikmani

Tā tas ir, bet tā tas ir visur, ka 
salīdzinoši mazākā imigrantu da -
ļa vēlas iesaistīties, veidojot kādus 
projektus. Domāju, ka arī Latvijā 
to, kuri savu laiku un līdzekļus 
vel ta kopējiem mērķiem, ir maz. 
Salīdzinot ar “vecajiem laikiem”, 
Lielbritanijā ir gājusi mazumā ga -
tavība ziedot. Organizāciju īpašu-
mi savulaik ir iegūti par saziedoto 
naudu, šobrīd vēlme ziedot Liel-
britanijā ir stipri samazinājusies. 

Viena lieta ir gatavība iesaistī-
ties kopīgos sarīkojumos, bet kā 
ir ar vēlmi sadarboties ar vēst-
niecību, lai lūgtu padomu un 
pa   līdzību, risinot kādus sarežģī-
jumus savā dzīvē? 

Atsaucība ir augusi, cilvēki pie 
mums vēršas biežāk.

Vai bija atsaucība aicināju - 
m am veidot audžuģimenes 
bērn iem, kuri izņemti no Latvi-
jas pil soņu ģimenēm?

To ir grūti novērtēt. Mēs aici  - 
n ām, bet cilvēki paši izvēlas, kļūt vai 
nekļūt par audžuvecākiem. Tur-
klāt audžuģimenēm ir ļoti stin - 
g ras prasības. Man bija saruna ar 
ģimeni, kurā māte ir latviete un 
tēvs ir brits un kurai ir laba pie-
redze kā audžuvecākiem uz īsāku 
vai ilgāku laiku. Ceru, ka viņi da -
līsies savā pieredzē un tā noderēs 
citiem. Kā jau teicu, kritēriji ir 
stingri, un ir ļoti svarīgi, lai britu 
iestādes, kas izvēlas audžuģime-
nes, noticētu, ka ģimene jūt to kā 
aicinājumu – pieņemt bērnu savā 
ģimenē. Tiem, kuri domā, ka jā -
pie sakās, jo no valsts varēs sa   -
ņemt papildu finansējumu par 
audžu ģimenes darbu, cerības nav 
lielas, ja tas ir naudas dēļ. Iestā - 
d ēm, kuras akceptē pieteikumu, 
jāgūst pārliecība, ka cilvēki tiešām 
vēlas būt audžuvecāki, ka tā ir 
viņu sirdslieta.

Vai britu iestāžu attieksme 
tiešām mainās un tagad vēstnie-
cībai tiek ziņots par gadījumiem, 
kad bērnus izņem no ģimenes?

Attieksme ir kļuvusi stipri vien 
labāka. Britu iestādes agrāk ne 
vien mēr zināja, ka tas ir jādara, 
brīžiem tiesneši to zināja un sa -
prata labāk un lika sociālajiem 
dienestiem par to ziņot. Ir bijuši 
gadījumi, kad mums par to vārda 
tiešajā nozīmē informēja no tiesas 
zāles. Situācija ir mainījusies uz 
labo pusi. Pagājušajā gadā divas 
trešdaļas no informācijas par ga -
dījumiem, kad bērnus izņem no 
ģimenēm, nāca no sociālajiem 
die nestiem. Ja ir lielas nepatikša-
nas un bērnus tiešām atņem, tad 
ģimenes vēršas pie mums. Bērnus 
jau uzreiz neatņem, sākumā vi  -
ņus no ģimenes tikai izņem un 
no  dod aizbildņiem, tādēļ notiku-
mu gaitu vēl var mainīt. Šogad ir 
bijuši vairāki gadījumi, kad tika 
mainīta jurisdikcija, lietu nodeva 
Latvijas bāriņtiesai vai arī citiem 
ģimenes locekļiem. Ir svarīgi sa -
prast, ka Latvijas un Lielbritanijas 
likumi un normas bērnu audzi -
nā šanas jautājumos kardināli at -
šķiras. Starp citu, mēs nenovērtē-
jam savus bērnudārzus Latvijā. 
Mūsu bērnudārziem ir tādi stan-
darti, ko briti nespēj atļauties. Tā 
ir britu ģimeņu problēma – māte, 
kas vēlas atgriezties darbā, kon s ta-
tē, ka nav jēgas to darīt, jo visa 
nau da, ko viņa nopelna, ir jāsa-

maksā par bērnudārzu. Un tur 
nav nekāda silta ēdiena trīs reizes 
dienā, diendusas un svaiga gaisa. 
Apstākļi britu bērnudārzos pat 
nelīdzinās Latvijas bērnudārziem, 
un domāju, ka mēs Latvijā to tie - 
š ām nespējam novērtēt.

Vai briti paši ievēro savus    
stingros likumus?

Jā, viņiem gadā ir aptuveni 500 
gadījumu, kad bērnus izņem no 
ģimenes un kuri pēc tam tiek 
adoptēti citā ģimenē.

Kas, jūsuprāt, notur Latvijas 
cilvēkus Lielbritanijā? 

Domāju, ka tā ir cita dzīves kva-
litāte. Kamēr minimālā alga Liel-
britanijā būs trīs, četras reizes aug-
stāka nekā Latvijā, mums būs 
gr ūti sacensties. Gan jāņem vērā, 
ka Lielbritanijā tēriņi ir lielāki, 

sociālās vajadzības tiek ierobežo-
tas, un par tām cilvēki pat daudz 
nerunā. Ļoti daudzi minimālās 
al  gas saņēmēji izvēlas tādus dzī -
ves apstākļus, kādus Latvijā nekad 
mūžā neizvēlētos. Latvijā neviens 
speciāli nemeklēs komunālo dzī-
vokli, nedzīvos vienā istabā kopā 
ar vairākiem cilvēkiem. Daži pat 
dala vienu gultu, ja darbs ir maiņās 
un vienam ir nakts, bet otram 
dienas maiņa. Ja cilvēki vēlētos sev 
nodrošināt tādas pašas sociālās 
dzīves prasības, kādas viņiem ir 
Latvijā, algas nepietiktu. Ar mi  ni-
mālām prasībām var atļauties mi -
tekli un var paēst, turklāt britiem 
ir sociālā atbalsta mehānisms, ir 
piemaksas mazo algu saņēmējiem. 
Tiesa gan, šis atbalsta mehānisms 
tuvākajos gados varētu mainīties, 
jo referendumā tas bija viens no 
galvenajiem jautājumiem. Ne jau 
tas, ka iebraucēji atņem britiem 
darbu, bet tas, ka briti uzskata – 
sociālā atbalsta mehānismam ie -
braucēji ir liela nasta. 

Jebkurā gadījumā ir vairāki ie -
mesli, kādēļ cilvēki negrib atgriez-
ties Latvijā. Jo ilgāk dzīvo citā ze -
mē, jo vairāk tur iesakņojies. Bērni 
sāk iet britu skolās, ir grūti pie-
mēroties citai izglītības sistēmai. 
Tiesa gan, ir ģimenes, kuras at -
griežas tieši pirms bērna skolas 
gaitu sākuma. Bet ir arī cilvēki, 
kuri atgriežas un jūtas vīlušies, ir 
nācies dzirdēt, piemēram, pārme-
tumus Valsts Ieņēmumu dienes-
tam, ka tas Latvijā visus automā-
tiski uzskatot par noziedznie - 
k iem, “piekasoties” katram sīkum-
am. Protams, Lielbritanijā ir biro-
krātija un varbūt pat lēnāka nekā 

Latvijā, bet korekta izturēšanās 
būs vienmēr.

Vai uz projektiem, kas saistīti 
ar latviešu atgriešanos mājās,   
var raudzīties nopietni? Vai tie 
nav tikai skaisti vārdi?

Tie ir nopietni projekti, jo mums 
ir jāgaida un jāaicina cilvēki mā -
jās. Mūsu nav tik daudz, lai mēs 
va  rētu atļauties dzīvot izkaisīti vi -
sā pasaulē. Latvija ir tikai viena. Jā, 
lēmums aizbraukt ir individuāls, 
tāpat kā lēmums atgriezties. Vieg-
lākais ir pieprasīt repatriācijas pa -
balstu, bet repatriācija, manuprāt, 
ir domāta citai cilvēku kategorijai, 
nevis tiem, kuri aizbraukuši pē -
dējo gadu laikā.

Runājot par to, ka Latvijā nav 
darba, gribu sacīt, ka tik vienkārši 
tas nav. Esmu runājis ar uzņēmē-

jiem, kas eksportē, piemēram, uz 
Lielbritaniju un teic, ka varētu arī 
paplašināties, bet ir grūti atrast 
darbiniekus. Viņi ir gatavi maksāt 
700 vai pat 1000 eiro, bet strādnie-
kus nevar dabūt. Aptaujās ir atzīts, 
ka tā ir summa, par kuru Latvijā 
var dzīvot, tātad varētu arī atgrie z-
ties. Tādēļ jautājums par atgrieša-
nos nav tik vienkāršs, kā varētu 
likties.

Nācies dzirdēt, ka Lielbrita -
nijā ir “vieglāk elpot”, jo tur ir 
mazāk aizspriedumu, pat par 
spīti nepatikai pret migrantiem. 
Daudzi saka – Rietumos cilvēki 
ir brīvāki un brīvāk domā.

Kaut kādā mērā tam varētu pie-
krist, Latvijā cilvēki ir konservatīvi 
savos uzskatos, bet varbūt Lielbri-
tanijā cilvēki savas domas, ko viņi 
patiesībā domā, tik ātri neizpauž. 
To, ko daudzi patiesībā domā, 
varēja redzēt uzreiz pēc referen-
duma. Problēmas ir visur, parasti 
tās īpaši netiek afišētas, bet kaut 
kad tās izlec ārā.

Vai šodien ir vērts doties uz 
Lielbritaniju dzīvot un strādāt, 
jo pēc aiziešanas no Eiropas Sa -
vienības Lielbritanijā droši vien 
mainīsies daudzas lietas?

Domāju, ka šodien nav vērts 
braukt prom no Latvijas. Un bei -
gu beigās latvietim ir arī jāsaprot, 
kurš tad to valsti veidos? Mēs tikai 
sēdēsim malā un teiksim, ka tas 
dara nepareizi un šis dara nepa-
reizi, bet es te viens tāds gudrs sē -
žu un kritizēju!? Valstī tā nekas 
nemainīsies! Protams, valdība vien-
 mēr ir jākritizē, tas ir normāli sa -
vās mājās. Bet nedrīkst mazgāt 
netīro veļu ārpus savām mājām. 

Un kritikai jābūt konkrētai, jo, 
visu laiku dzirdot tikai vispārīgus 
pārmetumus un apgalvojumus, 
ka viss ir slikti, valdība kļūst imū-
na un neliekas ne zinis. Un tad 
nav jēgas brīnīties par to, ka valdī-
ba neliekas ne zinis un neko ne -
dzird, jo nav jau jēgas censties, ja 
par visu, arī par labajām lietām, 
visu laiku tiek saņemta kritika. 
Pārmetumus no sērijas “kad beig -
s ies genocīds pret latviešu tautu” 
vairs sen neviens nedzird.

Lielbritanija vairs nepārdo  - 
m ās? Varbūt valdība nesteidzas 
sākt izstāšanos, jo meklē iespēju 
palikt?

Manuprāt, viņi nepārdomās. 
Jautājums, kā viņiem tā izstāšanās 
sanāks, vai izstāšanās mērķi tiks 
sasniegti? Pagaidām neizskatās, ka 

varēs apvienot brīvo tirgu ar brī -
vas pārvietošanās ierobežojumiem.

Kā jums izskatās – vai Skotija 
tiešām var aiziet no Apvienotās 
Karalistes?

Skotijas vadība ir paziņojusi, ka 
viņi vēlreiz vērtēs iespēju palikt, tā 
tas ir. Premjere Terēza Meja gudri 
darīja, ka savas valdības pirmajās 
die nās apmeklēja gan Skotiju, gan 
Ziemeļīriju. Jāskatās, kas tālāk no  tiks.

Jūs būsiet Latvijas vēstnieks 
ASV. Vai nav grūti sākt darbu 
valstī pirms prezidenta vēlēša-
nām, kas izraisījušas tādu emo-
ciju vētru un, iespējams, sola 
lie las pārmaiņas valsts polītikā?

Domāju, ka uz notiekošo jā -
raugās mazliet plašāk. Gan Lielbri-
tanijā, gan tagad Amerikā cilvēki 
nav saņēmuši atbildi par globa-
lizācijas ietekmi uz viņu ikdienas 
dzīvi. Tradicionālās polītiskās par-
tijas nav varējušas dot pienācīgu 
atbildi. Šis process ir vērojams gan 
Amerikā, gan Eiropas valstīs. Sa -
mazinās tradicionālo polītisko 
partiju loma, viņu ideoloģijas at -
balstītāju loks ir kļuvis šaurāks. 
Cilvēki meklē jaunas idejas, kuras 
visātrāk var noformulēt populis-
tiskas partijas. Jautājumi par na -
cionālās valsts un nācijas lomu un 
nozīmi, suverenitātes ietekmi un 
par to, kā cilvēks var ietekmēt savu 
dzīvi, kādi polītiski un sabiedris -
ki instrumenti ir pieejami un 
izmantojami, lai to izdarītu, nav 
atbildēti.

Es atturos prognozēt Amerikas 
prezidenta vēlēšanu rezultātus. Liel-
britanijas referendums skaid ri pa -
rādīja, ka ir procesi, ko nevar droši 
prognozēt. Vienkārši jāstrādā.
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Vasaras laiks arī ir godu laiks – 
dzejniekam un tulkotājam Jurim 
Kronbergam šovasar svinam sep -
tiņdesmito dzimšanas dienu, 
kaut pats nule intervijā Paulam 
Raudsepam atzinis: “Joprojām 
esam tādi hipijiski jaunieši. Ma -
na paaudze negrib būt vectēvi  
un vecmāmiņas, jo paši vēl grib 
lustēties.” Tāda “lustēšanās” no -
tika pašā dzimšanas dienas pēc-
pusdienā, 9. augustā, kad Latvi-
jas Nacionālās bibliotēkas Hu    - 
ma  nitāro un sociālo zinātņu la   -
sī tavā, klātesot pašam gaviļnie - 
k am, tika atklāta izstādē, neliels 
vi  zuāls ieskats plašajā Juŗa Kron-
berga kultūrpasaulē. Fiksēti 
mirkļi, sarunas, intervijas, dzejas 
un atdzejas publikācijas, latvie -
šu literatūras tulkojumi zviedru 
va  lodā. Todien notika jubilāra 
sa  ru na pārdomas/sarunas par 
trim du, dzeju, mūziku, tulko-
jumiem, mazāk par darbu vēst-
niecībā un latviešu literatūras 
popularizēšanu pasaulē. 

“Sarunu” ar dzejnieku uzsāka 
bibliotēkas direktors Andris Vilks, 
uzrunājot kā draugu, kuru dzir-
dējis un ar kuru ticies citās ze -
mēs, un šajā jubilejas reizē bei-
dzot arī Rīgā, atzīstot, ka Juris 
Kronbergs nekad nav bijis trim-
dā, akcentējot klātienes un pie-
derības sajūtu – latviešu dzej-
nieks. Turpmāko sarunu uztu rē-
ja Humanitāro un sociālo zin ā-
tņu nodaļas galvenais biblio  - 
grafs Kristaps Kuplais, lasot frag-
mentus no Dzintara Soduma 
romāna “Jauni trimdā”, kur ne -
liels ekskurss arī Juŗa Kronberga 
bērnības gados un tālaika lat-
viskās Stokholmas kultūras vai 
ik  dienas ainas. Uz jautājumu, kas 
dzejniekam patvēries atmiņā no 
agrīnajiem Stokholmas gadiem, 
jubilārs minēja virkni nozīmīgu 
rakstnieku un latviešu kultūras 
ļaužu, latvisko intelektuālo vidi 
un sākumgadu vienotību. Juŗa 
Kronberga bērnības laiks kopā 
ar tēvu, gleznotāju Rūdolfu Kron-
bergu un māti aizritējis Stok hol-
mas nomalē, kur tolaik mājojuši 
zviedru strādnieki, igauņu un 
latviešu bēgļi. Tolaik nācies sa -
dzīvot ar apzīmējumu “nolādē -
tie ārzemnieki”. Emocionāli ma -
ni iespaidoja nesenā Juŗa Kron-
berga saruna ar citu dzejnieku 
un tulkotāju Guntaru Godiņu 
Latvijas Radio raidījumā, kur ju -
bilārs stāstīja par to, kā viņa tēvs 
nekļuva par Zviedrijas pavalst-
nieku, kā cerēja dzīvot Parīzē un 
kāda bijusi paša sajūta – “būt   
ne  kur pavalstniekam”. Tālab jo 
iz  protamākas ir Jura Kronber -  
ga dze jas rindas ar jautājumu 
draug am, kāda ir sajūta dzīvot 
paša zemē, runāt savā valodā: 
“Man šķita, ja to uzzināšu, / viss 
mainīsies // Un es nesapratu, / kā 
viņš var nesaprast // Un pēkšņi 
man sanāca dusmas par to, / ka 
Zviedrija nav Latvija.” Stāstījumā 
atklājās arī dzejnieka apjausma – 
lēnām sapratu, ka neesam zvied-
ri, kāpēc esam šeit, Zviedrijā, arī 
smeldzīgo atziņu – ka, ja vecāki 
(viņa paaudzes cilvēki) dzīvoja 
ar atmiņām/atmiņās par Latvi -
ju, Latvijas laika dzīvi, kultūru 
un vidi, tad viņam šādu atmi -   
ņu nebija, jo viņš 1946. gada       

“telpā starp manu latvisko / un manu zviedrisko rakstu”
Dzejniekam un tulkotājam Jurim Kronbergam – 70

9. augustā piedzima Zviedrijā  
un dominēja sajūta, ka ir divkār-
šā trimdā, neizjūtot sevi ne kā 
zviedru, ne arī latviešu trimdas 
kopību. Viņam pašam jāmeklē 
ceļi, saites, saknes – kā dzejolī 
“Maz liet par Rīgu” – “un šeit 
Vec rīgā / caur Zviedru vārtiem 
ejot / atvērās kādas durvis uz pa -
gātni / bet pretī pūta nākotnes 
vējš.” Apbrīnojama ir viņa un Pā -
vila Johansona latviešu valodas 
prasme, kur, manuprāt, ļoti sva-
rīga bijusi vide, sastaptie intelek-
tuāļi, interese par literatūru, kul-

tūru kopumā, arī iespējai, kā Ju -
r im Kronbergam studēt literatū -
ru no pat Bībelei cauri visiem 
virzieniem un novirzieniem 
(studējis ziemeļu un baltu valo-
das un literatūru Stokholmas 
uni versitātē, 1966 – 1974), arī, 
pa  teicoties valodniecei Veltai 
Rūķei-Draviņai, studēt Stok hol-
mā latviešu valodu. Savukārt 
darbs naktīs Stokholmas metro 
kasē, pazemē, impulsēja literāro 
jaunradi; tur varējis gan lasīt,   
gan rakstīt. 

Literatūrzinātniece un dzej-
niece Lalita Muižniece par Juri 
Kronbergu rakstīja: “.. liekas,    
ir bijis vienīgais latviešu dzej-
nieks ārpus Latvijas, kas sevi 
va  rējis saukt par profesionālu 
dzejnie ku, saņemot Zviedrijas 
valdības vairāku gadu stipen-
dijas dzejo šanas un tulkoša -   
nas darbam.” 

Juŗa Kronberga dzejas tema-
tika ir gana plaša – mīlestība, 
valoda, polītiski notikumi un 
absurditātes, Latvijas un latviešu 
likteņi, trimdinieka izjūtas; cil-
vēks, laiks, notikums izjūtas lai-

kā, telpā un notikumos apstādi-
nātais mirklis.

Juris Kronbergs atminas, ka 
dzejot sācis jau ģimnazijas gados 
zviedru valodā, cik liela nozīme 
viņam bijusi draudzībai ar Vero-
nikas Strēlertes un Andreja Jo -
hansona dēlu, jauno dzejnieku 
un mūziķi Pāvilu Johansonu, mū -
zicēšanai “Saules brāļos”, “Pru sa-
ku ansamblī”, “Dunduros”, kur 
Ju  ris Kronbergs bijis bundzi-
nieks. Pirmie latviskotie teksti 
tapuši tieši šajos ģimnazijas ga -
dos. Un interesanta ir tieši dzej-

nieka Jura Kronberga rečitējošā 
dzejas lasīšana mūzikas pavadī-
jumā. Stāstījumā atklājās, ka viņa 
sakārtotā pirmā dzejas grāmata 
kļuva par otru. Krājums “Iesnas 
un citi dzejoļi” apgāda “Imanta” 
maz grāmatiņu sērijā iznāca 1971. 
gadā (kaut iesniegts 1968. ga  dā), 
bet pirms tam nelielā dzejlapa 
“Pazemes dzeja” (1970). Tiem 
se  koja krājums “Biszāles” (1976), 
kuŗā “skaidri manāms, ka Kron-
bergs latviešu literatūrā ienācis 
uz palikšanu: droša valoda, 
īpatns kronberģisks stūrai nums, 
dzejiska fantāzija, humors, iro-
nija, nekonvencionalitāte. Mērķ-
tiecīgi skaņu efekti – aliterācijas, 
asonanses, retumis pilnas atska-
ņas – padara dzeju skanīgu, labi 
piemērotu lasīšanai.” (Lalita 
Muižniece). 

Tad paiet gadi, un dzeja top 
mazāk – tas saistāms ar dzej-
nieka iesaisti Latvijas kultūras 
atašeja darbā Zviedrijā, tulkoša-
nu un latviešu “pasaulē” vešanas 
laiku (tulkojis vairāk nekā 50 dar-
bus, tostarp V. Belševičas, K. Sku-
jenieka, J. Elsberga, A. Čaka, E. 

Raupa u. c., arī I. Ābeles, I. Zie-
doņa, N. Ikstenas, Z. Skujiņa u. c. 
prozas darbus), un atmodas laiks 
arī rada pārliecību, ka dzeju 
zviedru valodā vairs nerakstīs, 
kaut 1984. gadā iznāca dzejas 
krājums zviedru valodā “De när-
varande” (Klātesošie). Kā atzinis 
pats Juris Kronbergs, atmodas 
laikā un neatkarības atgūšanas 
sākumgados viņam daudz būtis-
kāk bijis būt klāt šajos procesos. 
Un tad atkal nāk dzejas un dze-
jošanas, arī atdzejas un tulkoša-
nas laiks (Ziemeļu padomes 
tulks, kultūru starpnieks), lai gan 
zviedru lasītājus iepazīstinātu    
ar latviešu rakstniecību, gan arī 
latviešu lasītājus ievest “savu 
zviedru” literārajā pasaulē. Pēc 
“Biszālēm” nākamie krājumi Lat-
vijā – “Par īstenību, četrām sā - 
p ēm un bezizejas istabu” (1989), 
izlase “Mana latviskā ikdiena” 
(1994), kopā ar Uldi Bērziņu 
“Laiks”, “Vilks Vienacis” (1996, 
2003, 2008 – visvairāk tulkotais 
Jura Kronberga dzejas darbs – 
ko  pā ar fragmentiem ap 20 va -
lodās, ietverot ļoti personisku 
pārdzīvojumu – acs operāciju – 
ar protagonista Vilka Vienača 
tēlu), “Notikumu apvārsnis” 
(2002) – interesanta dzejoļu grā -
mata, jo precīzi datē dzejnieka 
‘notikumus’ no 2001. gada 11. sep-
tembra līdz 3. novembrim Stok-
holmā un Rīgā; arī to, ka 3. Ei -
ropas dzejas apaļā galda dalīb-
nieki Siguldā bija vienojušies, 
“ka dzeja tomēr, neskatoties uz 
visu, spēj padarīt pasauli par  
kaut nedaudz, nedaudz labāku 
pasauli. Šajā krājumā ievietotie 
dzejoļi varbūt arī ir sava veida 
buramvārdi, lai tas tik tiešām tā 
arī notiktu.”), “Peti-šu” (2005 – 
kas tapuši ilgu gadu laikā. “Ka -
mēr strādāju Latvijas vēstniecī -
bā Zviedrijā, man bija maz laika 
rakstīt, tādēļ man patika ceļā uz 
darba vai uz mājām – metro, 
vilcienā, lidostā – rakstīt tādas 
vārdu spēlītes, rotaļīgus panti-
ņus, kas kalpoja par atslodzi no -
pietnajam darbam,” sarunā ar 
Guntis Bereli), “Rudens mana 
raksta” (2005), “Trimdas ana to-
mija” (2009), “Mākoņu grā mata” 
(2010), “Ik diena” (2011) un jau-
nākais jubilejas gada krājums 
(faktiski ietver divus krājumos 
un grāmata lasāma no abām 
pusēm) – “Uz balkona / bet ja     
vi  su laiku..., kur īpaša vieta ir 
bal kons, un, lasot dzeju, tikko 
manāmi iedrebējās jubilāra balss 
pie vārdiem – “es, tavs pazudu - 
š ais dēls”, bet smaidu klātesošo 
sejās raisīja dzejolis “Tvītotājs un 
trotuārs”, kuŗā asprātīgi vārdis -
ki/valodiski apspēlētas latviskās 
un pasaules kultūrzīmes/kodi, 
tostarp “Tvītot vai netvītot, tāds 
ir jautājums”, “Brāļi tvītotāji”, 
“Tvītotāja šķidrauts” un citi. 

Juri Kronbergu ar Piebalgas 
“biszālēm” ekstraktu veidošanai 
sveica Latvijas Universitātes Hu -
manitāro zinātņu fakultātes   
profesore Ausma Cimdiņa, dzej-
nieka Uldis Bērziņš nolasīja 
“viencēlienu”, veltītu Jurim 
Kronbergam, tika atzīts, cik bū -
tiska bijusi jaunā dzejnieka Jura 
Kronberga dalība rakstnieku 
cēlienā ASV “Nākotnei 70”, raisot 

interesi par latviešu dzeju arī 
jaunatnē. Par vienu šādu vieso-
šanos ASV vidienē rakstīja Au -
seklis Zaļinskis: “Liekas, jauniešu 
sajūsma par Juŗa Kronberga dze-
ju, gadiem ejot, nav mazināju - 
s ies. Arī šoreiz viņš paņēma 
klau sītājus savā vara jau ar pirma-
jām lasījuma rindām: kāpinātā 
uzmanībā tam sekodami, jau - 
n ieši reiz iespurdzas smieklos, 
reizēm sekoja dzejai dziļa klu su-
mā, it kā ar aizturētu elpu. Kron-
berga lasījums ir apzināti vien-
kāršs: klausītājam ir sajūta it 
kā autors ļautu viņam lasīt savu  
dzeju. Juris Kronbergs neskandē,  
nedeklamē: viņš klausītāju iepa-
zīstina ar savu dzeju. Jau kopš 
“Pazemes dzejas” autors aplie ci-
nājis, ka pašos pamatos viņš 
ir humānists ar jūtīgu sirdi, bet 
spēj būt ari šķelmis, un viņa hu -
moram ir dzelonis.” Savukārt 
dzejniece Baiba Bičole atminas, 
ka savulaik ASV austrumkrasta 
latviešu vasaras vidusskolā “Be -
verīna”, jauniešiem mācoties t.s. 
trimdas modernās dzejas kursu, 
ik vasaru piedzīvoju to pašu – 
vismīļākais dzejnieks meitenēm 
un zēniem bija Juris Kron-
bergs. Dzejnieks visām paau - 
dz ēm.” – “Pēcpusdienas tecēju-
mā Juris Kronbergs klausītājus 
savaldzināja un ievilka savā dze -
jā bez atlikuma. Viņa priekšne-
sums ir tik nesamākslots, tik 
vienkāršs, bet tai pašā laikā tik 
izteiksmīgs, ka tam paļauties ir 
prieks un baudījums. Un Kron-
bergs ir asprātīgs – ne vien dzejā, 
bet arī komentāros, stāstījumos. 
Dzejas cēlienos klausītājiem daž-
kārt no sirds jāsmejas, bet Kron-
bergs jau nesēž “ziloņkaula tro-
nī””. Tieši to pašu varu teikt arī es 
pati. 

Pēcpusdiena rosināja pārdo-
mas un arī atziņu, cik maz to -
mēr par dzejnieku zinām, ka at -
minamies vairāk vien jubilejas 
reizē, kaut gadu plūdumā jubi-
lāra veikums pamanīts un no -
vērtēts – saņēmis Ojāra Vācieša 
prēmiju (1988), Zinaīdas Laz das 
godalgu (1994), Dzejas dienu 
balvu (1997), Latvijas Rakstnie-
ku savienības tulkotāju balvu 
(1999), apbalvots ar Triju Zvaig-
ž ņu ordeni (1998), ir LZA goda 
loceklis (2003), Valsts Kultūr-
kapitāla fonda mūža stipendiāts 
(2006), A. Eglīša un V. Janelsiņas 
Fonda balva (2007), Zviedru 
aka  dēmijas tulkošanas godalga 
(2014) un vēl citi, tomēr būtu sa -
gaidāms pamatīgs pētījums par 
Jura Kronberga dzīvi, daiļradi, 
dzeju un tulkošanu, vismaz pie 
doktora darba strādā doktoran -
te Elīna Kokarēviča. 

Līdz pat 9. septembrim Latvi-
jas Nacionālajā bibliotēkā aplū-
kojama Jurim Kronbergam vel-
tīta krājuma izlase, kurā apko-
poti bibliotēkā glabātie viņa 
darbu izdevumi – grāmatas, CD 
ieraksti, vinila skaņuplates, pe -
riodiskie izdevumi, kā arī iz -
devumi no autora personīgās 
bibliotēkas, bet galvenais – lasīt 
jubilāra dzeju un priecāties par 
tikšanās reizēm gan Latvijā, gan 
ārpus tās. Dziesmas gan tajā 
pēcpusdienā neizskanējā – 
“Daudz baltu dieniņu...” 

Trimda:
uzgaidāmā telpa slimnīcā, dēvēta Brīvība

Es piedzimu trimdā
Vai esmu trimdā?

Eju pa Eiropas ceļu Nr. 4
ar pārtikas saini katrā rokā:

vienā ir rietumu dzeja,
otrā – latviešu tautasdziesmas

INGUNA DAUKSTE-SILASPROĢE
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Retais ministrs var lepoties ar 
tik sekmīgu panākumu – tikai šā 
gada februārī stājāties ministra 
amatā, un jau pēc pieciem mē -
nešiem pieņemta skolotāju algu 
reforma, kam jūsu priekšgājēji 
nevarēja un nevarēja panākt val-
dības apstiprinājumu un kam 
tik nikni pretojās Latvijas paš-
valdības un izglītības darbinie-
ku arodbiedrība. 

Arodbiedrības dara savu darā-
mo, savukārt pašvaldības aizstāv 
savas intereses. Turklāt tie ir mi -
nistrijas galvenie sociālie partneŗi. 
Kā katru darbu darot, ir jāsaprot, 
kur ir iespējams panākt vienoša-
nos, kur ne. Manuprāt, tas bijis 
viens no galvenajiem iepriekšējo 
ministru “klupšanas akmeņiem”  – 
viņi, šķiet, mēģināja panākt  vieno-
šanos ar absolūti visiem. Visi jau-
tājumi ir jāizdiskutē, līdz zināmai 
robežai ir jāvienojas, bet pats sva-
rīgākais  – kas ir mūsu mērķis, ko 
gribam sasniegt un kādu ceļu ie - 
s im. Un tad vienkārši jāiet. Pro-
tams, vēl daudz kas precīzējams 
darba gaitā, bet galvenais ir izda-
rīts – ir ielikti pamati, arī tam, lai 
pašvaldības sakārtotu savu izglītī-
bas financēšanas tīklu. Ceru, ka šī 
reforma būs arī instruments, kā 
pie saistīt jaunos pedagogus. Pēc 
reformas skolā varēs nopelnīt 
vairāk nekā valstī vidēji. Gan da-
rījums ir milzīgs, bet šajā darbā  
tas diezgan ātri noplok, jo tūlīt 
nāk klāt jauni darbi, kas jādara, 
turklāt – visi steidzami.

Nākamais lielais darbs?
Izglītības saturs. Izglītības kva-

litāte, kas savukārt nozīmē peda-
goga motīvāciju un šī motivētā 
pe dagoga esamību skolā. Līdz   
šim parasta parādība bija tāda,    
ka jaunais skolotājs nostrādā ga -
du, divus, tad dodas prom uz kā -
du mazāk atbildīgu un vairāk 
apmaksātu darbu. Turklāt tas viss 
ir iespējams tikai skolās, kas pie-
dāvā mūsdienīgu mācību vidi – 
nevar būt tā, ka bērns nav redzējis 
neko daudz vairāk par tāfeli un 
krītu, un papīra formāta drukātu 
grāmatu. Tā arī, protams, ir vaja-
dzīga, bet nepieciešams ir kabi-
nets ar mūsdienīgu aprīkojumu. 
To, savukārt, var izdarīt tikai, ja 
skola ir pietiekami liela, jo tad 
iespējams, piemēram, arī piesaistīt 
Eiropas naudu.

Jauno izglītības saturu pare - 
dz am ieviest četros gados; 2018./ 
2019. mācību gadā 4. – 10. klasēs, 
nākamajos gados “nosedzot” visu 
izglītības ciklu no 1. līdz 12. klasei. 
Tuvākā gada laikā šis saturs ir jā -
izstrādā, jo laiks rit. 2017./2018. 
mācību gadā jau jānotiek metožu 
aprobācijai un jāsagatavo aptuve-
ni 6000 pedagogu, kas ar šo jau -
no saturu strādās. Tātad – kas 
māca, kur māca un kā māca – tie 
ir stūŗakmeņi.

Sabiedrībā bija tāds nopietns 
satraukums par aizvadītā mācī-
bu gada matēmatikas gala eksā-
mena rezultātiem, kas bija pār-
lieku slikti. Lai gan tai pašā laikā 
izlasījām ziņu, ka seši Latvijas 
bērni devušies uz pasaules matē-
matikas olimpiadu Dienvid ko-
rejā...

Jāteic, ka nekas ārkārtējs jau   
nav noticis, ir gan izcilība, gan 
diemžēl arī atpalicība. Un tomēr – 

Cik lielas cerības uz gaišiem prātiem? 
LR izglītības ministrs Kārlis Šadurskis intervijā Ligitai Kovtunai

šis rezultāts liecina par gadiem 
ilgu stagnāciju. Tāpēc aplam vai -
n ot kā skolēnus, tā skolotājus. Ka -
mēr diskutējām par reformām un 
tās neveicām, izglītības process 
aiz gājis pašplūsmā. Skolotāji darī-
j uši, ko varējuši tai vidē un tajos 
nosacījumos, kādi bija, proti, “tre  -
n ējuši” bērnus eksāmenam. Arī 
man bija šoks par 1. uzdevuma 
ri  sinājuma rezultātu! Tātad uz -
devums – 20 bērni piedalās divu 
eksāmenu kārtošanā. Trīs no vi - 
ņ iem kārto abus eksāmenus. Cik 
bērni nekārto nevienu eksāmenu? 
Tas taču ir 2. klases “galvas uzde-
vums”! Īstenībā lasītprasmes uz -
devums, ko 12. klases skolēns ne -
prata “izlasīt”. Šo uzdevumu “pie-
veica” trešdaļa skolēnu. Te es sa -
vas domas saistu vēl daudz tālāk – 
ar tiešās demokratijas izpausmi. 
Pro ti, nule Apvienotajā Karalistē 
sabiedrības vairākums nobalsoja 
pret Brexit, kas īstenībā nozīmē 
savas valsts polītisku un ekono-
misku pašnāvību. Un jaunā britu 
premjēre, kas bija “pret”, nu ir    
spiesta īstenot tautas vairākuma 
gribu. Par ārlietu ministru šeit 
iecelta ļoti savdabīga personība, 
kas diezin vai Apvienotajā Kara-
listē nesīs slavas laurus ārpolītikas 
jomā. Man jādomā – un kam mēs 
gatavojam savu sabiedrību? Ja 
mūsu tautai būs referendumā jā -
izlemj Latvijas valstij eksistenciāli 
svarīgi jautājumi – kas tos izlems? 
Vai šīs divas trešdaļas,  kas, vidus-
skolu beidzot, nespēj atrisināt 2. 
klases uzdevumu? Nu, nav laika 
vilcināties, nav laika neauglīgām 
pārrunām, ir intensīvi jāstrādā, 

vadot valsts izglītības polītiku tā, 
lai pēc iespējas īsā laikā tiekam uz 
priekšu. Ja izglītības sistēma ne -
dod nopietnu ierosmi domāšanai, 
kritiskai domāšanai, tad sabiedrī-
ba ir manipulējama. Tai pašā 
Brexit gadījumā taču “smadzeņu 
skalošana” bija fantastiska, un 
rezultāts ir tāds, kāds ir. 

Runājot par izglītības kvalitāti, 
nevar nerunāt arī par augstsko - 
l ām, par studiju programmām. Tā 
ir nenormāla situācija, ja, teiksim, 
100 cilvēki pabeidz attiecīgo pro-
grammu, bet tikai daži aiziet strā-
dāt skolā. Tātad – valsts budžeta 
līdzekļi netiek mērķtiecīgi izlietoti.

Varu apliecināt, ka Izglītības un 
zinātnes ministrijā katrā departa-
mentā ir darbinieku kodols, kas spēj 
un prot strādāt. Ar labu mo  ti vā  -
ciju savus lielos darbus pa veiksim.

Izglītības sistēmas veiksmes lī -
dere pasaulē ir Somija. Kā vi - 
ņ iem tas, jūsuprāt, izdevies?

Somi spējuši visas savas valdī-
bas “piespiest” stingri iet izvirzīto 
mērķu virzienā pēc tam, kad iz -
glītības valsts programma bija iz -
strādāta. Nav notikusi mētāšanās 
no viena grāvja otrā, turpretim 
mūsu valsts polītika izglītības jo -
mā bijusi situatīva, atkarībā no 
konkrētās valdības. Iepriekšējās 
valdības laikā jau ceļi īstenībā bija 
pareizi, pietrūka katalizātora, lai 
darbu novestu līdz galam. Jāatzīst, 
te sava nozīme ir arī tam, ka man 
ir lielāka pieredze saskarsmē ar 
cit iem polītiskiem spēkiem kom-
promisu atrašanā. Tādi, protams, 
bija, un par dažiem neesmu lai-
mīgs. Piemēram, pakļāvāmies 

paš valdību spiedienam attiecībā 
uz pirmsskolas pedagogu algām. 
Taču bez tā nebūtu nekāda rezul-
tāta. 56 miljoni eiro papildus pe -
dagogu atalgojuma fondā ir ie -
vērojams sasniegums, un tas bija 
šo kompromisu vērts.

Jūsu polītiskajā pieredzē ir arī 
darbs izglītības ministra postenī 
2002. – 2004. gadā, kad panācāt 
valsts valodās apgūstamā mācību 
satura attiecību mazākum tau-
tību skolās 60%:40%. Līdz ar to 
“ie  dzī vojāties” iesaukā “melnais 
Kārlis”.

Toties nekas nebija jāiegulda 
savā atpazīstamībā – to paveica 
polītiskie oponenti! Nopietni ru -
nājot, tolaik man nebija pieredzes 
valsts pārvaldē, un, šodienas acīm 
raugoties, reformas varēja paveikt 
vienkāršāk, ar mazākiem sabied-
rības protestiem, ko, protams, in -
spirēja un financiāli atbalstīja lie -
lā kaimiņvalsts. Nepazinu īsti to 
polītisko vidi, kuŗā biju nonācis. 
Bija arī jārēķinās ar tābrīža peda-
gogu sastāvu – liela daļa no viņiem 
taču nespēja mācīt valsts valodā. 
Teorētiski modelis tika izstrādāts 
korrekti, praktiski – gāja, kā gāja. 
Un tomēr – centralizētie eksāme-
ni 2004./2005. gadā tika kārtoti 
valsts valodā, rezultāti bija normā-
li, izglītības kvalitāte nav cietusi.

Jāteic, likumu rēgulējumi šobrīd 
iet pa priekšu to īstenošanai. Un 
vēl – daudz kas ir atkarīgs no sko-
las direktora. Ja viņš ir Latvijas 
valstij lojāls un kādu polītisku 
mērķu dēļ negrib bērnus apzagt, 
neiedodot viņiem to, kas pēc li  ku-
ma pienākas – valsts valodu, iz -

pratni par dzīves un kultūras pro-
cesiem Latvijā utt. – viss ir kārtībā. 
Ja, turpretim, ir atvērts Kremļa 
pro pagandai un ļauj tai ienākt 
savā skolā – tad ir pavisam slikti. 

Izglītības ministrija ir izstrādā-
jusi audzināšanas vadlīnijas, kuŗās 
ielikts stingrs kodols valstiskai au -
dzināšanai, un tas turklāt ir arī 
labs instruments izglītības kva li-
tātes kontrolei. Te paredzēta liela 
atbildība skolu vadībai, īpaši attie-
cībā uz lojālitāti, vēstures, latviešu 
valodas un kultūras pasniegšanu. 
Sekosim, lai tiktu audzināti Lat-
vijas patrioti.

Jūsu vadītās ministrijas darbu 
lokā ir arī diasporas skolas, ār -
zemēs mītošo bērnu izglītības 
veicināšana. 

Aizvadītajā pavasarī, neilgi pēc 
tam, kad biju stājies ministra 
amatā, piedalījos diasporas sko lo-
tāju seminārā Anglijā. Galvenais, 
ko gribēju saprast – vai darbs, kas 
tur notiek, ir formāls, vai norisi-
nās reāla sadarbība? Kad redzēju, 
kā skolotājas komūnicē ar Valsts 
valodas aģentūru, kā apmainās 
pieredzē, sapratu – īstie cilvēki īs -
tajā vietā, kas savu darbu dara no 
sirds un profesionāli. Ir izgais mo-
jušies jautājumi, kuŗos jāpiestrādā 
saturiski, financiāli. Un, raugiet, ja 
skolu tīklu Latvijā padarīsim efek-
tīvāku, atbrīvosies līdzekļi, ar ko 
atbalstīt diasporas izglītību. Un tie 
nav miljoni! Plūs tālmācības ie -
spē jas, ko arī var padarīt inte-
resantākas, saistošas.

Tas ir plašs darba lauks ar no  zī-
mīgu motīvāciju – tādējādi mēs pa -
lielināsim latviešu skaitu pasaulē. 

Kārlis Šadurskis: “Man jādomā – un kam mēs gatavojam savu sabiedrību? Ja mūsu tautai 
būs referendumā jāizlemj Latvijas valstij eksistenciāli svarīgi jautājumi – kas tos izlems? Vai 
šīs divas trešdaļas, kas, vidusskolu beidzot, nespēj atrisināt 2. klases uzdevumu? Nu, nav laika 
vilcināties, nav laika neauglīgām pārrunām, ir intensīvi jāstrādā, vadot valsts izglītības 
polītiku tā, lai pēc iespējas īsā laikā tiekam uz priekšu.”
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KRUSTVĀRDU MĪKLASastādījis KĀRLIS PĒTERSONS 

Krustvārdu mīklas 
(BL Nr. 30) atrisinājums. 

Līmeniski.  1. Drakula. 5. Veik  - 
s mīgs. 9. Ejas. 10. Fabrika. 11. 
Raut. 12. Teksasa. 15. Nabadzī -
ba. 18. Samts. 20. Dēkla. 21. Ine-
se. 24. Kentaurs. 25. Zīlnieks. 27. 
Skaut. 29. Eseni. 30. Vasks. 32. 
Praktisks. 35. Alsunga. 38. Java. 
39. Turiene. 40. Krāt. 41. Vikto-
rija. 42. Pierast. 

Stateniski.  2. Rūjiena. 3. Kāsis. 
4. Lifts. 5. Veronika. 6. Koala. 7. 
Mirdz. 8. Grumbas. 13. Atskaitīt. 
14. Andersens. 16. Brazīlija. 17. 
Dzirnavas. 18. Sekls. 19. Minna. 
22. Ezers. 23. Elsas. 26. Ķerstija. 
28. Karpati. 31. Kuguārs. 33. 
Kraut. 34. Iztur. 36. Lieki. 37. 
Uzkar.   

Līmeniski.  7. Valsts galvaspil-
sēta Dienvidāzijā. 8. Īpaši radīts 
satraukums. 10. Pilsēta Baltkrie-
vijā pie Nemunas. 11. Kuģu pie-
stātnes. 13. Taisnleņķa trijstūra 
mala. 14. Donavas pieteka. 15. 
Pil sēta Strenču novadā. 16. No -
slēgtas sabiedrības grupas In -
dijā. 18. Dzēlīga ironija. 20. Aina. 
23. Reflektoriska muskulatūras 
saraušanās (visbiežāk sejā). 25. 
Franču vijolnieks (1880 – 1953). 
1935. gadā koncertējis Rīgā. 27. 
Zvejas rīks. 28. Valsts galvaspil-
sēta Eiropā. 29. Tēls A. Dimā 
ro  mānā “Trīs musketieri”. 30. 
Zivs, no kuŗas ikriem gatavo 
melno kaviāru. 33. Asteru dzim-

tas ārstniecības augs. 34. Zodiaka 
zvaigznājs. 36. Vīrieša vārds (no -
vembrī). 37. Italiešu režisors, 
aktieris (1901-1974). 38. Nelieli 
grauzēji. 40. Zivju skeleta kauli. 
43. Angļu fiziķis, matēmatiķis 
(1819 – 1903). 45. Bezastes pērti-
ķis. 47. Administrātīva darbi  -
nie ku apspriede. 48. Reliģiskas 
dzies mas Vecajā Derībā. 49. 
Aptvert. 50. Tārtiņveidīgo kārtas 
putni. 51. Pilnīgi norēķināties. 
52. Bignoniju dzimtas koku suga. 

Stateniski.  1. Dēstīt. 2. Funda-
ments. 3.  Kuršu apdzīvota pils-
novadu apvienība viduslaikos.    
4. Zirglietas. 5. Nelieli kalni Tā - 
  l a jos Austrumos. 6. Izvietot no -

teiktā kārtībā. 7. Slāņaina. 9. 
Skorpiona zvaigznāja spožā-
kā zvaigzne. 11. Lapu koks. 
12. Posms dažās sporta spē-
lēs. 17. Senas gaŗuma mēr-
vienības Latvijā. 19. Balts 
mā   cītāja amattērps. 21. Ap -
dzī vota vieta Rojas novadā. 
22. Valsts Dienvidaust rum-
āzijā. 23. Rotāta pāvesta gal-
vassega. 24. Skatuves deja. 
25. Nelieli dzeramie trauki. 
26. Valsts galvaspilsēta Zie-
meļ amerikā. 31. Indīgs. 32. 
Vul kāns Sicīlijā. 34. Lūk! 35. 
Ierīce elektriskās strāvas stip-
ruma un sprieguma rēgulē-
šanai. 38. Sens beramo vielu 
tilpuma mērs. 39. Varēt. 41. 
Izpirkuma maksa par līgavu 
dažām tautām. 42. Gluds 
posm tārps. 43. Reliģiski gru-
pē  jumi. 44. Dievu mājoklis 
sengrieķu mītoloģijā. 46. 
Angļu polārpētnieks (1868 – 
1912). 47. Tēls R. Blaumaņa 
lugā “Ugunī”. 

Latviju no 6. līdz 11. augustam šķērsoja Peace Run 2016 (Miera 
skrējiens) daudznacionālā skrējēju komanda: Ape ‒ Rauna ‒ Cēsis ‒ 
Sigulda-Garkalne ‒ Rīga ‒ Jūrmala ‒ Tukums ‒ Saldus ‒ Liepāja ‒ Nī  ca 
‒ Rucava, veicot 490 km. Tam piebiedrojās arī vietējie sportisti. Tas 
sākās šā gada februārī Portugālē, paredzot apceļot visas Eiropas vals-
tis. Miera skrējienu 1987. gadā iedibinājis sportists, filosofs un 
mūziķis, UNESCO miera medaļas un Mahatmas Gandija miera 
balvas laureāts Šri Činmojs (1931‒2007), kurš ticēja, ka sports ir 
spēcīgs instruments pasaules harmonijas veicināšanā.

Daugavpils lokomotīvju remonta rūpnīcai – 150 un aprit 155 
gadi, kopš pirmās dzelzceļa līnijas Rīga ‒ Daugavpils atklāšanas 
1861. gadā! Rūpnīcas darbiniekus svinīgajā sarīkojumā jubilejā svei-
ca Latvijas Valsts prezidents Raimonds Vējonis, ministriju pār -   
stāvji un dzelzceļa uzņēmumu ‒ partneŗu vadītāji. Uzņēmuma dar-
binieki ir daudz paveikuši pilsētas labā ‒ piedalījušies tramvaja līniju 
būvniecībā, Stellas uzstādīšanā Slavas skvērā, preses formu izga-
tavošanā dzīvojamo māju būvniecībai. 

Valmierā no 12. līdz 14. augustam notika 733. gadadienai veltī-
ti pilsētas svētki “Valmiera virmo”, kur bija plaša kultūras prog-
ramma. To laikā biedrība Siera klubs sadarbībā ar Valmieras Kul-
tūras centru rīkoja 14. Latvijas novadu Siera dienu – ar konkursiem, 
garšīgiem ēdieniem no siera un koncertu. Savukārt NBS iepazīsti-
nāja ar dienestu Nacionālajos bruņotajos spēkos un studijām 
Nacionālajā aizsardzības akadēmijā.

Pāvilostas biedrība “Ziemupīte”(dibināta 2010. gadā) uzsākusi 
sakārtot novadā esošo padomju armijas atstāto mantojumu        
(13,6 ha), kur iepriekš ieeja bija liegta. Viņu pārziņā ir arī Ziemupes 
stāvlaukums, kur jau ir pieejamas atpūtas vietas, labierīcības, elek trī-
ba un citas atpūtnieku ērtības. Šeit dzīvo Rūķupes rūķi un īstais Lat-
vijas Ziemassvētku vecītis, tāpēc norit dažādi kultūras sarīko jumi. 

Latvijas biškopības biedrības (LBB) ikgadējā vasaras saietā no -
tikušajā konkursā “Garšīgākais Latvijas medus 2016” starp 66 ie -
snieg tajiem paraugiem, kā informē LBB, par labāko tika atzīts Bē -
nes pagasta biškopja Kaspara Krūmiņa liepziedu medus, 2. vietā ‒ 
Ķekavas pagasta biškopja Ilmāra Krūzes dažādu ziedu medus, bet    
3. vietā – Kārķu pagasta biškopja Igora Ignatjeva z/s Dzintari meža 
ziedu medus. 

Liepājas tirgū nopērkami Latvijā audzētie arbūzi. Tie nākuši no 
Medzes pagasta “Arājiem”, kur saimnieki ‒ Dambju ģimene ‒ šo 
Dienvidu augli pieradinājuši pie Latvijas klimatiskajiem apstākļiem 
jau gandrīz 20 gadus. Audzēt sāka klajā laukā ar šķirni “Ogoņok” ‒ ar 
tumši zaļu mizu un visātrāk nogatavojas. Tagad jau ir pusotra desmi-
ta šķirņu: “Sugar Baby”, “Podarok Solnca”, “Yellow Doll” un citas.

Valkas novada dome nosūtījusi vēstuli Ministru prezidentam 
Mārim Kučinskim un Saeimas budžeta un finanču komisijai ar 
ierosinājumu izskatīt Pašvaldību finanču izlīdzināšanas likumu, kas 
ļautu labot netaisnību, kāda izveidojusies Valkas novadā. Iedzīvotāji 
lielā skaitā savu dzīvesvietu deklarē robežpilsētā Valgā,  Igaunijā, bet 
paši turpina dzīvot Valkā. 

Latvijas Valsts robežsardze šā gada  septiņos mēnešos aizturē-
jusi 244 nelegālos imigrantus par nelikumīgu zaļās robežas šķēr so-
šanu. Tas ir krietni vairāk nekā pērn (199), liecina Valsts robežsar-
dzes informācija. Šogad aizturēti 159 Vjetnamas, 33 Krievijas, 29 
Afgānistānas, 18 Indijas, divi Ukrainas, pa vienam Kazachstānas, 
Armēnijas un Nepālas pilsonis. 

Alūksnes novada Zeltiņos no 19. līdz 21. augustam notiks pir-
mais Latvijas operāciju māsu salidojums. Tikties ar kollēgām un 
aktīvi darboties aicinātas operāciju māsas, māsu palīgi un viņu ģi -
me nes no visas Latvijas. Pieteikšanās un informācija pa e-pastu: l.
lapinaa@gmail.com vai cororll@inbox.lv.

Īsziņas sagatavojusi VALIJA BERKINA

6. augustā notikušās ziedoju-
mu akcijas “Top Latvijas Likteņ-
dārzs!” (vairāk lasiet nr. 30) fondā 
turpina ienākt ziedojumi dār za 
būvniecības turpināšanai. 9. au -
gustā saņemts viens no lielāka-
jiem ziedojumiem Likteņdārza 
īstenošanas laikā – 60 000 eiro, 
ko Likteņdārza daudzfunkcio nā-
lajai sabiedriskajai ēkai ziedojis 
Gaidis Graudiņš.

Gaidis Graudiņš ir kollekcio-
nārs un kultūras mecenāts, dzi-
mis 1926. gadā Cēsu apriņķa 
Rankas pagasta “Kalnapakal-
niešos”. Otrā pasaules kaŗa laikā 
kā leģionārs aizvests uz Vāciju 
un nokļuvis gūstā Beļģijā. Kopš 
1944. gada dzīvo Vācijā.

Aptuveni 1958. gadā Gaidis 
Graudiņš sācis veidot savu vēstu-
risko liecību kollekciju par starp-
kaŗu Latviju, un 1980. gadā Vā -
cijā, Detmoldā (Detmold), atvēris 
“Latviešu mūzeju”, kas darbojies 
līdz 1986. gadam. Kad telpas kol - 
 l ekcijas eksponēšanai kļuva par 
šauru, 1986. gadā Grēthemā 
(Gret hem) izveidojis otru “Lat-
viešu mūzeju”.

1989. gadā Gaidis Graudiņš 

“Dodot gūtais ‒ neatņemams”
Brīvās Latvijas ilggadējais lasītājs, Vācijas latvietis Gaidis Graudiņš ziedo Likteņdārza sabiedriskajai ēkai 60 000 eiro

savu Letonikas privātkollekciju ‒ 
vairāk nekā 7000 dažādu priekš-
metu ‒ uzdāvinājis Latvijai. Tie 
saistīti ar Latviju starpkaŗu pe -
rio dā, kā arī ar latviešu kultūras 
dzīvi trimdā. Uz šīs kollekcijas 
pamata ar Gaida Graudiņa atbal-
stu 1990. gada 27. jūnijā durvis 
vēris Latvijas Kultūras mūzejs 
“Dauderi”.

Likteņdārzā Gaidis Graudiņš 
viesojies vairākkārt un izvēlējies 
atbalstīt Likteņdārza daudz funk-
cionālās sabiedriskās ēkas tap-
šanu. Tās būvniecību plānots uz -
sākt šā gadā rudenī, izbūvējot 
ēkas pirmo posmu – apmēram 
545 kvadrātmetrus. Ēkā pare dzē-
tas divas zāles, ko varēs izmant ot 
konferencēm, kamermūzikas 

koncertiem, izstādēm, sarīko-
jum iem, pieņemšanām, kāzu ce -
remonijām, radošajām darb nī - 
 c ām u.c. Ēkā atradīsies arī kafej-
nīcas un restorāna telpas. Ēkas 
pirmā posma būvniecībai lī - 
dz ekļus 110 000 eiro apmērā pie-
šķī rusi Latvijas valsts.

Telpiski ēka veidota kā kalns 
un tilta aizsākums, simboliski 
atainojot Likteņdārza ideju – no 
pagātnes uz nākotni. Jumts pa -
redzēts  staigāšanai. Ēkas archi-
tekti ir Andris Kronbergs, Rai - 
m onds Saulītis, Anita Šnitko, Alvis 
Janelis, Jurģis Vizulis, architektu 
palīgi: Edijs Levins, Andis Alks - 

n iņš, Ēriks Miķelsons, Jekaterina 
Olonkina, Andris Dzenis, Kris-
taps Šulcs un Ansis Zītars no SIA 
Arhis Arhitekti.

Ēkas inženiertechniskajos ri -
si nājumos paredzēts izmantot 
ekonomiskus, ekoloģiski drau-
dzī gus un enerģiju taupošus ri  -
si nājumus, piemēram, dabīgo 
vē  di   nāšanu, zemes siltuma un 
biomasas izmantošanu apkurei, 
saules enerģijas izmantošanu 
ūdens sildīšanai, lietusūdens sa -
vākšanu u.c. Ēkas apdarē plānots 
izmantot vietējo materiālu – 
dolomītu.

Linda Peciņa

“Dauderu” atklāšana 1990. gadā. Gaidis Graudiņš centrā, līdzās 
tābrīža kultūras ministram Raimondam Paulam.
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Grūtie 42,195 km 
Brazīlijas

karstajā saulē
42.195 kilometrus garajā olim-

piskajā maratona distancē sie-
vietēm Latviju pārstāvēja veselas 
trīs sportistes – panākumiem 
bagātā un pieredzējusī Jeļena 
Prokopčuka, kuŗas ilgajā karjērā 
šis bija pirmais olimpiskais ma -
ratons, 30 gadus vecā olimpiskā 
debitante Ilona Marhele un pirms 
pusotra gada Latvijas pilsonību 
ieguvusī Ariana Hilborna. Viņām 
konkurenci veidoja 154 citas 
spor tistes, kuŗas startēja ļoti silta 
un tveicīga laika pavadītas.

Jeļena Prokopčuka (pirmā no kr.) // FOTO: EPA/LETA

Pēc apdomīgāka distances sā -
kuma Prokopčuka piecu kilo-
metru atzīmi šķērsoja 75. vietā 
35 sekundes aiz līderes. Viņa 
neskrēja pakaļ līderēm, bet turēja 
savu ritmu un tempu. Pamazām 
viss nostājās savās vietās – mara-
tons nav 10 km tautas skrējiens. 
Prokopčuka  pamazām, bet neat-
vairāmi kāpa uz augšu. Turpmāk 
distances gaitā līderes pārsvaru 
palielināja, toties rezultātu tabulā 
Prokopčuka kāpa arvien augstāk. 
Pēc 15. kilometra viņa bija sestā 
desmita beigās, 25 kilometru kon-
  trolpunktā sasniedza 40. vietu, 
bet vēl pēc pieciem kilometriem 
kāpa uz augšu – 22. vieta. Kā -
pumu Prokopčuka turpināja arī 
distancē vēlāk, sasnie dzot 14. un 
13. vietu attiecīgi pēc 35. un 40 
kilometra. Pēdējos ki  lo metros 
viņa vēl uzlaboja savu poziciju 
un finišēja 12. vietā (2.29:32), no 
uzvarētājas keni jietes Jemimas 
Sumgongas (2.24:04) atpaliekot 
piecas minūtes un 28 sekundes. 
2.29:32 it kā jau krietni atpaliek 
no personiskā un Latvi jas rekor-
da – 2.22:56, tomēr tas tika sa -
sniegts pirms 11 gadiem un lab-
vēlīgākos apstākļos Osakas ma -
ratonā. Būtu šeit vēl kādi pieci 
kilometri, varbūt tiktu desmit-
niekā. Būtu trasē vairāk kāpu  mi ņu, 
jo Prokopčuka ļoti labi skrien 
pret kalnu, arī būtu nedaudz 
labāka vieta. Taču 12. vieta mūsu 
labākajai maratonistei un Latvijai 
ir ļoti labs sasniegums, ko kādai 
citai tik drīz atkārtot neizdosies 
(visas trīs lietuvietes palika aiz 
muguras). Ja vien arī Latviju ne -
sāks pārstāvēt tumšādainas skrē-
jējas, kā sacīja kāds komentētājs.

Ilona Marhele ierindojās 61. 
(2.41:02), Ariana Hilborna – 106. 
vietā (2.50:51). Startēja 156 
skrējējas.

***
Milzīgu preses uzmanību pie-

saistīja simpātiskās 30 gadus ve  cās 
Igaunijas gaŗo distanču skrē jē-
jas Leila, Līna un Lilija Luikas. 
Viņas kļuva par pirmajām trī-
nītēm, kas vienlaicīgi izgāja uz 
starta vienā un tajā pašā distancē 
olimpiskajās spēlēs. Divas māsas 
karstajos laika apstākļos Riode-
ža neiro sasniedza maratona fi  ni šu, 
viena izstājās. Ja dvīņu starts 
olimpiskajās spēlēs nav nekas 
neparasts, tad trīnītes līdz šim 

Igaunijas trīnītes ‒ maratona 
skrējējas

// FOTO: LETA

Pauls Pujāts

pasaules vērienīgākajā sporta 
forumā nebija piedalījušās. Tur-
klāt viņas visas startēja vienā 
disciplīnā.

Lilija 42,195 km garo distanci 
veica divās stundās, 48 minūtēs 
un 29 sekundēs, kas deva 97. po -
zīciju. Viņai ar laiku divas stundas, 
54 minūtes un 38 sekundes se -
koja Leila, ieņemot 114. vietu, bet 
Līna finiša līniju nesasniedza.

***
400 metru skrējienu Gunta 

Latiševa-Čudare sāka ļoti labi, 
bet finiša taisnē, kad viņa cīnījās 
par trešo vienu, bija jūtams spēka 
izsīkums. Finišu sportiste sas-
niedza pēc 53,08 sekundēm, kas 
ir Latiševas-Čudares sezonas la -
bākais rezultāts. Diemžēl šis re -
zultāts negarantēja viņai vietu 
finālā. Sacensību protokolā viņai 
45. vietā.

Plūdmales volej-
bolistiem ātrs 

olimpiskais finišs...
Latvija – Kuba 1:2 (21:23, 

21:19, 9:15). Plūdmales volejbo-
la duets Aleksandrs Samoilovs/
Jānis Šmēdiņš Olimpisko spēļu 
(OS) turnīra otrajā spēlē pie dzī-
voja zaudējumu pret kubiešiem. 
Pirmajā setā sākumā nevienam 
no duetiem neizdevās iegūt pār-
svaru, kas lielāks par punktu. 
Šmēdiņš panāca jau 18:14, ku -
bieši gan rezultātu izlīdzināja 
–19:19. Mūsējie neizmantoja 
divas setbumbas, pie tam nonāca 
iedzinējos ar 21:22, turklāt Sa -
moilovs izsita bumbu autā, ne -
skarot pretinieku bloku – 21:23.

Otrā seta sākumā risinājās 
ritēja līdzīga cīņa, beigās mūsē-
jiem bija drošs pārsvars un 
uzvara – 21:19.

Trešā seta sākumā Samoilovs 

un Šmēdiņš spēja pretiniekiem 
izrādīt nelielu pretestību, taču 
kubieši pakāpeniski salauza mū -
sējos un uzvarēja pārlieci noši – 
9:15. Kubas volejbolisti šajā tur-
nīrā pārsteidz ar savu sniegumu, 
jo pirmajā spēlē viņi uzvarēja arī 
brazīliešus Pedro Solbergu/
Evandro Gonsalvešu Oliveiru.

Interesanti ir plūdmales volej-
bola treneŗa  Aigara Birzuļa  seci-
nājumi par Rio turnīru. Fiksēti 
vairāki negaidīti zaudējumi. Bir-
zuļa ieskatā Rio labi spēlē tās 
komandas, kuŗas pēdējā Grand 
Slam posmā Klāgenfurtē nepie-
dalījās, vai arī izstājās laikus, bet 
Klāgenfurtē Samoilovs/Šmēdiņš 
izcīnīja pirmo vietu. Īsā laikā 
divreiz sasniegt labu psīcho lo-
ģisko fonu – pacēlumu ir ļoti 
grūti, un jādomā, arī tas ir viens 
no iemesliem, kāpēc mūsu due-
tam klājas tik smagi.

Situācija bija ļoti sarežģīta...
Latvija – Brazīlija 1:2 (16:21, 

22:20, 7:15). Grupas turnīrā mū -
sējiem bija jāaizvada vēl viena 
spēle – pret mājiniekiem Pedru 
un Evandru. Situācija bija sarež-
ģīta. Samoilovs/Šmēdiņš varēja 
tikt otrajā, trešajā vietā, gan arī ... 
izkrist un teikt ardievas Olim-
padai. Kubieši ar kanadiešiem 
spēlēja pirms mūsējiem, un viņu 
uzvara atvieglotu Latvijas volej-
bolistu stāvokli. Tā arī notika. 
Vietu astotdaļfinālā garantēja 
kubieši Nivaldo Diass/Serhio 
Gonsaless, kuŗi ar 2:0 (21:15, 
21:18) pārspēja kanadiešus Benu 
Sakstonu/Čeimu Šalku, izcīnot 
D grupā pirmo vietu. Tagad 
mūsējie brazīliešiem varēja pat 
zaudēt, bet ne vairāk kā četrus 
punktus. 

Pirmajā setā mūsējie vadībā, 
bet no 16:15 tā arī palika uz 16 
punktiem. Otrajā setā viss bija 
kārtībā un seta galotnē izdevās 
lauzt spēli, turklāt tam vajadzēja 
būt labam pamatam arī trešajam 
setam. Tas sākās līdzīgi, bet pēc 
tam, kad  komandas samainījās 
laukuma pusēm, rezultāts auga 
tikai brazīliešu labā – 7:15.Tā -
dējādi mūsu volejbolisti neie-
kļuva astotdaļfinālā un viņiem 
Olimpiadas turnīrs bija beidzies 
ar nepatīkamu  zaudējumu – 1:2 
(16:21, 22:20, 7:15). Brazīliešiem 
pret Latvijas pāŗi izdevās labas 
serves, kas sarežģīja uzbrukumu 
veidošanu. Izšķirīgās spēles no -
risi ietekmēja arī vējš, taču tas 
abām komandām bija vienāds, 
un Brazīlijas duets labāk spēja 
pielāgoties. Brazīliešu spēcīga-
jām gremdservēm pretvējā bija 
lielāks efekts, un mājinieki ser-
vēja daudz labāk nekā iepriek-
šējās divās grupas spēlēs. Spe-

Samoilovam neizdodas no  blo ķēt kubiešu spēlētāja gremdi

ciālistu ieskatā Samoilova un 
Šmēdiņa izstāšanos nav izraisījis 
kāds dziļāk meklējams cēlonis, 
bet ātrais olimpiskais finišs drī -
zāk uzskatāms par sportisku 
neveiksmi. Divās svarīgās spēlēs 
Latvijas pāris neveiksmīgi aizva-
dīja pirmo setu, piekāpjoties gan 
grupas uzvarētājiem kubiešiem, 
gan brazīliešiem.

Trijās apakšgrupas spēlēs Lat-
vijas volejbolisti guva vienu uz -
varu, bet tāda pat attiecība bija 
vēl diviem pāŗiem. Turpinājumā 
tika skaitīta trīs pāŗu savstarpējā 
tā dēvēto  mazo punktu attiecība 
(19:21, 13:15 utt.), kas pēc šajā 
spēlē ciestā pārliecinošā zau dē-
juma visnelabvēlīgākā bija tieši 
Latvijas duetam. Žēl. Mēs visi 
cerējām uz plūdmales volejbo-
listu godalgu Riodežaneiro Olim-
piskajās spēlēs. Tiesa, jāatzīst arī, 
ka izlozē mūsu volejbolistiem 
bija gadījusies priekšsacīkstēs 
pati spēcīgākā grupa, tā dēvētā  
neērtā „nāves grupa”, kad kon-
kurentos ir spēcīgi pretinieki. 

Samoilovam Rio bija jau trešās 
olimpiskās spēles karjērā, jo 
2008. gadā Pekinā viņš startēja 
kopā ar Mārtiņu Pļaviņu, bet 
pirms četriem gadiem Londonā 
– kopā ar Ruslanu Sorokinu. 
Šmēdiņam šis bija otrais starts 
Olimpiadā. Pirms četriem ga -
diem Londonā  viņš kopā ar 
Pļaviņu izcīnīja bronzas medaļu.

No Plēsnieka 
gaidījām medaļu, 

bet tika augstā 
astotā vieta

Artūrs Plēsnieks, startējot sva -
ra katēgorijā līdz 105 kilogra-
miem, raušanā pacēla 181 kilo-
gramu, kas ir viņa personīgais 
rekords. Savukārt grūšanā viņš 
tika galā tikai ar pirmo svaru 218 
kilogramiem, bet 223 un 225 ki -
logramus nepacēla. Kopsummā 
‒ 399 kg un  augsta astotā vieta.

“Slikti nostartēju. Visu gadu 
gatavojāmies šīm sacensībām, 
treniņnometnes, bet izgāzos kā 
veca sēta. Bijām gatavi sacen-
sībām, gribēju vairāk nekā per-
sonīgie rekordi, bet nesanāca,”  
pārāk paškritiski izteicās Plēs-

nieks. Šoreiz arī konkurence 
bijusi ļoti sīva, jo startējuši spor-
tisti, kuŗi pēdējos divos gados 
sacensībās īsti nav redzēti. “Par 
manu rezultātu – nav attaisnoju-
mu. Rezultāts maziņš. Raušanā 
kaut kā saņēmos uz trešo gājienu 
(paceļot personīgo rekordu), bet 
grūšanā – nav komentāru. Tre-
neris vairāk redzēja no malas, 
esot bijis spēka izsīkums. Kad uz 
krūtīm ņēmu, galva reiba, spieda 
ciet.”

Plēsnieka ieskatā labākajā ga -
dījumā varētu 230-235 kilogra-
mus pacelt. Tomēr viņam sacen-
sībās traucēja pleca trauma. “Psī-
choloģiski nesavācos. Pa dienu 
vajadzēja pagulēt, bet ne  varēju, 
domas visādas... 230 ki  lo gramus 
(grūšanā) esmu gatavs celt, bet 
kaut kas... Nevar vārdos aprakstīt, 
kas notika. Latviešu valodā nav 
tādu vārdu.”

Savainojumu ietekmi minēja 
arī Plēsnieka treneris Eduards 
Andruškēvičs, norādot, ka spor-
tistam ir ne tikai pleca, bet arī 
kājas trauma, kā arī pats nav bijis 
gatavs. “Traucēja plecs un kājas. 
Nedēļu. Fizioterapeiti palīdzēja, 
bet vajag pārbaudīt kājas un 
plecu.” Mazo savainojumu dēļ 
Plēsniekam pēdējās nedēļas tre-
niņos nav bijusi maksimāla 
slodze, kas, iespējams, ietekmējis 
viņa spēka izturību. Pēc An  druš-
kēviča teiktā, psīcholoģiski spor-
tists bijis gatavs, bet nav strā-
dājušas kājas. “Raušanā 180 kilo-
grami bija minimums, bet grū-
šanā 230 kilogrami. Ar 225 kilo-
gramiem būtu vieta sešniekā, 
kas bija mērķis. Palikām astotie. 
Par medaļām cīnīties būtu grūti,” 
sacīja treneris.

Kārts uzmet
līdz finālam

Abi Latvijas kārtslēcēji – Pauls 
Pujāts un Mareks Ārents star-
tēja katrs savā kvalifikācijas 
grupā. Pujāts ar pirmo mēģi nā-
jumu pārvarēja 5,30, 5,45 un 
5,60 metrus, kas nodrošināja 
vietu finālā. 5,70 metri nepade-
vās. Ārents ar pirmo piegājienu 
pārlēca 5,30, arī 5,45 metrus. 
5,60 metrus neizdevās pārlēkt 
nevienā no trim piegājieniem, 
tāpēc olimpiskās spēles viņam ir 
beigušās ar ieņemtu dalītu 16. 
vietu. Kvalifikācijas normu (5,75 m) 
nepārvarēja neviens dalīb nieks.

Pirmajā lēcienā, Olimpisko 
spēļu debitants Pauls Pujāts ne -
pārlēca 5,50 metru atzīmi, arī 
otrais un trešais mēģinājums bija 
nesekmīgs. Iespējams, ka pie 
šāda rezultāta daļēji vainojams 
lietus. Pauls Pujāts fināla sacen-
sībās palika 12. vietā.
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S A R Ī K O J U M I

SARĪKOJUMI
BOSTONA (MA)
21.augustā Bostonas latviešu pen -

sionāru biedrības izbraukums uz 
Tanglewood, kur Andris Nelsons 
vadīs Bostonas simfonisko or -
ķestri. Koncerts sākas 14:30. Auto-
buss atiet no Bostonas (Park St) 9:00, 
no Riverside stacijas (Newton) 9:30. 
Atgriezīsies vakarā ap 19:00. Da -
lības maksa Pens. biedrības locek-
ļiem $50, pārējiem $75. Čeks rak-
stāms uz Latvian Pensioners Asso  -
ciation, sūtāms Lindai Duhms, 
33 Laxfield Rd, Weston MA 02493. 

Automašīnas var novietot River-
side stacijā par maksu. Vēlams 
ņemt līdzi groziņus, lai ieturētu 
pusdienas pie piknika galdiņiem. 
Info: Linda, tālr: 781-697-7716.

DENVERA (CO)
Kolorado Latviešu kultūras 

centrs (10705 West Virginia Ave, 
Lakewood, CO 80226), tālr.: 303-
986-5337 vai 303-913-8081. Piekt -
dienās 19:00 tiekas latviešu deju 
grupa, 20:30 notiek koŗa mēģi-
nājums.

FILADELFIJA (PA)
Filadelfijas Brīvo Latviešu bied-

rība (531 North 7th Str, Phila del-
phia PA 19123).

26.augustā 20:00 bāra telpās 
Dziesmu vakars IMANTADI-
MAN TA&  DRAUGI – Imanta 
Nīgale un Katrīna Dimanta. 
Ieeja par ziedojumiem. Vieglas 
uzkodas pie letes un galdiņiem 
uzveduma laikā. Darbosies bārs. 
Visi laipni aici nāti, īpaši jaunieši!

KANADA
Kanadas latviešu centrs Toronto.
24.augustā sezonas pēdējais 

BBQ. Kokteiļu stunda 17:30. 
Vakariņās 18:00 – 19:00 uz iesma 
cepts sivēns.

11.septembrī 11:30 Kapu svēt ku 
azaids. Pieteikties pa tālr: 416-
759-4900.

17.septembrī 8:30-13:00 utenis/ 
mantu tirgus.

ŅUJORKA
21.augustā 19:00 Merkin kon-

certzālē amerikāņu kamerkoris 
The Crossing atskaņos ievēro ja-
mās latviešu komponistes Santas 
Ratnieces opusu ’’Response to 
Buxtehude’s Membra Jesu Nostri’’ 
diriģenta Donald Nally vadībā. 
Koncerts notiks Mostly Mozart 
ietvaros. Biļetes, sākot ar $30. Info: 
www.MostlyMozart.org tālr.: 212- 
721-6500.

17.septembrī 15:00 DV namā 
(115 W 183 Str, Bronx NY 10453) 
visi laipni aicināti uz DV Apvie-
nības Ņujorkā sezonas atklāša nas 
pasākumu! Improvizējošās ka  mer-
mūzikas koncertā skanēs Ādolfa 
Skultes, Emīla Melngaiļa, Alek-
sandra Okolo-Kulaka, Oskara 
Stroka, Viktora Ritova, Ilonas 
Kudiņas un citu pasaules kom-
ponistu mūzika. Izpildītāj māk sli-
nieki Ilona Kudiņa (flauta), Alek-
sandrs Vasins (akordeons un 
kla  vieres), Līga Balode (dziesmu 
tekstu lasījums). Iejas maksa pret 
ziedojumiem, sākot ar $15. Bēr-
niem līdz 16 gadiem par brīvu.

PRIEDAINE (NJ)
27.augustā Priedaines pikniks 

un Zaļumballe, kuŗa veltīta Ņu -
džersijas Latviešu biedrības 66. 
dzimšanas dienai! Mūs ieprie ci-
nās Liepājas māksliniece Agnese 
Kuplēna. Par latvisko deju mū -
ziku rūpēsies dīdžejs Andris Li -
tav nieks no Latvijas. Sadziedā-
simies kopīgās latvju šlāger dzies-
mās ar akordeonistu Jāni Stu -
dentu. Laipni aicināti biedri, 
draugi, labvēļi un apsveicēji! Pa -
sā kumā piedalās arī sporta kopa 
’’Kursa’’. Ieeja pret ziedojumiem. 
Lūdzam ņemt līdzi piknika gro-
ziņus. Info: www.priedaine.com.

10.septembrī 14:00 Ņudžer si-
jas Latviešu biedrība „ Priedaine”  
aicina apkārtnes latviešus un 
draugus baudīt Losandželosas 
latviešu mākslinieku populārās 
mūzikas koncertu/ multimediju 
uzvedumu „Te nu mēs esam”! 
Ieejas maksa $30. Info: www.
priedaine.com  un www.facebook.
com/tenumesesam/  

SIETLA (WA)
Sietlas latv. sab. centrs (11710 

3rd Ave NE, Seattle WA 98125), 
www.seattlelatviancenter.com 

3.-5.septembrī Mežu dienas 
Rietumkrasta Latviešu izglītības 
centrā.

10. septembrī 11:30 golfa sacīk-
stes Jackson Park golfa klubā. 
Vakariņas 18:00 Latviešu centrā. 
Dalības maksa ar pusdienām $100. 
Lūdzu pieteikties un samaksāt līdz 
22.augustam. Info: zvanīt Ed Leitim 
– 425-369-0401, vai Rolandam 
Abermanim- 425-398-9145.

14. septembrī 7:30 teātŗa vies iz -
rāde no Latvijas „Kauja četrās sienās”.

ST. PĒTERSBURGA (FL)
St. Pētersburgas Latviešu bied-

rības nams (1705 9th Ave N, 
St.Petersburg FL 33713).

Bibliotēka pārtrauc savu dar-
bību un grāmatu ziedojumus 

vairs nepieņem. Par vēlmi izņemt 
grāmatas lasīšanai, lūdzu, zvanīt 
Mārai Prāvs, tālr.: 727-851-9414.

1. septembrī 10:00 Biedrības 
valdes sēde.

TĒRVETE
Valdes sēdes – katru ceturtdienu 

19:00 Centrā. Info: 514-992-9700.
20.augustā 11:00 Montrealas 

Trīsvienības pikniks.
7:30 folklores Julgī Staltes kon   certs.
VILLAMSTOVNA (MA)
Williamstown Theatre (1000 Main 

Str, Williamstown MA 01267), 
Info: www.wtfestival.org, tālr.: 413-
597-3400.

ZIEMEĻKALIFORNIJA
(425 Hoffman Ave, San Francisco), 

Info: www.zklb.wordpress.com, 
ZKLB sekr. un informāc. daļas 
vadītāja Una Veilande tālr.: 408-
813-5104, e-pasts: una.veilande@
gmail.com

Katru otrdienu 20:00 koŗa 
mēģinājums

DIEVKALPOJUMI
• Bostonas latv. ev. lut. Trim-

das dr: (58 irving St, Brookline, 
MA 02445). Info: 617-232-5994, 
e-pasts: bostonastrimdasdrau-
dze@gmail.com. Māc.Juris Cālī-
tis. Māc.pers.tālr: 617-584-4535. 
Dievk. notiek 10:00.

• Čikāgas latv. ev. lut. Ciānas 
dr.: (6551 W Montrose Ave, Chi-
cago IL 60634), tālr.: 773-725-3820; 
E-pasts: cianasdraudze@gmail.com; 
www.facebook.com/Čikāgas-
Ciā nas-draudze-255043897965234. 
Dievk. notiek svētdienās 10:00. 
Pēc dievk. kafijas galds. Māc. 
Gundega Puidza, tālr.birojā: 773-
736-1295; mājās: 708-453-0534, 
E-pasts: puidza@yahoo.com 

• Denveras latv. ev. lut. dr.: 
(10705 West Virginia Ave, Lake-
wood, CO 80226). Dievk. notiek 
svētdienās 9:30. Pēc dievk. sa  drau-
dzība. Trešdienās 17:00 Bībeles 
stundas. Trešdienās 15:00 – 17:00 
un ceturtdienās 9:00 – 13:00 mā  cī-
tāja pieņemšanas stundas. Māc. 
H. Godiņa tālr.: 720-484-9857.

• Detroitas Sv. Pāvila latv. ev. 
lut. dr.: (30623 W. Twelve Mile 
Road, Farmington Hills, MI 48334). 
Dievk. notiek svētdienās 10:00. 
Māc. Biruta Puiķe Wilson. 28.au -
gustā dievk. ar dievg.

• Dienvidfloridas latv. ev. lut. 
dr.: Shepherd of the Coast Luth.
Church (1901 E Commercial Blvd, 
Ft. Lauderdale FL). Info: Ilze Folk-
mane Gibbs, e-pasts: folkmane@
hotmail.com Info: Andrejs Jugs, 
tālr.: 561-447-9050. Dievk. notiek 
14:00. Pēc dievk. visi lūgti pie 
kafijas galda! 

• Dienvidkalifornijas latv. ev.
lut. dr.: baznīca (1927 Riverside 
Ave, Los Angeles CA 90039).  
28.augustā 11:00 dievk. Māc. 
Aivars Ozoliņš.

• Džamaikpleinas Trīsvie nī-
bas latv. ev. lut. dr.: Unitarian 
Congregational Parish of Norton 
(2 W Main St, Norton, MA 
02766). Svētdienās 11:00 dievk. 
ar dievg. Kalpo mācītājs Dr. Jānis 
Keggi, dr. sekretāre Zigrida 
Kručkova, tālr.: 617-323-0615. 

• Filadelfijas latv. ev. lut. Sv. 
Jāņa dr.: (301 N Newtown Street 
Road, Newtown Square, PA 19073), 
tālr.: 610-353-2227. Dievk. no -
tiek 10:00. Māc. Ieva Dzelzgalvis.     
21.augustā 11:00 Kapu svētki 
Montrose kapsētā un 12:00 Glen-
wood kapsētā.

VESELĪBAS

APDROŠINĀŠANA
uz īsu vai ilgāku laiku

LATVIJAS CIEMIŅIEM
CEĻOTĀJIEM UZ ĀRZEMĒM

Zvaniet:
RESNICK & ASSOCIATES

800-324-6520

Latvijas laivu un karogu mastu
ražošanas uzņēmums
aicina uz sadarbību 
partneri – investoru

KAROGU MASTU ražotnes
straujākai attīstībai

 
www.amberlat.lv ; www.latkods.lv

www.facebook.com/AmberlatTechnology
Skype: Amberlattech, tālr.: +371 27831364

PĒRK
Latviešu uzņēmums pērk meža 
un zemes īpašumus par aug-
stām cenām, izskatīsim visus 
piedāvājumus, pērk cirsmas, 
ap  maksa tūlītēja.
Tālr.: 25637120 

Latvijas un ASV 
kopuzņēmums 

BALTINAMI
piedāvā

apsaimniekot vai pirkt
Jūsu daudzdzīvokļu namu 

vai tā daļu Latvijā
A. Padegs 845-462-3317 (NY) 

apadegs@optonline.net
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D I E V K A L P O J U M I

ANDRIS G. BALTMANIS
Dzimis 1947. gada 31. maijā, Stteten, Vācijā,

miris 2016. gada 3. jūnijā, Čikāgā, ASV

Pēc grūtām ciešanām no mums šķīrusies

NORA INGRĪDA MOOLENKAMP,
dzim. KALĒJA

Dzimusi 1957. gada 4. aprīlī,
mirusi 2016. gada 4. jūlijā

Dieva mierā aizgājis

ALFRĒDS ZVEJNIEKS
Dzimis 1923. gada 20. janvārī Ventspilī,
miris 2016. gada 19. jūlijā Mentor, Ohio

Mūžībā aizgājis mans mīļais vīrs, mūsu brālis un radinieks

LEONĪDS ŽAGARS
Dzimis 1933. gada 23. aprīlī Rīgā, Latvijā,

miris 2016. gada 11. jūnijā Sietlā, Vašingtonā

Mīlestībā skumst
sieva VĒSMA

meita KATRĪNA
dēls DAINIS

dēls ALEKSIS

Par viņu sēro
VĪRS VALTERS, MEITA TĀLIJA

VECĀKI, MĀSA, BRĀLIS
UN BRĀĻA MEITA, RADI

UN DRAUGI

Viņu piemiņā paturēs
ANNA, ANDRIS, KRISTINA UN ERIKA

Sēro
SIEVA INTA, MĀSAS RITA AR VĪRU UN INĀRA AR VĪRU

RADINIEKS ROBERTS PELSIS AR ĢIMENI, RADINIEKI LATVIJĀ

Manam tēvam

Saulīte mīļā
Ved mani mājās
Tur kur saldas magonītes zied

Vēsmiņas pūš
Bērniņi dzied
Tu, kā mīlestības siltums
Mūs paspied.

/D. Baltmanis/

Dievs bij` devis, Dievs ir ņēmis,
To Tēva prāts tā bija lēmis,
Ka ziedos salnai bija krist...

Cilvēka mūžs ir līdzīgs koklei,
Pārtrūkst stīga, un viss ir kluss...
/Ā.Elksne/

Mīlestība nebeidzas...

28.augustā dievk. brīvā dabā 
ar Sv.vak. Seko pusgada infor-
mācijas sapulce. Pikniks. Dievk. 
notiek 11:00. 4.septembrī dievk. 
nenotiks. 11.septembrī dievk. 
ar Sv.vak.

• Kalamazū latv. apv. ev. lut. 
dr.: (122 Cherry Hill St, Kala-
mazoo MI 49996). Dievk. notiek 
10:00. Māc. A.Graham. Pēc dievk. 
kafijas galds. 21.augustā Kapu 
svētku dievk. Riverside kapsētā. 
28.augustā dievk. ar dievg.

• Klīvlandes Apvienotā latv. 
ev. lut. dr.: (1385 Andrews Ave, 
Lakewood, OH 44107). Baptistu 
dr. dievk. notiek svētdienās 
14:30. Bībeles stundas notiek 
10:00 katra mēneša otrajā un 
ceturtajā trešdienā.

• Lankastera: Mt. Calvary Lut-
heran Church (308 East Peters-
burg Rd, Lititz Lancaster, PA 
17543). Māc. Dr. Ruta S. Ziedone 
(PO Box 380, Henryville PA 
18332), mob. tālr.: 570-460-5375, 
e-pasts: silver11@ptd.net un emer. 
māc. Dr. Arvīds Ziedonis (529 
Linden Place, Cresco PA 18326-
7248), tālr.: 570-629-6349, e-pasts: 
ziedonis@ptd.net

• Linkolnas apv. latv. ev. lut. 
dr.: (3300 C St, Lincoln NE 68510). 
Māc. Gija Galiņa, tālr.: 402-475-
8106. Dr.pr. Kārlis Indriksons, 
tālr.: 402-438-3036. Dievk. notiek 
1.un 4.svētdienā 10:00. 2.svēt-
dienā dievk. angļu val. Pensio-
nāru saiets katrā otrajā ceturtdienā. 

• Mančesteras latv. ev. lut. dr.: 
(21 Garden St, Manchester, CT 
06040). Dr.pr. Astra Vilinskis, tālr.: 
413-568-9062. 20.augustā 11:00 
Kapu svētku dievk. Mančesteras 
Austrumu kapsētā. Māc. Biruta 
Puiķe-Wilson. Sekos maltīte un 
ciemošanās ar māc. Birutu baz-
nīcas lejas zālē. Lietus gadījumā 
dievk. notiks dr.baznīcā.

• Milvoku latv. ev. lut. Sv. 
Trīsvienības dr.: (1853 N 75th 
Str, Wauwatosa WI 53213), tālr.: 
414-258-8070. Archibīskape Lauma 
Zušēvica, tālr.: 414-421-3934, 
e-pasts: pastorlauma@gmail.com, 
Dr. pr. Sandra Kalve, tālr.: 414-
258-8070. Dievk. notiek svēt-
dienās 10:00. 

• Mineapoles – St. Paulas latv.
ev.lut.dr.: (3152 17th Ave S, 
Minneapolis MN 55407). Dievk. 
notiek 10:00. Pēc dievk. sadrau-
dzība. 21.augustā dievk. ar Sv.vak. 
Māc. Gija Galiņa. 28.augustā Kapu 
svētku dievk. Crystal Lake kap sētā 
(3816 Penn Ave N, Minneapolis 
MN 55412). 4.septembrī dievk. 
11.septembrī 11:00 brīvdabas svēt-
brīdis ar bērnu uzrunu, bērnu 
svētki un pikniks groziņu veidā 
kopā ar Latviešu skolu. Moir Park 
‘’Shelter 1’’(10320 Morgan Ave S, 
Bloomington). Mācītājs Dāgs 
līdz 26.augustam būs Latvijā. 
Sazināties var pa mob.telefonu: 
371-2-629-9778, e-pasts: dagde-
mandt@hotmail.com 

• Montrealas  latv. Trīsvienības 
ev. lut. dr.: Trinity Latvian Church 
(P.O. Box 39, Station NDG, Mont-
real QC H4A 3P7), tālr.: 514-992-
9700. Dievk. vada dr. pr. Jānis Ma -
teus, tālr.: 514-481-2530, e-pasts: 
prez@draudze.org. Dievk. notiek 
14:00. Mācītāja vieta vakanta!

• Ņubransvikas un Leikvudas 
latv. ev. lut. dr.: Draudzes diev-
nams (12 Gates Ave, East Brun-
swick, NJ). Māc. Ieva Pušmucāne-

Kineyko, tālr.: 908-638-1101, 
e-pasts: latvianlutheranchurch@
gmail.com 28.augustā 13:30 dievk. 
ar dievg. 

• Ņujorkas latv. ev. lut. dr:
Jonkeru bazn. (254 Valentine 

Ln,Yonkers NY).
St. Andrew Lutheran Church (335 

Reynolds Ave, Parsippany NJ).
Salas bazn. (4Riga Ln, Melville 

NY).
Priedaine (1017 state rte 33, 

Freehold NJ).
St. Stephen Lutheran Church 

(873 Dewitt Str, Syracuse NY).
Katskiļu nometne (231 Green-

hill Rd, Elka Park NY).
21.augustā 10:00 Jonkeru bazn. 

dievk. Māc. Saivars.
10:30 Salas bazn. dievk. Māc.

Saliņš.
• Ročesteras ev. lut. Krusta 

dr.: Atonement Lutheran Church 
(1900 Westfall Rd, Rochester NY 
14450). 11.septembrī 14:00 dievk. 
ar dievg. Diakone Linda Sniedze-
Taggart.

• Saginavas latv. ev. lut. dr.: 
(128 N Elm Str, Saginava, MI). 
Māc. Roberts Franklins. Dr.sek-
re tāre Vija Arins, e-pasts: vija-
arins@yahoo.com 21.augustā 
13:00 dievk. Māc. Franklins. Pēc 
dievk. Pilnsapulce un kafija.

• San Diego latv. ev. lut. dr.: 
Ascension Lutheran Church (5106 
Zion Ave, San Diego, CA 92120), 
Dr. pr. Jānis Legzdiņš, tālr.: 858-
598-5451, e-pasts: jlegzdins@san.
rr.com. Māc. Mārtiņš Rubenis.

• Sentluisas latv. ev. lut. dr.: 
Christ Lutheran bazn (#1 Selma 
Ave, Webster Groves, MO 63119). 
Dievk. notiek katra mēneša 3. svēt -
dienā 14:00. Pēc dievk. saiets ar 
groziņiem. Māc. A. Kalniņa. Dr. 
pr. I. Kalniņa, tālr.: 314-457-1830, 
e-pasts: kalninsis@charter.net

• Sietlas latv. ev. lut. dr.: (11710 
3rd Ave N E Seattle, WA 98125). 
Dievk. notiek 10:30. Prāv. D. 
Cilne, tālr.: 206-674-9600, e-pasts: 
cilnis@earthlink.net. Info: www.
seattlelatvianchurch.org 21.au -
gustā Kapu svētku dievk. Wa  shelli 
kapsētā. 27. augustā 17:00 Kapu 
svētki Takomā, New Tacoma kap  sētā. 

• Skenktedijas latv. ev. lut. dr.: 
Trinity Lutheran Church (35 Furman 
St, Schenectady NY 12308). 21.au -
gustā 14:00 dievk., dz.grām. Dia-
kone L.Sniedze-Taggart.

• St. Pētersburgas latv. ev. lut. 
dr.: Dievk. notiek 14:00 Mūsu 
Pestītāja (Our Savior) bazn. (301 
– 58th Street S, St. Petersburg, FL 
33707). Bībeles stundas notiek 
Biedrības namā 11:00. Māc. 
Aivars Pelds, tālr.: 727-368-0935. 
Dr. pr. Aija Norbergs, tālr.: 727-
367-6001. Katras 1. svētdienas 
dievk. notiek Biedrības namā 
plkst. 14:00. 21.augustā Bībeles 
stunda. 28.augustā Bībeles stun-
da. 4.septembrī Bībeles stunda. 
11.septembrī Bībeles stunda.

• Toronto – Sv. Jāņa ev. lut. latv. 
dr.: (200 Balmoral Ave, Toronto, ON 
M4V 1J6), tālr.: 416-921-3327, 
e-pasts: baznica@bellnet.ca. Māc. 
Dr. Anita Gaide, tālr,: 905-477-7042, 
e-pasts: aigaide@yahoo.com. 
Dia kone Aina Avotiņa, tālr.: 416-
920-8491, e-pasts: avotinsa@aol.
com. Dr. pr. Kārlis A. Jansons, 
tālr.: 905-338-5613, e-pasts: 
kjan27@gmail.com. Pr.vietn. 
Sibilla Korule. Dāmu kom.pr. 
Maija Sukse, tālr.: 416-221-4309, 
e-pasts: sukse@sympatico.ca 

• Vašingtonas (DC) latv. ev. 
lut. dr.: Draudzes nams (400 
Hurley Ave, Rockville, MD 
20850-3121), tālr.: 301-251-4151, 
e-pasts: dcdraudze@verizon.net, 
Info: www.dcdraudze.org Mācī-
tāja prāv. Anita Vārsberga Pāža, 
mob.tālr.: 301-302-3270, e-pasts: 
macanitavp@gmail.com, dr. pr. 
Jānis Vītols, tālr.: 703-264-0089. 
Svētdienās: 9:15 Latviešu skola. 

10:00 Zaķīši. Dievk. notiek 10:00. 
Kafijas galds. Grāmatu galds. 
21.augustā Kapu svētku dievk. 
Rock Creek kapsētā. Dievk. Rok-
villē nenotiek. 28.augustā Sv. 
vak. dievk. 31.augustā 19:30 Pa -
domes sēde. 4.septembrī dievk. 

• Vilimantikas latv. ev. lut. dr.: 
Ebenezer Lut. Church (96 Oak St, 
Willimantic, CT). dr. pr. Vija 
Bachmuts, tālr.: 860-644-3268. 

• Ziemeļkalifornijas latv. 
ev.lut. dr.: (425 Hoffman Ave, 
San Francisco).

Lūgums sūtīt SARĪKOJUMU un 
DIEVKALPOJUMU ziņas uz 

e-pastu: rasma@laiks.us, 
vēlākais – SVĒTDIENĀS! 

Kārtējam avīzes numuram ziņas 
uz redakciju tiek nosūtītas 

PIRMDIENĀS.
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Iļjins cīnījās B 
finālā 

Kanoe airētājs Dagnis Iļjins 
nekvalificējās 1000 metru dis-
tances A finālam, 16. augustā 
viņš startēja B finālā, kuŗā notika 
cīņa par sesto vietu.

R I O D E Ž A N E I R O  3 1 .  O L I M P I S K A J Ā S  S P Ē L Ē S

Abi džudisti zaudē 
pirmajā cīņā

Džudistam Jevgeņijam Boro -
davko (svara katēgorijā līdz 100 
kg) izloze nebija veiksmīga. Jau 
pirmajā cīņā nācās spēkoties ar 
pasaules čempionu japāni Hagu 
Rjunosiki. Titulētais pretinieks 
uzvarēja divarpus minūtēs. Pēc 
abpusēji piesardzīga cīņas sā  ku-
ma Japānas džudistam izdevās 
metiens, kas tiesneša vērtējumā 
bija tīras uzvaras jeb ippon vērtē.

Artūrs Ņikiforenko startēja 
svara katēgorijā virs 100 kilogra-
miem un pirmajā kārtā tikās ar 
Azerbaidžānas sportistu Ušangi 
Kukauri. Pretinieks guva punk-
tus ar yoko un waza-ari, kamēr 
Ņikiforenko saņēma brīdināju-
mu par pasivitāti. Nobeigumā  
Azerbaidžānas cīkstonis guva  
uzvaru ar ippon paņēmienu.

Stenda šaušanā – 
augstā 14. vieta

Dainis Upelnieks bija viens no 
pēdējiem, kuŗš saņēma olim-
pisko ceļazīmi ar rīkotāju īpašo 
ielūgumu. Upelnieku ģimenē ir 
spēcīgas mednieku tradicijas, kas 
viņam ietekmēja sporta veida 
izvēli, un dzimta jau trešajā 
paaudzē nodarbojas ar šaušanu.
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Otra jaunākā ir 19 gadus vecā 
Jeļfutina, kamēr vecākā dalībniece 
ir 40 gadus vecā grieķiete An -
gelika Skarlatu.

Birzule  pirmajā un otrajā 
braucienā finišēja 24. vietā, bet 
trešajā braucienā neiekļāvās laika 
limitā. Pēc pirmās dienas Latvijas 
burātāja ierindojās 24. pozicijā. 
Savukārt otrajā dienā Ketija ie -
ņēma 21., 25. un 26. vietu, kop-
vērtējumā atkāpjoties uz 25. po -
ziciju. Tikmēr ceturtdien noti ku-
šajos braucienos viņa ieņēma 24., 
25. un 23. vietu, saglabājot 25. po -
ziciju. Desmitajā braucienā Bir-
zule ieņēma 19. vietu, kas bija 
viņas visaugstāk izcīnītā pozicija 
olimpiskajās spēlēs. 11. braucienā 
viņa finišēja 21., bet savā pēdējā 
braucienā – 23. vietā. Kop vēr-
tējumā Ketija Birzule ierindojās 
24. vietā.

Kaut pirms burāšanas sacen-
sībām tika runāts par lielu pie-
sārņojumu, Birzule visu uztvē-
rusi mierīgi. “Redzējām daudz 
peldošas miskastes, bet nebija tik 
traki – arī es vienu dienu izkritu 
no laivas. Jūtos ļoti piekususi, bet 
ļoti apmierināta,” savas emocijas 
neslēpa 17 gadus vecā sportiste. 
10., 11. un 12. brauciena gaitā 
akvatorijā bijuši ļoti lieli viļņi un 
mazs vējš. “Sākumā biju nobiju-
sies no viļņiem – daudz vajadzēja 
strādāt ar kājām.”

Ketijai šī bija pirmā olimpiskā 
pieredze, taču ļoti noderīga. Viņa 
redzējusi pasaules līderes sev 
priekšā, varējusi vērot viņu emo-
cijas, kā viņas noskaņojas star-
tam – tas devis ļoti daudz. “Tā ir 
pieredze ļoti daudz dažādos vei-
dos,” tā uzskata jaunā sportiste.

Jānis Lūsis:
Latvijas 

šķēpmetējiem
jāspēj reālizēt savs 

potenciāls 
olimpiadā

“Potenciāls jau mums ir,” tā par 
Latvijas šķēpmetējiem telefon-
intervijā Latvijas Radio teica 
Šķēpmešanas leģenda Jānis Lūsis. 
Svarīgākais gan esot šo poten-
ciālu realizēt olimpisko spēļu 
laikā.

Olimpiskajās spēlēs ir jābūt 
gatavam sasniegt personīgos re -
zultātus. “Tad var cerēt uz panā-
kumiem,” sacīja leģendārais šķēp-
metējs. Rezultāti ir atkarīgi no tā, 
kā ir noticis sagatavošanās pro-
cess, vai tiešām uzmanība tika 
veltīta sezonas galvenajam star-
tam – olimpiskajam spēlēm, ne -
vis tērēta lieka enerģija starp tau-
tiskajās vai komercsacensībās.

Lūsis gaidīja Madaras Pala -
meikas startu, uzskatot, ka viņa 
ir viena no šīs sezonas labākajām 
pasaules šķēpmetējām: “Viņa se -
zonu ir sākusi ļoti labā līmenī. Ja 
viņa šo līmeni parādīs olimpisko 
spēļu laikā, tad ir cerības uz 
medaļām.” Savukārt šķēpmetēju 
Sintu Ozoliņu viņš raksturoja kā 
sportisti ar potenciālu, kuŗai pa -
gaidām nav bijuši augsti rezul tāti.

Jānis Lūsis šogad deva pado-
mus arī septiņcīņas atlētei Laurai 
Ikauniecei‒Admidiņai, kuŗa olim-
piskajās spēlēs Rio jau izcīnījusi 
ceturto vietu. “Man ir liels prieks, 
ka Laura pēdējā laikā uzlabojusi 
rezultātus šķēpmešanā, un tas 
dod viņai iespēju pacelties augstā 
līmenī starp septiņcīņniecēm,” 
sacīja mūsu šķēpmešanas le -
ģenda.

Olimpiskās zelta 
medaļas satur tikai 

vienu procentu zelta
Zelta piejaukums olimpiskajās 

medaļās pēdējos gados ir sa  ma-
zinājies līdz 1,34 procentiem. 
Zelta procenta samazinājums 
skaidrojams ar pieaugošajām 
zelta cenām pasaules tirgos, kas 
sasniegušas aptuveni 1895 do  la-
rus par unci (1675,51 eiro par 
28,34 gramiem), atklājis zelta 
brokeru uzņēmums Dillon Gage.

Pie pašreizējām zelta cenām 
tīra zelta medaļa, kuŗa sver 400 
gramus, izmaksātu aptuveni 25 000 
ASV dolaru (22 104 eiro), tas no -
zīmē, ka kopējās zelta medaļu iz -
maksas būtu aptuveni 50 miljoni 
dolaru (aptuveni 44 miljoni eiro).

“Pēdējā reize, kad olimpiskajās 
spēlēs tika pasniegtas tīras zelta 
medaļas, bija tālajā 1912. gadā, 
kad par vasaras olimpisko spēļu 
mājvietu tika izraudzīta Zviedrija. 
Tīras zelta medaļas pirmo reizi 
izsniedza 1904. gadā Sentluisas 
Olimpiskajās spēlēs,” atklāj bro-
keru kompanija. 2012. gada Lon-
donas Olimpisko spēļu zelta me -
 daļa sastāvēja no 92,5 procentiem 
sudraba, 1,34 procentiem zelta un 
6,16 procentiem vara. Savukārt 
sudraba godalgām zelta saturs ir 
aizstāts ar lielāku daudzumu vara. 
Kas attiecas uz bronzas godalgām, 
tad to sastāvā 97 procenti ir varš, 
2,5 procenti cinks, bet 0,5 pro-
centi ir alva. Par Riodežaneiro 
Olimpisko spēļu medaļām, esam 
stāstījuši tieši dizaina aspektā, jo 
šajās medaļās  uzvaras dieve Nīke 
ieguvusi apaļīgākas formas.”

OLIMPISKĀ 
MOZAĪKA

 Par medaļām Riodežaneiro 
līdz 21. augustam cīnījās vairāk 
nekā 10 500 sportistu, kuŗi sa  da-
līja 306 godalgu komplektus 28 
sporta veidos.

 Drošība Riodežaneiro ir aug -
stākajā līmenī. Nemitīgi debesīs 
vērojami helikopteri un uz ielām 
redzami policisti. Par drošības 
pasākumiem olimpisko spēļu 

laikā rūpējās aptuveni 80 tūkstoši 
drošībnieku, lielu pieredzi drošī-
bas nodrošināšanai snieguši tādi 
sarīkojumi kā Pasaules kauss fut-
bolā un militārās spēles. 

 Rebeka Kocha septembrī 
uzsāks mācības 12. klasē, bet 
brīvlaikā viņa kļuvusi par vienu 
no skaļākajiem Latvijas sporta 
atklājumiem – 18 gadus vecā 
spor tiste savā debijā Rio Olim-
piskajās spēlēs izcīnīja augsto 
ceturto vietu. Jau nākamajā dienā 
pēc ceturtās vietas Kocha devusies 
uz treniņu, un turpina trenēties 
pēc savas olimpiskās debijas.

 Latviešu smaiļotāja zem Tur-
cijas karoga Rio Olimpiskajās 
spēlēs Lāsmai Liepai sirds vairs 
nesāp. Bet tik un tā viņa iesildo-
ties mugurā velk Latvijas izlases 
kreklu un klausās “Prāta vētras” 
dziesmas. Lāsma smaiļošanā 200 
metru distancē finišēja 18. vietā, 
nesasniedzot finālu. Viņa bija 
pirmā smaiļotāja, kas startēja 
olimpiskajās spēlēs zem Turcijas 
karoga. “Šobrīd man sirds vairs 
nesāp,” sacīja sportiste. Taču iz -
šķir šanās solis nav bijis viegls. 
Lielā sporta sistēma viņai nav 
ticējusi, viņa nekad nav tikusi 
iekšā Latvijas olimpiskajā vienībā.

 Austrālijas vīriešu basketbola 
treneris ir latvietis Andrejs Lē -
manis.  Viņa ģimene uz Austrā-
liju izceļoja 1951. gadā. 

 Vasaras olimpisko spēļu 
starp laikā Rio par sevi atgādi-
nājuši pēc diviem gadiem gai -
dāmo Ziemas olimpisko spēļu 
rīkotāji no Dienvidkorejas. Vi -
ņiem ar tramplīnlēkšanas vir tuā-
lās simulācijas palīdzību izdevies 
pārsteigt arī olimpiskās kustības 
vadītāju. “Tas ir ļoti iespaidīgi, 
redzot šīs augsto technoloģiju un 
virtuālās realitātes rotaļlietas. 
Tomēr galu galā olimpiskajās 
spēlēs un dzīvē kopumā viss 
tomēr pirmkārt ir atkarīgs no 
cilvēkiem,” sacīja Starptautis kās 
Olimpiskās komitejas prezidents 
Tomass Bachs.

 Medaļas izcīnījuši mūsu kai-
miņi – lietuvieši un igauņi. Abi 
– akadēmiskajā airēšanā. Lietu-
vai pārairu divniekā vīriešiem un 
sievietēm – attiecīgi sudrabs un 
bronza. Igaunijai – pārairu četri-
niekā – bronza. Lietuvai vēl viena 
bronzas medaļa svarcelšanā.  

 Riodežaneiro olimpisko spēļu 
čempions 100 m tauriņstilā Džo-
zefs Skūlings (Singapūra) par šo 
zeltu saņems 1 miljonu Singa pū ras 
dolaru jeb apmēram 665 646 eiro. 
Pasaules peldēšanas leģenda 
Maikls Felps izcīnījis 25 olim-
piskos zeltus, ASV par katru 
piešķir 25 tūkstošus dolaru pirms 
no  dokļu nomaksas (apmēram 22 
405 eiro), līdz ar to par visiem 
zeltiem Felps kopumā nopelnījis 
aptuveni 492 919 eiro.

 Olimpiskajā parkā no trosēm 
turpat pie basketbola arēnas 
nokritusi tā saucamā spidercam 
televīzijas kamera, kas filmē ska-
tus no augšas. Sociālajos tīklos 
publicēti video, kuŗā redzamas, 
kā divas šokētas un ievainotas 
sievietes sēž pie nokritušās ka -
meras. Savukārt vēl viena sie -
viete nogādāta mediķu parūpē, 
taču kopumā cilvēki nav guvuši 
nopietnas traumas.

Sporta ziņas sakopojis
P. KARLSONS
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Priekšsacīkstēs Iļjins startēja 
pirmajā braucienā. Distances 
pirmajā daļā pēc 250 metriem 
Dagnis ierindojās piektajā pozi-
cijā, un arī turpinājumā viņš šo 
poziciju saglabāja, bet viņš diez-
gan ievērojami atpalika no līdeŗa. 
Finišā viņš spēja apsteigt vēl 
vienu sportistu un pakāpās uz 
ceturto vietu. Pēc tam savā pus-
fināla braucienā Iļjins 250 metru 
atzīmē ierindojās priekšpēdējā, 
septītajā vietā, bet distances vidū 
viņš bija jau tuvu sestajai pozi-
cijai. Nākamajā kontrolpunktā 
viņš jau bija apsteidzis savu 
tuvāko konkurentu, un finišā 
viņš iebrauca sestajā vietā, ne -
kva lificējoties A finālam.

Intervijā Latvijas Radio Iļjins 
sacīja, ka sacensībās iznākusi  
nesaprašanās – paši sportisti nav 
zinājuši, ka kvalifikācijas brau-
cienā ātrākais automātiski tiks 
finālā, bet visi dalībnieki iekļūs 
pusfinālā. Ja tas būtu zināts, 
Dagnis nebūtu pieļāvis taktisku 
kļūdu un pietaupījis spēkus pus-
finālam. Taču viņš ir priecīgs, ka 
ticis B finālā. Brauciens bijis ļoti 
grūts. “Kanāla finiša daļa ļoti 
sekla, ūdens sāļš, kā jau slēgtā 
lagūnā.” Radies priekšstats, ka 
sportistiem laivas bijušas lēnas, 
tikai Brazīlijas sportista sniegumā 
varēja manīt, ka viņa technika ir 
piemērota šim ūdenim.

Ribakova labo 
Latvijas rekordu 

Neviens Latvijas peldētājs ne -
bija izpildījis olimpisko norma-
tīvu, tāpēc mums pienācās tikai 
divas vietas solidāritātes kvotas 
ietvaros, un uz Riodežaneiro tika 
sūtīti Aļona Ribakova un Uvis 
Kalniņš.

Uvis Kalniņš, kuŗš Olim pis-
kajās spēlēs debitēja pirms čet-
riem gadiem Londonā, Rio 
startēja 200 m kompleksajā pel-
dējumā. 27 dalībnieku konku-
rencē Uvis sasniedza rezultātu 
2:02.34, neiekļūstot pusfinālā.  
Kopvērtējumā viņam 24. vieta. 

Aļona Ribakova 200 m dis-
tanci brasā veica 2:30,82 minū-
tēs, kas ir jauns valsts rekords. 
Arī iepriekšējais rekords pie-
derēja viņai, un Ribakova to 
uzlaboja par 1,98 sekundēm. 
Tomēr ar  to nepietika, lai iekļūtu 
pusfinālā.29 dalībniešu konku-
rencē Aļonai 27. vieta. No priekš-
sacīkšu uzvarētājas dānietes 
Rikes Molleres Pedersenas 
Ri bakova atpalika 8,10 
sekundes.

Pirmajās trīs sesijās Latvijas 
šāvējs pieļāva piecas kļūdas, kas 
pēc pirmās dienas deva 70 punk-
tus un 15. poziciju. Nākamajā 
dienā atlikušajās divās sesijās 
Dainis  nesašāva tikai vienu no 
50 mērķiem, kas ļāva pacelties uz 
14.vietu. Īpaši sekmīga viņam 
bija pēdējā kārta, kur Upelnieks 
sašāva visus 25 mērķus.

Latvijas stenda šāvēju Daini 
Upelnieku olimpiskajā debijā Rio 
pārsteidzis negaidīti lielais līdz-
jutēju skaits un dažu atbalstītāju 
uzvedība, kas neesot bijusi sa -
skaņā ar pieņemtajām normām, 
sarunā ar Latvijas žurnālistiem 
pēc pirmās sacensību dienas 
teica sportists. “Parasti kvali fi-
kācijā nav tādu ovāciju, bet te 
bija daži nekorrekti atbalstītāji. 
Gandrīz pēc katra trāpījuma te ir 
ovācijas savējiem, bet tā nedrīk-
stētu būt. Laikam nav viņi labi 
instruēti. Parasti tikai serijas 
beigās ir ovācijas,” skaidro 
Upelnieks.

Ketijas Birzules 
debija

Birzule ir ne tikai jaunākā 
Latvijas delegācijas sportiste, bet 
arī jaunākā burātāja RS:X klasē. 


